
Turkish Feed Manufacturers’ Association Journal HAZİRAN 2023 / SAYI 97

IS
SN

: 1
30

2-
26

87

15. ULUSLARARASI YEM KONGRESİ VE YEM SERGİSİ 
18-21 Nisan 2024  Kaya Palazzo Golf Resort Hotel Belek/Antalya



Biz değilsek, kim? Şimdi değilse, ne zaman?
BİZİMLE MÜMKÜN

Enzimler; enerji, protein ya da fosfor sindirimini arttırmak istediğiniz her 
durumda, yeminizin optimizasyonunu sağlamak için ve maliyetinin düşmesi 
için gereklidir.
DSM | Novozymes Alliance (İş Birliği), 20 yıldan uzun süreli deneyimiyle, 
sağlıklı hayvanları karlı ve sürdürülebilir bir şekilde besleyerek işletmenizde 
başarıya ulaşabilmeniz için, yem enzimi teknolojisinde dünya liderlerinden 
bekleyebileceğiniz kaliteyle birlikte olağanüstü bir performans sağlayacak 
şekilde tasarlanan kapsamlı bir enzim çözümleri portföyü sunmaktadır.
Enzimlerimiz, mikrogranüller, termostabil granüller ve sıvılar da dahil olmak 
üzere, her uygulama için uygun formlarda kullanıma sunulmaktadır.

Parlak bilim, 
Daha parlak enzimler, 
sağlıklı hayvanlar
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Sevgili Dostlar,

Ülkemizin iyi bir hasat dönemi geçirmesi yanında, hasat 
öncesi elimizdeki stoklar da göz önüne alındığında 
hububatlar konusunda bir bolluk dönemi geçirdiğimizi 
söyleyebiliriz. Bu sene çiftçilerimizin mağdur olmaması, 
gelecek yıllarda da üretimden vazgeçmemelerini 
temin etmek amacıyla TMO marifetiyle Bakanlığımız 
alımlarına devam etmektedir. TMO’nun açıklamış 
olduğu piyasanın üzerindeki alım fiyatları ürünlerin 
büyük kısmının TMO’ya yönelmesine neden olmuştur. 
Bu da TMO’nun piyasadaki belirleyici rolünün daha 
da artacağı anlamını taşımaktadır. Stoklarımızın 
doluluğu, hayvan varlığımızdaki azalma nedeniyle yem 
talebindeki durgunluk, finansmana erişim zorlukları da 
göz önüne alındığında özel sektörün alımlarda iştahsız 
olduğu görülmektedir. Bu nokta Bakanlığımız yetkilileri 
ile görüşmelerimizde, sektörümüzün daha aktif olarak 
alımlar yapmasının ülke tarımının geleceği açısından 
önemli olduğu dile getirilmektedir. Ancak, çiftçilerimizin 
nakit ihtiyacı ve elindeki ürünleri bir an önce satma 
gayreti ve talep düşüklüğü nedeniyle piyasada 
hububat fiyatları halen TMO’nun açıklamış olduğu alım 
fiyatlarının altında seyretmektedir.

İç Anadolu bölgesinde hububat rekoltelerinde ciddi artış 
gözlenirken, Trakya Bölgesinde ise ekim sürelerindeki 
dalgalanmaların da etkisiyle ürünlerde kalite sorunları 
ve verimlerde düşüklük olduğu söylenmektedir. 
Bölgede ayçiçeği rekoltesinin ise beklentilerin altına 
inebileceği tahmin edilmektedir. 

Yem fiyatları hammadde fiyatları ile doğru orantılı 
ilerlemesine rağmen, kırmızı et fiyatlarının alım 
gücünün üzerinde seyretmesi ise denetim organlarının 
gözlerinin besicilerimize çevrilmesine neden olmuştur. 
Hayvan varlığındaki azalma, damızlık materyallerinin 
fiyatlarının aşırı artmasına neden olmuş, bunun 
yanında, işçilik, enerji ve nakliye gibi maliyetlerdeki 
artışlar da kırmızı et fiyat artışlarını tetiklemiştir. 

Bir diğer gündem ise kepek ihracatının yapılıp 
yapılmaması konusudur. Kepekler ruminant yem 
rasyonlarımızın yaklaşık 1/3’ünü teşkil etmektedir. 
Şu anda kepek fiyatları bir miktar gerilemiş olsa 
dahi hububat fiyatları ile kıyaslandığında halen 
yüksek seviyede olduğu söylenebilir. Olası bir kepek 
ihracatında iç piyasada ve benzer şekilde Karadeniz 
ülkelerinde de fiyatların artacağı beklenmektedir. Her 
zaman savunduğumuz üzere, hammadde ihracatı 
yerine et, süt, yumurta ve balık gibi hayvansal ürünlerin 
ihracatının artırılması piyasaların dengeye oturması 
anlamında önem taşımaktadır. Mısır hasadı ile birlikte 
mısırlara depolarımızda yer açabilmemiz için hayvansal 
ürünlere ve yeme yönelik talebin artırılmasına 
ihtiyacımız bulunmaktadır. 

Geçtiğimiz Nisan ayında K.K.T.C’de TUYEM’İN 14.’sü 
sizlerin desteği le başarılı bir şekilde gerçekleştirilmiştir. 
TUYEM katılımcılarımızdan olumlu dönüşler almak, 
bizleri bir sonraki TUYEM’i 2024 yılında yapmamız 
konusunda cesaretlendirmiştir. 

Buradan sizlerle, 15.TUYEM’in 18-21 Nisan 2024 
tarihinde Kaya Palazzo Golf Resort otel Antalya/
Belek’te gerçekleştirileceğini sevinçle paylaşmak 
isteriz. Organizasyonumuzu 2024 yılında yaparak, 
derneğimizin 50. Kuruluş Yılını kutlamak ve 
taçlandırmak arzusundayız. Bu nedenle TUYEM’e 
ilgili göstererek sektörümüze ve Birliğimize destek 
olacağınıza inancımız tamdır.

Bu vesile ile hasat döneminde hepinize hayırlı 
kazançlar ve sağlıklı günler dilerim. 
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Platinum Serisi PT 1200 Şanzımanlı Pelet Presi ile
Yem Sektöründe Platin Çağı Başlıyor.
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28 NİSAN 2023 
1. GÜN

AÇILIŞ 
KONUŞMALARI

Değerli Misafirlerimiz,

Cumhuriyetimizin 100. yılı kutlu ol-
sun! Bu cennet mekanı bize bırakan 
şehitlerimize, gazilerimize selam ol-
sun. Allah hepsinden razı olsun di-
yorum ve geldiğiniz için Türkiye Yem 
Sanayicileri Birliği adına hepinizi say-
gıyla selamlıyorum. 

Sevgili dostlarım, hocalarım, sivil 
toplum kuruluşlarımızın değerli baş-
kanları, emektarlarımız, genç arka-
daşlarımız hepinizi burada görmüş 
olmaktan duyduğum memnuniyeti 
ayrıca ifade etmek isterim.

Güncel verilere göre Türkiye, karma 
yem üretiminde Avrupa Birliği ülkeleri 
arasında birinci dünyada ise yedinci 

M.ÜLKÜ KARAKUŞ
TÜRKİYEMBİR BAŞKANI

sırada yer alıyor. Kongremizin ana 
sloganını “Merkez Türkiye” olarak 
belirledik. Neden? Çünkü dünyada 
çok hızlı ve baş döndürücü bir deği-
şim var: Brezilya, Arjantin ortak para 
birimine geçiyor; İran, Suudi Arabis-
tan’la beraber aynı masaya oturaca-
ğını söylüyor; Suriye Arap Birliği’ne 
davet ediliyor; daha düne kadar 
kardeş dediğimiz Ukrayna, Belarus, 
Rusya birbirlerine girmiş durumda-
lar.  Türkiye’nin önümüzdeki yıllarda 
ne yapacağı konusunda yüz yıl önce 
bize ülkemizi vatan olarak armağan 
eden atalarımıza borcumuzu ödemek 
için, çok ani kararlar verme ve bunu 
hayata geçirme mecburiyeti var.  Ül-
kemizin son dönemde geldiği önem-
li konuma dikkat çekmek amacıyla 
kongremizi “Merkez Türkiye” mottosu 
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ile gerçekleştiriyoruz. Çünkü Türki-
ye, bu cennet vatan, dünyanın en 
önemli merkezlerinden biridir.  Dünya 
haritasına bakıldığında da ülkemizin 
merkezi konumu daha iyi anlaşılmak-
tadır. Özellikle lojistik avantajları öne-
mini daha da arttırmaktadır.  Bunu 
da vurgulamak suretiyle bu mottoyu 
kullanmak istedik.

Dünya nüfusu düzenli olarak artarak 
sekiz milyarı geçmektedir. Kırk elli 
yıldır dünya ekonomisinin lokomotifi 
olan Çin hem nüfus olarak hem de 
ekonomik olarak önemini kaybetmek-
tedir. Kuvvetle muhtemel önümüz-
deki elli yılda Hindistan dünyanın en 
kalabalık nüfusuna sahip olacak ve 
dünya ekonomisi onun çevresinde 
dönecek.

Türkiye’de ne oluyorsa, dünyada da 
benzer şeyler olduğunu görmekteyiz. 
Kent nüfusu, ülkemizde olduğu gibi 
tüm dünyada da artmaya devam edi-
yor. Kırdan kente göçün, Türkiye’de 
dünya ülke ortalamalarına göre biraz 
daha hızlı olduğunu görüyoruz. Bizde 
kırdan kente göç son kırk elli yılda 
çok süratli oldu ve bunun da sıkıntı-
sını çekiyoruz.

Nerede olduğumuzu anlayabilmek 
adına dünya ile bir kıyaslama yap-
tığımızda, an itibariyle Türkiye’deki 

kişi başına gelirin, dünyadaki orta-
lama kişi başına gelirin biraz altında 
kaldığını görmekteyiz. Burada karar 
vericilerin makroekonomik anlamda 
aldıkları önlemleri tekrar rehabilite 
etmesi gerekiyor. An itibariyle Türki-
ye’nin kişi başı geliri 9 bin- 10 bin do-
lar civarındadır. Ancak dünya bizden 
yüzde yirmi beş civarında daha fazla 
bir gelir seviyesine sahiptir. 

Dünyada hububat üretimi, tüketimi 
ve stokları artıyor. Türkiye’de de hu-
bubat üretimi kuraklık gibi koşullar 
nedeniyle dünyaya göre biraz daha 
iniş çıkışlı bir gidişat izlemektedir.  
Bu sene ekim durumu iyi görünmek-
tedir. Bu sene buğday 21 milyon ton 
civarında, 7,5-8 milyon ton civarın-
da mısır üretimi tahmin ediliyor. Çok 
büyük bir aksilik olmazsa yine arpa 
üretimi ona yakın görünüyor. Yağlı 
tohumlarda da hububat üretimindeki 
duruma benzer bir durum var. Dün-
yada 630 milyon ton civarında yağlı 
tohum üretimi var. Bu 630 milyon 
tonluk üretimin neredeyse üçte ikilik 
kısmını soya fasulyesi üretimi oluş-
turuyor. Dünyada üretilen 2,3 milyar 
tonluk hububatın içerisinde yaklaşık 
1,3 milyar ton civarında bir mısır üre-
timi bulunuyor. Tüm dünyada mısır 
ve soya ağırlıklı üretim artışı devam 
ediyor. Bu da dünyadaki su kaynak-
larının nasıl kullanılması gerektiği ko-

nusunda bize bir ipucu veriyor.

Hububat ve yağlı tohumlardaki stok 
durumlarına baktığımızda, dünyanın 
ortalama doksan ila yüz gün civarın-
da bir stokla devam ettiğini görmek-
teyiz. Çok endişeye mahal bırakacak 
bir durumun olmadığını sizlerle pay-
laşmak isterim. Dünya bir pande-
mi yaşadı. Burada biz üç dört yıldır 
zorlu koşullara rağmen raflarda hiç-
bir tarımsal ürüne yok demedik. Bu 
çok önemli bir artımızdır bizim. Yani 
tarımcı görevini yaptı diyebiliriz. Bu 
Türkiye’nin tarımcıları açısından övü-
nülecek bir durumdur. 

Şu an, devreden stoklarda çok hafif 
bir düşüş olmasına rağmen stoklar 
açısından sıkıntımız bulunmuyor. Az 
önce de dile getirdiğimiz gibi, karma 
yem üretimi açısından Avrupa Birliği 
ülkeleri kıyaslamasında birinci ol-
duk. Yirmi yedi milyon ton civarında 
bir karma yem üretimimiz var. Ancak 
hububat ve yağlı tohum üretimimiz, 
bizim yem üretim artış hızımıza yeti-
şemediği için her yıl bir miktar ithalat 
yapmak durumunda kalıyoruz. Yem 
sektörü için ithalatımız 12 milyon tonu 
buldu ve bu ithal edilen ürünler için 
5,5-6 milyar dolar civarında bir para 
ödüyoruz. Bu ciddi bir rakamdır. 
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Türkiye’deki karma yem üretimi açı-
sından 25 -30 yıldır kesintisiz yüksek 
üretim artışları sağlıyoruz ancak an 
itibariyle Türkiye’deki yem sektörü-
nün artık bir stabil noktaya geldiğini 
de paylaşmak isterim. Yani artık yem 
sektöründeki o eski üretim artışlarını 
beklemiyoruz. Bu noktada hayvancı-
lık işletmelerinin ve üretim kapasite-
lerinin bir iki yıl stabil devam edeceği 
kanaatindeyim.

Geçtiğimiz günlerde Resmi Gaze-
te’de hububatlarda gümrük vergisi 
artışı açıklandı biliyorsunuz. Biz dört-
beş yıldır gümrük vergileri konusunda  
kamu ve özel sektör marifetiyle Tür-
kiye’deki hububat fiyatlarının dünya 
fiyatıyla eş değer hale gelmesi için 
büyük emek sarf ettik. Kamu başta 
olmak üzere Toprak Mahsulleri Ofi-
simiz, Tarım ve Orman Bakanlığımız 
ve bizler tavsiyelerimizle arpa, buğ-
day ve mısır fiyatlarını dünya fiyatla-
rıyla aşağı yukarı eş değer hale ge-
tirmiştik. 

Ben kırk yıl önce bu sektöre girdi-
ğimde hububat sektörü %130, et 
sektörü ise %225 gümrük vergisiyle 
korunuyordu. Çünkü Türkiye’de üre-
tim yapmak için bu gümrük vergileri-
nin altına düşmemek lazımdı.  Ama 
çok şükür biz, bu yeni gümrük vergisi 
açıklamasına kadar sıfır gümrük ver-
gisiyle Türkiye’de serbest rekabet or-
tamını yaratır hale gelmiştik.  Ben bu 
%130’luk gümrük vergisinin pazarda 
da yer bulacağı kanaatinde değilim. 
Çünkü geçen yıldan üretimdeki düşü-

şün getirdiği stok patlamasıyla birlikte 
hem üreticide hem sanayicide hem 
Toprak Mahsulleri Ofisimizde hem 
de bu işi yapan bütün ithalatçıların 
depoları bu ürünlerle doludur. Dolayı-
sıyla arpa, buğday, mısır gibi hububat 
ürünlerinde sıkıntımız olmayacağı 
kanaatindeyim. Her zaman bazı ke-
simler hammadde sıkıntısı çekileceği 
yönünde söylemlerde bulunurlar ama 
şu anda Türkiye’nin bütün depoların-
da, yem fabrikalarında olabildiğince 
hammaddesi vardır. Ancak bu %130 
gümrük vergisi ile ilgili özel sektörle 
masaya oturulup optimum noktanın 
hangisi olması gerektiği konusunda 
görüşülmelidir. O konuda fikir birliğine 
varmamız gerektiği kanaatindeyim. 

Türkiye’deki hububat fiyatları hep 
dünya fiyatlarının üstündeyken son 
dört beş yıldır dünya fiyatlarına yakın 
olduğunu görmekteyiz. Bu fiyatları 
kamu, uyguladığı gümrük vergileriy-
le nispeten stabil tutmaktadır. Mısır 
fiyatlarında da benzer bir durum var.
Dünyada mısır fiyatı 150 dolarken 
Türkiye’de 300 dolara mısır aldığımız 
zamanlar da olmuştu ama şu an çok 
şükür dünya fiyatlarına yakın gidiyo-
ruz.  

Türkiye’nin özellikle bulunduğu coğ-
rafyadan kaynaklanan kendi dina-
mikleri var. Yani Türkiye’de tarımı 
geliştirmek için Amerika’ya bakalım 
diyen kişileri çok fazla dinlemenin bizi 
sonuca götürmediği kanaatindeyim. 

Dünyada kırmızı et üretimi de beyaz 

et üretimi de artıyor. Çünkü dünyada 
protein tüketimi artıyor. Türkiye’deki 
kırmızı et üretiminin resmi kaynakla-
ra göre 2 milyon ton civarında olduğu 
belirtiliyor. Kişi başı tüketimde diğer 
hayvansal proteinlere baktığımızda 
yumurtada olduğu gibi süt tüketimin-
de de dünya ortalamanın üstündeyiz.

Önümüzdeki 15-20 yılda büyükbaş, 
küçükbaş ve kanatlı yem sektörle-
rinde yatay bir seyir beklerken, balık 
ve pet yemleriyle ilgili de bir yükseliş 
öngörmekteyiz. Özellikle yeni yatırım 
yapacak arkadaşlarla bu fikri paylaş-
makta fayda var. Bu sektörlerin ikisin-
de de büyük bir gelişme var.

Tabii tüm dünyada olduğu gibi Tür-
kiye’yi de benzer zorluklar bekliyor. 
Katıldığımız bütün kongrelerde kim 
organize ediyor olursa olsun içeriğin-
de iklim değişikliği konusuna mutlaka 
yer verildiğini görmek memnuniyet 
verici bir durum. Çünkü sera gazı sa-
lınımıyla 1,2 derece yükselmiş olan 
dünya sıcaklığının 1,5 derece daha 
çıkması halinde karşılaşacağımız 
travmaların aktarılarak tüm dünyada 
farkındalık oluşturulması önem arz 
ediyor.  Ülkemiz de bu konuda çalış-
malar yapmaya başladı.  Ben bu kav-
ramla ilk kez 43 yıl önce öğrenciyken 
klimatoloji dersinde karşılaşmıştım. 
Zaman içerisinde küresel ısınma kav-
ramı ortaya çıktı. İklim değişikliğiyle il-
gili olarak biz yem sektörü olarak sera 
gazı salınımı açısından sektörlerin 
içerisinde en temiz yerde duruyoruz. 
Yani yem sektörü hububat artıkları-
nı, narenciye posalarını veya atıkları 
değerlendiren bir sektör olarak, iklim 
değişikliği anlamında diğer sektörlere 
göre nispeten çok daha iyi durumda-
yız. Dünyanın kaynakları sınırlı ama 
bizler kullanmayı bilirsek hayli bol. 

Atık problemi dünyanın önemli gün-
dem maddeleri arasında yer alıyor, 
gelecekte de daha fazla sıkıntı yara-
tabilecek konulardan bir tanesidir. 

Uluslararası anlaşmazlıklar konusu 
da sektörümüzün geleceğini önemli 
derecede ilgilendiren bir konu olarak 
karşımıza çıkmaktadır. Daha önce 
de bahsettiğimiz gibi,  birbirine çok 
yakın olan Rusya, Ukrayna, Belarus 



15

arasında çatışmalar var.  Bu süreçte 
oluşturulmasına katkıda bulunduğu-
muz tahıl koridorunun sürdürüleceği 
kanaatindeyim, bir aksaklık olacağı-
nı düşünmüyorum. Çünkü Rusya ve 
Ukrayna elindeki tahılları bir şekilde 
elden çıkarma mecburiyeti olan ül-
keler.  Yeni hasatla birlikte de tahıl 
koridorunun yine sağlıklı bir şekilde 
devam edeceğini düşünüyorum. Ta-
hıl koridorunda Türkiye büyük özve-
ride bulunuyor aslında. Tahıl koridoru 
eğer kilitlenseydi Türkiye bu işten çok 
daha fayda elde edebilirdi ama insani 
duygular öne geçtiği için bu yol açıldı. 
Bu açılan yolun hem dünyaya hem 
Türkiye’ye hem de gıdaya erişimi 
kısıtlı olan ülkelere faydası oldu. Bu 
uluslararası anlaşmazlıkların böyle 
bir negatif etkisi de var. 

Göç konusu da bizim için önemli bir 
konu. Yine tahıl koridoruna benzer 
şekilde insani bir yaklaşımla başlan-
mıştı ama göç konusunda ortaya çık-
mış anormal bir durum var. Bu göçle 
ilgili mutlaka Türkiye’nin tedbir alma-
sına ihtiyaç var. Çünkü Türkiye’deki 
göçmen sayısından daha az nüfusu 
olan ülkeler var.  

Ülkemiz şartlarında sınırlı alanda ya-
pılmaya çalışılan konvansiyonel üre-
tim ve organik üretim, bazı doktorlar 
tarafından çok fazla öne çıkartılıyor 
ve bu durum endüstriyel üretime kar-
şı negatif bir bakış açısına sebep olu-
yor.  Dolayısıyla bununla toplu bir şe-
kilde mücadele etmek ve sağlıkçılarla 
daha fazla irtibat kurarak gerçek du-
rum hakkında bilgi paylaşılması fay-
dalı olacaktır. Bu da, Tarım ve Orman 
Bakanlığımızın tabii himayelerinde ve 
önderliğinde gerçekleştirilebilecektir. 

Yem sektörünün sorunlarına değinir-
sek, en başta bitkisel üretim ve ham-
madde eksikliği geliyor. Kesif yem 
üretebilmek için 12 milyon tona yakın 
yem hammaddesi ithal etmek duru-
munda kalıyoruz. İthal edilen buğday 
ve yem hammaddelerinin %70’lik 
kısmını dahilde işleme kapsamında 
ihraç ettiğimiz un, makarna, yumurta, 
kanatlı gibi ürünlerin üretimi için kul-
lanmaktayız. Bunu kayıp olarak gör-
memek gerekiyor. Ancak pandemide 
özellikle ihracatı kilitlemeye yönelik 

ya da ihracatı ağırlaştırmaya yönelik 
alınan politik kararların da artık dur-
ması ve bununla ilgili kararların dü-
zeltilmesi gerektiği kanaatindeyim.  

Tarımsal ürünlerin finansallaşma-
sı borsalarda kendisini göstermiştir 
ve bu durumun önüne geçilmesi de 
mümkün değildir. Bu aslında uzun 
vadede istenen bir şeydir. Türkiye’de-
ki profesyonel borsacılığın da her 
geçen gün üstüne koymak suretiyle 
geliştiğini görüyoruz. 

Resesyon dediğimiz kelimeyi herkes 
söylüyor da kimse kabullenmiyor. 
Dünyada resesyon var şu anda. Yani 
üretim anlamında biz de bu durumu 
yaşıyoruz. Talepteki bir baskılanma 
suretiyle ortaya çıkmış bir satış zorlu-
ğu var. Bu yem sektöründe de görülü-
yor. Yem üretimindeki bir miktar geri-
lemeden de bu durumu görebiliyoruz.  
Kırmızı et ve kasaplık hayvan ithalatı 
maalesef şu anda yeniden gündeme 
gelmiştir. Maalesef bu konuda dejavu 
yaşıyoruz. İthalat, ithalatı gerçekleş-
tiren için güzel bir şeydir arkadaşlar. 
Türkiye’nin milli menfaatleri açısın-
dan uzun vadede iyi olmadığı kana-
atindeyim. Şu anda kasaplık hayvan, 
besilik hayvan ithalatıyla ilgili kararlar 
alındı. Türkiye’de şu anda üretim yet-
miyor. Yani 220-230 TL/kg fiyattan 
eğer hayvan kesiliyorsa bu durum 
arzda sıkıntı olduğunu göstermekte-
dir. 

Arzda sıkıntının olacağı zaten üç yıl-
dır söyleniyor. Sütteki fiyatların baskı-
lanması ile et ve süt sektörleri üretici 
için karlı olmaktan uzaklaştırıldı ve 
dolayısıyla besideki hayvan sayısın-
da bir miktar azalma görüldü.

Tarımsal destekler veriyoruz. Görü-
nen destekler var, görünmeyen des-
tekler var. Ciddi rakamlar veriliyor. 
Dolayısıyla bunların etkin kullanılma-
sı, etki analizlerinin yapılması gereki-
yor. 

Destekler, üretimi artırmak ve fiyat-
ların düşmesini sağlamak amacıyla 
verilir. Ama bu konuda da çok fazla 
sonuç alma noktasında olmadığımızı 
düşünüyorum.

Üreticiyi korumadan tüketiciyi koru-
yamayız. O anlamda da üreticinin 
merkeze konulup bütün politikala-
rın bu merkezde ele alınması lazım. 
Üreticiyi önce düzenli ve yeterli gelir 
elde edeceği bir tarımsal modelle 
desteklememiz ve önünü açmamız 
gerekiyor.  Tarımsal faaliyette bulu-
nan işletmelerin de düzenli ve yeterli 
geliri sağlamaları için politikalar oluş-
turmak gerekiyor.

Geçtiğimiz aylarda on ikinci kalkınma 
planı çalışmaları kapsamında hem 
bitkisel üretim hem hayvansal üretim 
özel ihtisas komisyon toplantılarına 
katılmaya çalıştım. Benim katıldığım 
altıncı beş yıllık kalkınma planı çalış-
ması oldu. Yani neredeyse otuz yıldır 
hem mesleğimizin hem de vatandaş 
olmamızın gereği olarak bu toplan-
tılara katılıyorum. İstisnasız bütün 
kalkınma planlarında arazi toplulaş-
tırması, sulanabilir arazilerin arttırıl-
ması, kişi başına gelirin arttırılması 
gibi konular öncelikli gündeme geli-
yor. Sonraki maddelere de sivil top-
lum kuruluşları, üniversite ve kamu iş 
birliğinin sağlanması lazım diye yazı-
lır ve geçer gideriz.  Bu toplantılardan 
sonra da ne üniversitelerle ne de sivil 
toplum kuruluşları ile yeterince işbirli-
ği yapılmaz. Aslında bu, gelişim için 
öncelikli uygulanması gereken bir un-
surdur.
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Değerli dostlarım,

Üniversiteler toplumsal gelişim mer-
kezleridir, sivil toplum kuruluşları 
ise toplumsal dayanışma merkez-
leridir. Kamu da bunların hocasıdır. 
Bu üç ayağı sağlam tutarsak emin 
olun Türkiye’deki sevgi ve kardeşlik 
hukukunun çok daha artacağı kana-
atindeyim. Biz şimdi burada toplum-
sal dayanışma sergiliyoruz. Sizin bu 
bakışlarınız bana güç veriyor. Ben de 
dilim döndüğünce Sayın Genel Mü-
dürüme gidiyorum sektörümüzün sı-
kıntılarını ve taleplerini aktarıyorum. 
Onlar da bizleri dinliyor ve elinden 
geleni yapıyorlar. Dolayısıyla bu top-
lumsal dayanışmaya ara vermeye-
ceğiz. Bu cumhuriyeti kuran iradeye 
sahip çıkacağız. 

Elektrik, mazot ve işçi ücretlerine 
baktığımızda bu harcamalarımızın 
neredeyse 3 katına çıktığını görü-
yoruz. Diğer yandan sabit gelirlilerin 
alım gücünde bariz bir düşme var. 
Bunu da göz önüne alıp bu ileriki dö-
nemde özellikle insanların alım gü-
cünü artırmaya yönelik politikaların 
daha öne çıkarılmasının faydalı ola-
cağı kanaatindeyim. 

Yemde KDV’ler sıfırlandı ancak bizim 
kullandığımız hammaddeler arasında 
hala %18 KDV ile aldığımız ürünler 
bulunuyor. Bu 3-4 kalem üründeki 
%18 KDV’nin yem maliyetlerine yan-
sıması %3-3,5 civarında oluyor.  Bun-
lardaki KDV’lerin indirilmesiyle ilgili 
isteklerimizi iletmeye devam ediyoruz 
ve KDV bu ürünler için %1’e indirilir-
se yem maliyetlerinin düşmesi için bir 
fırsat olacaktır.

Yaklaşık 7 aydır yemciler olarak yem 
fiyatlarında artış yapmıyoruz ama 
ona rağmen et ve süt fiyatları iki ka-
tına çıktı. Bu durum et ve süt fiyatla-
rının artışına yem fiyatı artışının etki 
etmediğini gösteriyor. Başka etkenler 
de var. Dolayısıyla Türkiye’deki yem-
ci bu pandemi sonrası uyum sağla-
ma döneminde kendi üstüne düşen 
görevi yapmıştır ve yapmaya devam 
etmektedir. Eğer hububatta yağlı to-
hum fiyatlarında artış olmazsa yemci 
de artış yapmıyor. Çünkü sahada çok 
güçlü bir rekabet var. Dolayısıyla biz 
kendi üstümüze düşen görevi yaptık 
ve mümkün olduğu sürece de yem 
fiyatlarını artırmama yolunda devam 
ediyoruz. Fakat birkaç gün önce ma-
lum gümrük vergilerinin artışından 
dolayı mısır fiyatlarında artış oldu. 

Mısır fiyatı artınca bu durum yem fi-
yatına da yansıyor.

Tarihte, önemli ticaret yollarından 
olan İpek Yolu’nun Anadolu’dan geç-
tiğini biliyoruz. Belki Anadolu’nun bu 
kadar özel bir coğrafya olmasının 
ana nedenlerinden bir tanesi de buy-
du. Zamanla yeni yolların keşfiyle bu 
yol önemini yitirmiş olsa da, şu anda 
Rusya ve Ukrayna’dan Kuzey Afri-
ka ve Ortadoğu’ya, Kuzey Doğu’dan 
batıya Çin’le ilgili lojistikte çok büyük 
avantajları olan Türkiye’nin “Merkez 
Türkiye” olması yolunda hiçbir en-
geli yoktur. Bu konuda yapılacak en 
önemli şeylerden bir tanesi pandemi-
den dolayı iç piyasada rahatlık olsun 
ve fiyatlar artmasın diye ihracata geti-
rilen engellerin kaldırılmasıdır. Bu sü-
reçte ihracata görünmeyen engeller 
getirdik ve baskıladık fakat şu anda 
dönmekte olan dişliyi hızlandırmamız 
gerekiyor. Dolayısıyla gümrük vergi-
lerindeki o %130 artışın da mutlaka 
sektörle birlikte masaya yatırılıp, kal-
dırılması ya da piyasa koşullarının 
gerektirdiği şekilde düşürülmesi ge-
rekiyor.

Bu vesileyle geldiğiniz için hepinize 
teşekkür ediyorum.
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28 NİSAN 2023 
1. GÜN

AÇILIŞ 
KONUŞMALARI

DR. DURALİ KOÇAK
T.C. TARIM VE ORMAN BAKANLIĞI GIDA VE KONTROL GENEL MÜDÜRÜ

Sizlerle bir arada olmak bana her 
zaman mutluluk vermiştir. Sözlerime 
başlamadan önce beni temsilci ola-
rak gönderen Sayın Bakanımız Prof. 
Dr. Vahit Kirişçi ve Dr. Nihat Pakdil’in 
selamlarını aktarmak isterim.

Başkan ve Yönetim Kuruluna böyle 
güzel bir atmosferde bizleri bir araya 
getirdiği için teşekkür ederim.

Yem sektörü bizim açımızdan özellik-
le gıda arz güvenliği hayvansal ürün-
lerin üretiminde önemli bir yerdedir. 
Bugün 23 milyon ton süt, 23 milyar 
yumurta, 2,5 milyon tona yakın beyaz 
et ve 2 milyon ton kırmızı et ve 600 
bin tonun üzerinde balık üretimi yapı-
lıyorsa bunun için üretilen ve tüketilen 
27 milyon ton yemin payı vardır. 

Biliyoruz ki yem sektörü aynı zaman-
da hayvancılık sektörünün finansörü 
durumundadır. Gıda arz güvenliği ba-
kımından yem sektörümüz geçmişte 
olduğu gibi bugün de üzerine düşen 
görevi yapmaya devam etmektedir. 
Yaşadığımız pandemi süreci ve Rus-
ya-Ukrayna savaşı krizinde sektörü-
müz üzerine düşeni fazlasıyla yerine 
getirmiştir ve yem ve gıda arz güven-
liği açısından da hiçbir sıkıntı yaşan-
mamıştır. Ülkemiz bu açıdan sınavı 
geçmiştir.

Ekilebilir arazilerimiz çok fazla olma-
masına rağmen, iklim ve diğer özel-
likler bakımından sahip olduğumuz 

sınırlı alanda bizi ve misafirlerimizi 
fazlasıyla beslemeye yetmektedir. 

Bazı hammaddelerde ithalatçı konu-
mumuz olsa da bu durum bizi tedirgin 
etmemeli, dünyada her ülke her ürü-
nü üretemiyor ve ihtiyaç duyduğunu 
ithal etmektedir. Sektörümüzün giri-
şimci ruhu ve dinamizmi bu hammad-
deleri makul bir seviyede bize temin 
etmek ve üretmek suretiyle çiftçimizin 
hizmetine sunmaktadır. 

Özellikle yaşadığımız afet dönemin-
de insanların beslenme ihtiyacı ol-
duğu kadar hayvanların da elbette 
beslenme ihtiyacı vardı ve biz yem 
taleplerini sizlerle paylaştığımızda 
sizler hemen temin ettiniz. Bu her 
türlü takdirin üzerindedir, bunun için 
Bakanlığım adına hepinize teşekkür 
ediyorum. 

Bizler ülkemizin ihtiyaç duyduğu 
ürünleri insanımıza sunmak duru-
mundayız. Bu ihtiyacın yerli üretimle 
karşılanması temel hedefimizdir an-
cak mümkün değilse ithalat yoluyla 
bunu karşılamak ve arz güvenliğini 
temin etmek durumundayız. 

Bunun için ilgili bütün paydaşların bir-
likte hareket etmesini önemsiyoruz, 
bu şekilde sıkıntılarımızı daha rahat 
aşacağımıza inanıyoruz. 

Kongrenin düzenlenmesinde emeği 
geçenlere teşekkür ediyorum.
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1. OTURUM

DÜNYA GÜNDEMİ VE 
EKONOMİMİZE YANSIMALARI
MODERATÖR: GALİP UMUT ÖZDİL

KONUŞMACI: İSMET GERGERLİ (EKONOMİST)

Öncelikle hepinizi saygıyla selamlı-
yorum

İş adamlarımızın dünya ticaretiyle 
entegre olduklarını, dünyadaki ge-
lişmelerden isteseler de istemeseler 
de etkilendiklerini biliyoruz. Onun için 
finansmana erişim ve dünyaya ba-
karken hangi parametrelere göz at-
mamız gerektiğinden bahsedeceğim. 

Hep dünyadaki gelişmelerden bah-
sediyoruz. Ekonomi medyasını takip 
ettiğimizde, televizyonda baktığımız-
da ya da yorumcuları dinlediğimizde, 
okuduğumuzda karşılaştığımız kav-
ramlardan bahsedeceğim. 

Çinlilerin birine beddua edeceklerse 
“Olağanüstü dönemlerde yaşayasın!” 
derlermiş. Dünya öyle bir noktaya 
geldi ki, biz gerçekten olağanüstü dö-
nemleri yaşıyoruz. Son üç dört yılda 
küresel krizler, pandemi, savaşlar, 
bölgesel çatışmalar hepsini yaşadık. 
Aslında bu yaşadıklarımızın hepsinin 
yansımalarını bu ekonomik grafikler-
de görebiliriz.

Dünya ekonomisi yaşanan her ça-
tışma, her kuraklık, her iklim krizinde 
direkt etkileniyor. En önemli kavram-
lardan biri olarak, Amerikan Doları ve 
Amerikan Merkez Bankası’nı, Ameri-
kan enflasyonunu takip ediyoruz. As-
lında bu durum İkinci Dünya Savaşı 
sonrası kurulan sistemin yansıması-
dır: Çünkü Dünya ticaretinin rezerv 
parası dolar.  Dünya ticaretinin %60’ı 

dolarla yapılıyor ve dolar endeksi 
onun için çok önemli. Biz dolar en-
deksini takip ediyoruz. Dolar endek-
si 100’ün üzerindeyse dolar değerli, 
100’ün altında ise değeri düştü diye 
algılıyoruz.

İki bin yirmi yılındaki pandemiyle bir-
likte Amerika Merkez Bankası parasal 
genişlemeye gitti. Yani tabiri caizse 
insanlar helikopterden atılan paralar-
la beslendi. Herkese para dağıtıldı ve 
Amerikan Merkez Bankası emisyon 
dediğimiz tedavüldeki para büyüklü-
ğünü normalde 3,5 trilyon mertebe-
sindeyken 8 trilyonun üzerine çıkarttı. 
Böyle olunca ortaya enflasyon çıktı. 
Yani Amerika’da enflasyonun temel 
sebebi parasal genişleme oldu. Bizde 
de Merkez Bankası emisyon büyüklü-
ğümüz kabaca 130 milyar TL idi. Şu 
anda dolaşımdaki para büyüklüğü-
müz 350 milyar TL civarına yükseldi. 
Bu kadar paranın bollaştığı dönem-
lerde ne olur? Tüketim alışkanlıkla-
rı değişir ve tüketim artar. Tüketim 
artınca da talep kaynaklı enflasyon 
olur. Ama öte tarafta pandemiyle bir-
likte hem talep enflasyonu yaşadık, 
hem de arz yönlü bir problem yaşa-
dık. Kaynaklar yeterince devreye gir-
medi, kaynaklar yetersiz kalınca ve 
talep artınca fiyatlar genel seviyesi 
dediğimiz enflasyon arttı. 

Dolar endeksi son altı aydır bir nebze 
düşme eğiliminde. Amerika’da mart 
ayında bankacılık krizi ortaya çıkınca 
Amerikan Merkez Bankası bir panik 
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yaptı. Bir taraftan enflasyonu düşür-
me güdüsüyle parasal genişlemeyi 
azaltmak, piyasadan parayı çekmek 
için faizleri yükseltti. Bunu yaparken 
bankacılık krizi oldu. O nasıl oldu? 
-Konudan konuya geçiyorum gibi 
ama bizi de ilgilendirdiği için bilmeniz 
lazım. -  Faizler yükselince bazı ban-
kaların bilançolarında hisse senedi 
dediğimiz, yani devlet tahvili- bono 
dediğimiz kısım zarar yazdı. Ameri-
ka’nın on altıncı büyük bankası, Sili-
kon vadisi bankası ve iki tane daha 
banka battı. Bu sefer de Amerika 
Merkez Bankası, hızla faizleri yüksel-
tip piyasadan paraları çekince bu se-
fer de bankalarda problem çıktığı için 
korkmaya başladı.  Emisyon 8,2 tril-
yona kadar düşmüştü son 1 ay içinde 
tekrar 8,6 trilyona kadar yükseltildi. 
Yani ekonomiyi canlı bir organizma 
gibi düşünebilirsiniz,  hastasınız ve 
ilaç kullanıyorsunuz, diğer taraftan 
kullandığınız ilaç midenize bağırsağı-
nıza zarar veriyor. Son 6 ayda 112’ye 
kadar çıkan dolar endeksi en son 
101’e kadar düştü.

Amerika’da enflasyon,  neredeyse 
%10’lara yaklaşarak onlara göre çok 
ciddi yükselmişti ama Mart ayı itiba-
riyle enflasyon %5’lere kadar geriledi. 
En büyük korkuları enflasyonun fren-
lenememesi.  Amerikan Merkez Ban-
kası enflasyonu indirebilmek için faiz-
leri çok hızlı arttırdı,  %5’lere yükseltti 
ama bence faiz artırım kararlarını geç 
verdi ve geç karar aldıkları için bu 
komplikasyonlarla karşılaştılar. Faiz-
lerdeki yatay seyri uzun tutmayıp bel-
ki 6 ay önceden kademeli olarak 0,25 
değerle arttırmaya başlasaydı belki 
bu komplikasyonlar olmayabilirdi. 
Aslında ekonominin mutlak doğruları 
olan “şunu yaparsak şu sonucu alırız” 
diyemeyeceğimiz kadar komplike bir 
yapı olduğunu belirtmemiz lazım.

Yani Amerika’yı dünya rezerv parası 
olduğu ve dünya ekonomisinde en 
büyük paya sahip olduğu için takip 
ediyoruz. 

Sekiz milyar nüfus için dünyanın 
gayrisafi milli hasılası 105 trilyon 
dolar seviyesine geldi. Bunun en bü-
yük kısmını 26 trilyon dolar ile ABD 
oluşturuyor, ikinci sırada Çin geliyor. 

Nüfus artıyor ve yaşlanıyor, ortalama 
yaşam süreleri artıyor ve talep kar-
şılanmak durumunda kalınıyor. Enf-
lasyonun bir sürü sebebi var nüfusun 
artması ve bu nüfusun beslenmeye 
çalışılması, hepsi birbirini tetikliyor. 

İhracatımızın yaklaşık yarısını Avru-
pa Birliği ülkelerine gerçekleştirdiği-
miz için AB bizi ilgilendiriyor. Avrupa 

Birliği ülkelerinde, yani Euro bölge-
sinde de enflasyon %10’lara geldi. 
Avrupa’nın yaşadığı en büyük kriz-
lerden biri oldu. Avrupa Merkez Ban-
kası bir Amerika Merkez Bankası gibi 
güçlü bir yapı olmadığı için, yirmi yedi 
ülkeden oluştuğu için ve o ülkelerin 
bazılarının çok zayıf ekonomileri ol-
duğu için hızlı karar alamadı. Avrupa 
Merkez Bankası politika faizini arttır-
makta çok geç kaldı ve onun sorun-

larını yaşıyor. Çok hızlı faiz artırımı 
yaptı ve arttırmaya devam etmesini 
bekliyoruz. 

Aynı şekilde Amerikan Merkez Ban-
kası’yla ilgili de şunu söylememiz 
lazım. Biraz faiz artırımını yavaşlattı 
ve en son 0,25 yaptı ama arttırmaya 
bir nebze daha devam edecek. He-
nüz bitmedi. Bir kısım ürünü dolarla 

ithal ederken bazı ürünleri de Euro 
ile ihraç ithal ettiğiniz için Euro-Dolar 
paritesi bizleri çok ilgilendiriyor. Pari-
te 0,90 civarına kadar gelmişti tekrar 
bir onlara 1,10 civarına geldi. Ben 
paritenin 1,10’un altına gelmesini çok 
beklemiyorum. 

Bir diğer önemli takip ettiğimiz ürün, 
net ithalatçısı olduğumuz petrol. Cari 
açık konusunda en büyük problemi-
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miz enerji, bu nedenle petrol bizim 
için çok önemli. Ortalama geçmiş yıl-
lar için 40-50 milyar dolar bizim net 
enerji ithalatımız var ama fiyatlar çok 
yükseldi. Aylık ortalama 2,5-3 üç mil-
yar dolar enerji ithalatımız varken şu 
anda 7-8 milyar dolar aylık enerji itha-
latımız var.  Dolayısıyla bizim enerji 
fiyatlarındaki düşüşler doğrudan cari 
açık üzerinde olumlu etki ettiği için en 
çok takip ettiğimiz alan burası. Bütün 
dünya da burayı takip ediyor. Çünkü 
her ülkeyi ilgilendiriyor. Yani petrol ne 
oldu? Bir de doğalgaz ne olacak Bunu 
da çok takip ediyoruz. Doğal gaz fi-
yatları da yaklaşık 10 katına çıktı, 
son zamanlarda bir nebze aşağı indi 
ve düşüş trendi devam ediyor. Yani 
özellikle Ukrayna, Rusya savaşının 
etkisiyle doğal gaz fiyatlarının depo-
lanması problemi olduğu için fiyatlar 
çok yükselmişti. Ama problemin de 
sıvılaştırılmış, yoğunlaştırılmış doğal 
gazla (LNG) çözülebildiği görüldü ve 
o kadar korkulacak düzeyde problem 
olmadığının anlaşılmasıyla hızla aşa-
ğı gelmeye başladı.

Taşımacılık endeksi konusu dünya 
ticareti için önemlidir. İthalat - ihra-
cat yapan firmalar çok iyi bilir. İki bin 
sekiz küresel finansal kriz öncesi, 
Baltık kuru yük endeksi 13-14 bin 
dolara kadar yükselmişti. On üç - on 
dört bin dolar olan endeks 2008 kri-
zinden sonra 2009 yılında 200 dolara 
kadar düştü. Taşımacılık sektörünün 
fiyatları yükseliyorsa, taşımacılık en-
deksi bize ticarette canlanma olduğu-
nu gösterir. Öncü göstergedir. Yani 
bu endeksi takip etmenizi öneririm. 
Burada 13 tane farklı güzergâhtaki 
taşıma fiyatlarının endeksidir. Ya da 
daha kolay ve her an izleyebilece-
ğiniz Baltık kuru yük endeksini takip 
edebilirsiniz.  O da çok spesifik an-
laşılır bir endekstir. Orada yükseliş 
trendi başladıysa dünya ticareti ar-
tıyor ve resesyon ihtimali azalıyor 
demektir. Şu anda Baltık, kuru yük 

endeksi 1200-1300 dolar seviyesinde 
yatay seyrediyor.

Yine Birleşmiş Milletler‘in gıda fiyat 
endeksi var. Burada altı tane ayrı 
ayrı ürünün sepette gösterildiği hali-
dir. 2020 yılındaki pandemiyle birlikte 
petrolde de, doğal gazda da, taşıma-
cılıkta da bütün ekonomik dengeler 
bozuldu. Bu da onun bir gösterge-
sidir. Dünya bu süreçte müthiş bir 
kırılma yaşadı. Yani pandemi, İkinci 
Dünya Savaşı sonrası belki de en 
büyük kırılmadır. Dünyayla ilgili çok 
hızlı bir geçiş yaptım. Bunlar hepini-
zi ilgilendirir. Mümkün olduğunca ara 
ara bunları takip etmekte, bakmakta 
fayda var. 

Biz neredeyiz? Türkiye’yi biraz konu-
şalım. Bizim takip ettiğimiz en önemli 
şeylerden biri ülkenin bilançosu gibi 
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düşünülür. Gayrisafi milli hasılamıza 
2002‘den itibaren şöyle baktığınızda 
en yüksek 2013 yılında 958 milyar 
dolara kadar geldiğimizi görüyoruz. 
Dolar bazında takip etmekte fayda 
var. Aslında 2017’den itibaren düşüş 
var. Çünkü kur krizi yaşadık. Ağustos 
2018’de dolarda yaşanan krizle birlik-
te bizim gayrisafi milli hasılamız dolar 
bazında düşüyor, 2020’yi 906 milyar 
dolarla kapattık.  

2020’deki krizden sonra çok küçülme 
var, bu dönemde büyümemiz %1,9 
oldu. Sonra 2021’de baz etkisi dedi-
ğimiz yani önceki yılın kötü geçme-
sinden dolayı büyümemiz 11,4 olmuş 
ama 2022’de 5,6 görünüyor. Türkiye 
gibi gelişmekte olan nüfusu genç 
olan, çocuk nüfusu çok yüksek oran-
da olan ülkelerin büyümesi çok önem-
lidir. Hükümetlerin karar vermesi ge-
reken bir alandır burası. Yani büyüme 
mi enflasyonu düşürmek mi? Enflas-
yonu düşürebilirsiniz. Frene basarsı-
nız. Hatta küçülmeyi göze alırsınız. 
Enflasyonu hemen düşürebilirsiniz. 
Esas olan enflasyonu düşürürken bü-
yüme trendini kaybetmemektir. Yani 
eğer Türkiye %5’in altında büyüyor-
sa yeterince büyümüyor dememiz 
gerekiyor. Yani Türkiye gibi dinamik 
ülkelerin mutlaka %5 üzerinde sürdü-
rülebilir bir büyümeyi hedeflemesi ge-
rekir. Iki bin yirmi ikide beş nokta altı. 
Kişi başı milli gelir açısından dünya 
ortalamasının altına geldik.  Dünyada 
kişi başına gelir 13 bin dolar merte-
besinde ama dünyanın temel sorunu 
gelir dağılımındaki adaletsizlik. Dün-
yada ortalama kişi başı hasıla 13 bin 
dolara ulaştı ama dünya gayrisafi milli 
hasılasının %40’ını %5’lik çok küçük 
bir grup kontrol ediyor. Aslında temel 
sorunumuz da budur.

Bin dokuz yüz elliden beri onar yıl-
lık periyotlarda büyüme dağılımına 
baktığımızda, son 20 yılda tarımdaki 
ortalama büyümemiz %2,5, sanayide 
%6, hizmetler ve inşaat sektöründe 
ciddi artışlar var. Son 20 yılda gay-
risafi milli hasılamızın ortalama reel 
büyüme hızı da % 5,4’tür.   Konya, 
tarım - hayvancılık için Türkiye’nin en 
önemli kentlerinden biri aslında ama 
Konya’nın gayrisafi milli hasılası için-
deki en büyük pay sanayinindir. Yani 

Türkiye’nin paradigması değişiyor; 
ekonomik aktivitesi değişiyor. Ülke-
mizin en ciddi sorunu şu anda enflas-
yonla mücadeledir. Enflasyonda dü-
şüş trendi var, en son mart itibariyle 
yüzde ellilere kadar geriledi. Benim 
beklentim otuz beş bandında bir enf-
lasyonla kapatacağımız şeklinde ve 
önümüzdeki yıl da yirmili seviyelere 
kadar gelebileceğini öngörüyoruz.

Kredi risk primi –CDS konusu da yine 
hepimizi çok ilgilendiriyor. İş adamı, 
bir banka ya da ülke olarak yurt dı-
şından kredi almak istediğinizde CDS 
puanınız yani risk sigorta primi notu-
nuz bazdır. Yani bunu eşik alıp üzeri-
ne de bir faiz gelir. Bizim şu anda en 
son beş yüz yirmiler seviyesindeydi 
dün itibariyle, çok yüksek. Yani 520 
dediğimiz 5,2 gibi düşünün. Yani yurt 
dışından bir kredi alacaksanız sıfır 
değeri 5,2 oluyor. Üzerine de banka 
faiz koyuyor. Onun için biz gittiğimiz-
de 9-10 ile borçlanabiliyoruz. Çünkü 
5,2’si zaten risk primi. Bu, direkt takip 
ettiğimiz bir alandır.

Tarih sıralarına baktığınızda hangi 
dönemlerde çok yükseldiğini görür-
sünüz. Mesela 2001 krizi olmuştu bu 
dönemlerde 13 binlere kadar gelmişti.  
2022’nin Haziran aylarında 800’lere 
kadar gelmişti şu anda 520 civarın-
dadır. Bu, sizin iş adamı olarak ban-
kadan kredi alırken de aslında sizin 
maliyetlerinize yansıyan bir şeydir. 
Bankaların bilançosunda vatandaşın 
ya da işletmelerin verdiği mevduat dı-
şında yurt dışında sağladığı krediler 

de var. O da bir maliyettir. Bu maliyet 
de kredi faizlerine yüklenen bir ma-
liyettir. Dolayısıyla bunları bilmekte 
fayda var.
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Sanayi üretimi endeksimizde maa-
lesef son dönemde düşüşler var. Bu 
önemli bir şeydir. Pandemi sonrası, 
2020’den sonra çok ivmeli büyüme-
ler oldu. Yüzde 14-20-24 bandında 
büyümeler oldu ama son iki aydır bir 
düşüş trendi var. Burası sorgulanma-
sı gereken bir yerdir.

TÜİK -İmalat sanayi kapasite kulla-
nım oranı yine takip ettiğimiz veriler-
dendir. Son dönemde 74-75 bandına 
geldi. Bu şu anlama geliyor. Yüz ola-
rak kabul ettiğiniz bir kapasiteniz var 
ve 100’ün yetmiş beşini kullanıyoruz. 
Aslında orada halen 25’lik bir boşlu-
ğumuz var. 

Son dönemde, Mart ve Nisan ayla-
rında tüketici güven endeksinde artış 
oldu. Ama reel kesim güven endek-
sinde düşüş var. Yani tüketici ile üre-
ticinin bakış açısında şu anda farklı-
lıklar var. Farklı yerlerden bakıyorlar.

Bankacılık tarafını biraz konuşmak 
gerekiyor. Hiçbiriniz bankacı değilsi-
niz ama eminim ki bir bankacı kadar 
bankacılık sektörünü bilmeniz gere-
kiyor. Çünkü bankalar aslında hepi-
mizin bir nebze iş ortağı oluyor. Aynı 
şekilde,  uygun vadeli, uygun faizli 
kredi olmadan iş yapamazsınız, işi-
nizi geliştiremezsiniz. Onun için biraz 
bankacılık sektöründe ne olduğunu
biraz anlatmakta fayda var.

Bankaları zaman zaman hepimiz 
eleştiriyoruz aslında niye eleştirdiği-
mizi anlamak için bunları anlatıyorum. 

2022 sonu itibariyle Türk bankacılık 
sisteminin bilançosunda önce pasif 
tarafa baktığımızda; bankacılık sek-
törünün toplam öz kaynaklar 1,4 tril-
yon, toplam mevduat büyüklüğü 8,8 
trilyon, biraz menkul kıymetler var, 
bankalardan borçlar var. Toplam en 
güncel haliyle 420 milyar dolar bor-
cumuz var. Bunun bir kısmı, yaklaşık 
130 milyar doları kamu, diğer kısmı 
bankacılık kesimi ve özel sektör borç-
larıdır. Dönem karı 431 milyar, 2022 
karı gayri nakdi yükümlülükleri 2,2 
trilyon. Bankalar topladığı mevdua-
tı, kredi olarak vermiş, 7,5 trilyon bir 
kredi vermiş. Şuraya dikkatinizi çeke-
ceğim. Hazine bonosu, devlet tahvili 
dediğimiz ya da Merkez Bankası’n-
dan alınan tahvillerle ilgili bölüm çok 
arttı, hala da artmaya devam ediyor. 
En güncel hali 2,9 trilyon. Yani bura-
da kaynak tarafından parayı toplayan 
bankanın bunu satması lazım. Bunu 
da kredi şeklinde satacak ya da ha-
zine bonosu alacak. Şimdi Merkez 
Bankası’nın geçen sene Ağustos’tan 
itibaren yaptığı düzenlemelerle ha-
zine bonosu devlet tahvili alınma 
zorunlulukları getirildi. Onun için bu 
miktar yükseldi. Burada yani konu-
muz değil ama şunu bilmekte fayda 
var. Faizlerin yükselmesi bankacılık 
sisteminin istediği, seveceği bir şey 
değildir. Amerika’daki batan, silikon 
vadisi bankasının batma sebebini 
söyleyeyim. İki yüz milyar dolarlık bir 
bilançosu var. Herkes silikon vadisin-
deki riskli start-up’lara, işte teknoloji 
firmalarına kredi verdiği için battı diye 
düşünüyor aslında bilançonun sa-

dece yüzde %18’i kredi idi. Diğerleri 
hazine bonosu devlet tahvili ağırlıklı 
bir bilançosu vardı. Amerika’da faizler 
neredeyse sıfırdı, faizler 0,25’ten 5’e 
yükselince elindeki kağıtlardan dolayı 
zarar yazdı ve bu nedenle battı. 2001 
krizinde batan bir Demirbank vardı. 
Demirbank’ın bilançosu beş trilyondu 
o zaman. O zamanki para birimiyle 
beş trilyon TL idi.  Bunun 4,8 trilyo-
nu hazine bonosu devlet tahviliydi 
ve faizler yükselince de Demirbank 
battı. Aslında batan kredisi yoktu. 
Yani onun için faizlerin hızlıca yük-
selmesi en çok bankalara zarar verir 
ve o işten para kazanmazlar. Faizler 
düşükken bankalar tarihi rekor parayı 
kazanmış. Faiz düşükken bankalar 
para kazanır. Faiz maaşları orada 
daha kazançlıdır. Yani genelde sivil 
toplum örgütü yöneticisi iş adamları 
daha çok bankaları eleştirmeyi sevi-
yorlar, aslında buradan eleştirmemek 
lazım. Yani bankalar faizin artmasını 
istemez.

Yani her mevduatın karşılığında 
Merkez Bankası’na belli bir oranda, 
%12-15-18 gibi farklı oranlarda depo 
edilir. Biz yine ilk defa kullandırılan 
kredilerde de zorunlu karşılık getirdik. 
Onun için kredi erişimimizde sorun 
var. Yani mevduat için zorunlu kar-
şılık olur, kredi için zorunlu karşılık 
ayrılmaz. Mevduat için niye zorunlu 
karşılık olmasının nedeni şudur; va-
tandaşın parasını banka ödemekte 
zorlanırsa, Merkez Bankası devreye 
girip fonlayabilsin diye bir kısmını 
depo eder. Kredi için böyle bir şey 
olmaz, ama biz onu da yaptık. Onun 
için şurada zorunlu karşılıklarda ne-
redeyse bir trilyona yakın para var.  
MPL dediğimiz takipteki krediler açı-
sından Türkiye çok iyi noktada. Son 
beş yıldır neredeyse hep aynı o da 
ilginç. Yüz altmış milyarlık bir takip-
te toplam kredi büyüklüğü var. Orası 
değişmiyor. Yani ikinin altında takip 
oranı dediğimiz kullandırılan kredile-
rin oranı yüzde iki civarında bir oranla 
Avrupa’dan Amerika’dan filan daha 
iyi durumdayız. Ama beklenen zarar 
karşılığı dediğimiz takibe dönüşebilir 
kredi anlamına gelen kalemde bir ar-
tış var. 
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Banka kredi satıyor ve krediden faiz 
geliri elde ediyor. Bunun bir kısmı 
kredilerden bir kısmı menkul kıymet-
lerden geliyor. Şimdi aslında burası 
yine çok ilginç. Düşünün 7,6 trilyon 
krediye karşılık elde ettiği krediden 
faiz geliri 800 milyar, 2,4 trilyon men-
kul kıymet karşılığında elde ettiği 
gelir 546 milyar. Bunlar enflasyona 
endeksli kağıtlar olduğu için para 
bankalar kazandı. Yani o dört yüz kü-
sur milyar kar var ama karın önemli 
kısmı menkul kıymetlerden geliyor.

Elli dört tane banka, 11 bine yakın 
şube ve 200 binin üzerinde çalışanı 
var. Özetle, Türk bankacılık sektörü, 
güvenmemiz gereken çok güçlü bir 
sektör. Türkiye’nin en kurumsal yapı-
larından biridir.  Bizim bankalarımızın 
hiçbirinde bir sorun yok, çok iyi yöne-
tiliyor, bunu çok net söyleyebiliyorum.
Her banka kendisini iyi yönetiyor, de-
netim birimlerimiz çok iyidir. Burada 
2001 krizinin derslerini çok iyi çıkart-
tık ve bizim bankacılık kanunu çok 
sert bir kanun.  Mesela Amerika’daki 
bu bankacılık krizinde, üç banka bat-
tı ama diğerlerine bir şey olursa diye 
korkuyorlar. Sebebi ne biliyor mu-
sunuz? 2018’de Trump başkanken 
bankacılık kanununa bir düzenleme 
yaptırdı. Daha önce 50 milyar doların 
üzerindeki bütün bankalar aynı pro-
sesten geçiyorken, Trump yönetimi 
orada bir gevşemeye gitti ve 250 mil-
yar doların altındaki bankalarda de-
netimleri aksattılar ve azalttılar o yüz-
den bankacılık krizi kapıda onlarda.

2001 sonu itibariyle kredilerin %58’i 
%42’si dövizde kullanılmıştır. Şu 
anda kredilerin %71’i Türk parası 
%29’u yabancı para. Yani son 1-1,5 
yılda TL kredilerde artış yabancı para 
kredilerde azalışımız var. Mevduatla-
rın % 35’i TL idi, kredilerin %58’i TL; 
kredilerin %42’si ve mevduatın %65’i 
yabancı para idi. Bir dengesizlik var-
dı yani her mevduatın 3’te biri Türk 
parası üçte ikisi döviz, altın vb. ya-
bancı para idi. Şu anda Türk parası 
mevduat %60’a yaklaştı, %40’ı döviz. 
Türk parası mevduat olarak görünen 
yaklaşık 6,1 trilyonun içinde 2 trilyon 
TL’ye yakın kısmı kur korumalı mev-
duatta görünüyor.

 Son 3-4 yıla kadar bankacılık sektö-
rünün %30-35’i kamu bankaları idi, 
diğer kısmı yabancı sermayeli veya 
özel sektör sermayeli bankalardı. Şu 
anda kamu bankalarının payı %50’ye 
yaklaşmış durumdadır. 
 
Şimdi burada da yine çarpıcı bir şey 
var. 2001’de ve öncesinde KOBİ ban-
kacılığının payı genelde %20-22 ban-
dındaydı. Şu anda toplam kredilerde-
ki payı %28’e geldi. Bu tarihteki en 
yüksek orandır. Yani hükümetin Ban-
kacılık Düzenleme Denetleme Kurulu 
ve Merkez Bankası kanalıyla uygula-
dığı politikalar KOBİ segmentindeki 
işletmelerin lehine işliyor.  KOBİ öl-
çeği üzerinde olan, yani büyük işlet-
meler dediğimiz sınıftakilerin krediye 
erişiminde sorun var. Kurumsal ticari 
segment dediğimiz, yani KOBİ dışın-
daki büyük ölçekli işletmelerin payı 
%58 iken %50’ye kadar gerilemiş 
durumdadır. Bireysel tarafta ise bir 
sıkıntı yok, bireyselde %20 olan pay 
%22’ye çıkmış. Burada da daha çok 
kredi kartı tarafında artış var;  vatan-
daşın taksitli ve taksitsiz kredi kartı 
kullanımı artmış. Son dönem uygu-
lanan, 2020 ve bu sene uygulanan 
politikalarda ihracatçı lehine pozitif 
ayrımcılık yapıldığını, kullandırılan 
kredilerdeki artışta görüyoruz. İhracat 
kredileri toplam artışı % 134’tür.  Sek-
törlere baktığımızda, tarım sektörü 
kredi artışı diğerlerinin görece üze-
rindedir. Tarım sektöründe ciddi kredi 
artışı var. Bir pozitif ayrımcılık burada 
da uygulanmış.

Biraz KGF’den bahsedeyim. Orada 
iki alan var. Bir kendi öz kaynaklarına 
verdiği garantiler; o çok işinize ya-
ramaz, 3 milyon kadar zaten. Bir de 
hazine kefaletiyle kullandırılan kredi-
ler var; orada da KOBİ’lere 100 mil-
yon TL’ye kadar çok farklı ürün seti 
oluşturuldu. KOBİ dışı dediğimiz, yani 
KOBİ ölçeğinin üzerindeki işletmele-
re de 350 milyon TL’ye kadar kefalet 
imkânı var. İşletme kredilerinde bir 
yıl ödemesiz beş yıla kadar vade;  
yatırım kredilerinde üç yıl ödemesiz 
toplam on yıl vade yapılabiliyor (KG-
DF’de). Yatırım kredileri, işletme kre-
dileri, tarımsal krediler genç girişimci, 
kadın girişimci kredileri gibi on dokuz 
tane farklı paket var. 

Dünya Bankası’nın yeni yayınladığı 
raporda 2002-2010 arası dünya orta-
lama %3,5 büyümüş. 2010-2022 ara-
sı ortalama 2,7 büyümüş. 2020-2030 
arası için de büyüme öngörüleri 2,2 
olarak bildiriliyor. Şimdi bütün dünya, 
bizde de olduğu gibi, şu temel sorunu 
tartışıyor. Bir tarafta enflasyon var. 
Bunu dizginlemek için uygulanan po-
litikalar var. Bu uygulanan politikalar 
ister istemez durağanlığı, yavaşlama-
yı hatta ölçüyü kaçırırsanız küçülmeyi 
getirebilir. Yani bir çeyreklik, iki çey-
reklik dönem üst üste küçülme olur-
sa biz ona teknik tabiri ile resesyon 
diyoruz. Yani altı ay boyunca büyüme 
yoksa küçülme varsa o resesyon ol-
duğu anlamına geliyor.  Amerika as-
lında iki çeyrek önce resesyonu yaşa-
dı, hala da orada resesyon ihtimalleri 
yaşanıyor. Ama öte tarafta Çin me-
sela birinci çeyrek rakamlarına göre 
beklentinin üzerinde 3,5 büyüme 
gerçekleştiği görülüyor. Yani dünya 
kendi içinde dengelerini sağlamaya 
çalışıyor. Bir taraftan arz yönlü krizler 
var, arzda problemler var. Bir taraftan 
da talep patlaması var. Hükümetler, 
enflasyonla büyüme arasındaki han-
dikapı aşmaya çalışıyor. Peki biz ne 
oluruz? Ben siyasi sonuçlara bağ-
lamaksızın, Türkiye dinamiklerine 
bakarak şunu söylüyorum: Türkiye 
muhtemelen bu sene 3,5-4 bandın-
da bir büyümeyi sağlayabilecek. Bi-
zim için bence yeterli değil ama yine 
de çevremizdeki ülkelere göre iyi bir 
öngörüdür. Benim yılsonu için, çok 
olağanüstü bir şey olmazsa dolar ön-
görüm 23 TL bandında bir değerdir. 
Size düşük gelebilir. Ama bugünden 
hesaplarsak %20 oranına denk geli-
yor. Düşük değil yani. Dolar-Euro pa-
ritesinin de 1,10’un altına gelmesini 
beklemiyorum, gelse bile orada kala-
maz. Dolayısıyla paritenin de 1,10 ve 
üzerinde olacağını öngörüyorum.
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CUMHURİYETİMİZİN 
100. YILINDA YEM SANAYİMİZ 
VE GELECEĞİ

PANEL

MODERATÖR: M.ÜLKÜ KARAKUŞ  TÜRKİYEMBİR BAŞKANI

Kongremizin panel oturumunda, 
Cumhuriyetimizi kuran iradeye sektör 
olarak ne kadar layık olduk, sektör 
olarak neler yaptık ve neler yapabili-
riz, bunu değerlendireceğiz.

Türkiye’de kamu iradesi çıkardığı 
yasa ve yönetmeliklerle ortaya çık-
mış sivil topluma yön verir. Dünyada-

ki tüm yönetim biçimlerinde temelde 
4 manivela kullanılır, bunlar: Emek, 
sermaye, doğal kaynaklar ve girişim-
ci güçtür. Bizler burada girişimci gücü 
temsil etmekteyiz. 

Girişimci gücün 40-50 yılda sektörü 
nerelere getirdiğini çok iyi görmekte-
yiz. İyi ki yem sektörü doğru zamanda 

doğru şekilde özelleştirildikten sonra 
iyi bir biçimde yönetilmiş ve bu gün-
lere ulaşmış. Bu sektör, özelleştiril-
dikten sonra iyi bir yönetimle olması 
gerekenden çok daha hızlı adımlarla 
gelişmiştir. Yem sektörü tüm hayvan-
cılık işletmelerinin de adeta kuluçka 
merkezi olmuştur. 

MODERATÖR: M.ÜLKÜ KARAKUŞ  TÜRKİYEMBİR BAŞKANI

PANELİSTLER: DR. SAİT KOCA (BEYPİLİÇ)

                  DR. MEHMET ALİ TANÖR (OPTİMA YEM)

                  DR. DURALİ KOÇAK T.C. TARIM VE ORMAN BAKANLIĞI GIDA VE KONTROL GENEL MÜDÜRÜ

                  ÖNDER MATLI (PROYEM)



42

DR. SAİT KOCA (BEYPİLİÇ)PANELİST:

Gıda ile ilgili hiçbir düzenleme yokken 
yemle ilgili bir düzenleme geldi. 1734 
sayılı Yem Kanunu ve bir yıl sonra-
sında da 5 Ağustos 1974 yılında da 
Yem Yönetmeliği yayınlandı. Sonra-
sında da Yem Tescil ve Kontrol İşleri 
Dairesi kuruldu, daha sonra bu birim 
Yem Tescil ve Kontrol İşleri Müdür-
lüğü oldu. Yalnız yeme ait bir genel 
müdürlük vardı, çok farklı bir durum 
ortaya çıktı. Rahmetli genel müdü-
rümüz Dr. Osman Yavuz bizleri top-
layarak Türkiye’de ne kadar işletme 
varsa hepsini ruhsatlandıracağımızı 
bildirdi. Biz de bunun üzerine, dağ 
başında yerini bile zor bulduğumuz 
bir işletmeyi bile ruhsatlandırdık. 

Denetlemeyi ise ceza yazmak ama-
cıyla değil ıslah etmek amacıyla, 
tavsiyeler vererek gerçekleştirdik ve 
bir süre sonra ruhsatlandırdığımız 
işletmelerden kanun kapsamına uya-
mayanlar ayrıldı ve sistem bu şekilde 
oturmuş oldu. 

Kanunun çıktığı 1973 yılında yem 
üretimi 500 bin ton iken şimdi 27,5 
milyon tona ulaştığından bahsediyo-
ruz. O yıllarda üretilen yemin 158 bin 
tonunu yem sanayii, 110 bin tonunu 
yem sanayi iştirakli firmalar üretiyor-
du ve 191 bin tonunu da özel sektör 
üretmekteydi. 

Karma yem sanayii etüdü diye 1974 
ve 1978 yılında iki aşamada yayın-
lanan bir rapor hazırladık. Raporu 
yayınladığımızda projeksiyonlar ek-
lemiştik, sektör de dahil çoğu kişi, 
verdiğimiz rakamlara inanmayarak 
bize güldü ama hedeflenen rakamla-
rın çok üzerine çıktığını görüyoruz, şu 
an neredeyse 50 yıl içinde 55 katına 
çıkmışız.

Yem Kanunu devreye girdiği dönem-
de küspe ihracatçısı bir ülke idik. Ge-
nel müdürlüğün ilk icraatlarından bi-
risi de küspe ihracatını kontrol altına 
almak olmuştu, ihracat izne bağlandı, 
küspelerin ülke içinde kullanımının 
arttırılmasına yönelik çalışmalar ya-
pıldı. 

Bu Kanun kapsamında,  yem fiyatla-
rını da bakanlık tespit ediyordu. Kaba 
bir rasyon hazırlanarak hammadde 
fiyatları üzerinden tahmini bir satış 
fiyatı çıkarılıyordu. Üretici daha kali-
teli bir yem yapmak istese piyasaya 
uygun bir fiyatla yapamıyordu ve ka-
yıt dışı uygulamalar ortaya çıkıyordu. 
Tabi seksenli yıllardaydı bu, yanlış bir 
uygulamaydı ve kaldırıldı.

Osman Yavuz ile zaman içerisinde 
Türkiye Yem Sanayicileri Birliği baş-
kanı olduğunda karşılaştık, ben de 
başkan yardımcısı oldum. O dönem-
de Osman Yavuz yeme destek uy-
gulaması konusunda sektöre imkan 
yaratmıştı.

Günümüzde de yem fiyatları üzerin-
den sektörün üzerine geliniyor fakat 
yem fiyatlarının hammadde fiyatla-
rından etkilendiğini biliyoruz. Burada 
asıl sorun üretici fiyatlarının baskı-
lanmasıdır, hayvansal ürün fiyatları 
da yem fiyatlarının artışıyla birlikte 
artmış olsaydı bugün bu sıkıntıları 
yaşamazdık. 

Ülkemizde ilk yem fabrikası teşeb-
büsü 1955 yılında Kartal Kesif Yem 
Sanayii adı altında gerçekleştirilmeye 
çalışılmış ancak başarılı olamamış. 
Esas yemcilik Yem Sanayii Anonim 
Şirketi Genel Müdürlüğü’nün kurul-
masıyla 26.11.1956 yılında ortaya çı-
kıyor. Yem Sanayi Genel Müdürlüğü 
1958 yılında ilk yem fabrikasını kur-
muş ve daha sonra da iştirakli yem 
fabrikaları 1961-1962 yıllarında dev-
reye girmeye başlamıştır. Yaklaşık 
10 yıl sonra da yem kanunu devreye 
girmiştir. 

TÜRKİYEMBİR derneğimiz ise 1974 
yılında,  Yem Tescil ve Kontrol İşleri 
Dairesi Başkanlığı öncülüğünde sek-
töre kurdurulmuştur.

Yem Tescilde çalışırken Almanya ile 
bir teknik yardım projesi imzalandı 
ve bu kapsamda o dönemde çalışan 
veteriner hekim ve ziraat mühendisi 
arkadaşlarımızın çoğu belirli süreler-
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le yurtdışına eğitime gittik. Bu proje 
kapsamında bir laboratuvar binası 
için detaylarıyla hazırlık yapılmıştı 
ama daha sonra bu bina Yem Sanayi 
A.Ş’nin idari binası olarak kullanıldı 
ve laboratuvar çalışmalarımız boşa 
gitmişti. Ben aynı zamanda ilk yem 
laboratuvarını kuran kişilerden biri-
siyim. Yem Kanunu ve yönetmeliği 
çıktıktan sonra, denetleme yapılması 
için yem laboratuvarına ihtiyaç vardı. 
Eski Et Balık Kurumunun kullanmadı-
ğı bir binası vardı, onu alarak protein, 
yağ vb. analizleri yapan laboratuvar 
kurduk. Daha sonra da genel müdür-
lük kaldırılınca bahsettiğim proje de 
uygulanamadı. Aslında yem sektörü 
çok büyük bir sektör, bugün 27,5 mil-
yon ton üretim yapılan bir sektörün 
bir genel müdürlüğünün olması man-
tıksız değildi. Ama zaman içerisinde, 
kanunda daire başkanlığı kurulması 
zorunluluğu olmasına rağmen, Şube 
Müdürlüğü seviyesine düşürülmüştü. 
Şu an yeni çıkan Yem-Gıda Kanunu 
olduğu için söylenecek bir durum yok 
ama o zamanlar sıkıntılı bir durum ol-
muştu. 

Türkiye’de o yıllarda yem yapılıyordu, 
rahmetli Özal kapıları açana kadar 
soya küspesinin ne olduğunu bilmi-
yorduk. Elimizde bir tek ayçiçeği ve 
pamuk küspesi vardı, pamuk küs-
peleri 30 üzerinde protein içeriyordu 
ama ayçiçeği küspeleri 30’un altında 
protein içeriyordu. Bir de bazı normla-
ra uyulması konusunda sıkıntılar var-
dı. Normun olmadığı yerde de TSE 
standardına uymak zorunda olduğu 
belirtilirdi, TSE standardında da 35 
protein olma zorunluluğu vardı ama 
piyasadaki ayçiçek küspesi 25-30 
protein içeriyordu. Cezai sorumluluk-
ta yemler beyana ve tescile tabi yem-
ler şeklinde sınıflandırılmıştı. Beyana 
tabi yemler de kontrol ediliyordu ama 
sıkıntılar vardı elbette. Gıdanın kanu-
nun olmadığı bir yerde yem kanunun 
uygulanması konusunda da sıkıntılar 
vardı, uygulamayı yapacak olan ekip 
de bu konuda tecrübeli değildi. Daha 
sonra ürettiği ürün konusunda bilgi 
verilerek beyan ile üretim sistemi gel-
mesi sektörü oldukça rahatlattı. 

Türkiye’de hayvansal ürün tüketimi-
miz 35-37 kg/kişi civarında. Bu dünya 

ortalamasının dahi altında bir değer-
dir. Gelişmiş ülkelere baktığımızda 
60-70 kg’dan başlayıp 110-115kg’ya 
çıkan rakamlar var. Bu değeri arttır-
manın yolu da daha fazla yem üreti-
minden geçiyor, o zaman daha fazla 
yem üretmek gelecekteki hedefimiz 
olacak. Her ne kadar dönemsel ola-
rak bazı sıkıntılar da yaşanacak 
olsa bu sektör hayvansal üretim ve 
tüketimin arttırılmasına bağlı olarak 
büyüyecektir. Ben bu büyümenin de 
hala hızlı bir şekilde devam edece-
ğine inanıyorum. Ama tabi burada 
düzenlemelerin sektörün de kontrol 
edebileceği halde olması gerekiyor. 
Örneğin geçenlerde hububata %130 
gümrük vergileri geldi. 

Biz yetkililere hep bunu söylemeye 
çalıştık, sizin Türkiye’de oluşturmak 
istediğiniz fiyatlar kaç ise gümrük 
vergisini de ona göre koyun diyoruz. 
Yüzde 130 gümrük vergisi geldiğinde 
bu ithalat zaten yapılamaz, içeride 
arz eksikliği olduğu durumda da çok 
pahalıya ürün almak zorunda kalırız. 
Zamanında yurtdışının 2 katı fiyatına 
mısır kullandığımız da oldu bu yüz-
den. Devlet bir politika belirliyor ise 
kaç lira hububat fiyatı olması öngörü-
lüyorsa ona göre bir gümrük vergisi 
koyması gerekiyorsa koyulsun. Yüz-
de 130 gümrük vergisinin mantığını 
çok kavrayamıyorum. 

Özellikle kanatlı sektöründe, gerek 
yumurta gerek piliç eti açısından sı-
kıntının farklı bir boyutunu daha gün-
deme getirmek isterim. Türkiye’de 
yeni bir kümes yatırımı yapmak çok 
pahalı hale geldi. Bu üretimleri artı-
rabilmemiz konusunda da kümes ka-
pasiteleri önümüzde bir sınır olarak 
duracaktır. İnsanlarımıza daha fazla 
hayvansal protein yedirmeyi plan-
lıyorsak bu tür yatırımların ciddi an-
lamda desteklenmesi gerekiyor.  Aynı 
yatırımlar büyükbaş için süt ve ette 
de gerekecektir. Üreticinin yeni yatı-
rımlar yapmasını teşvik edecek poli-
tikalara geçilmesi ve yatırım alanla-
rının da düzgün şekilde belirlenmesi 
gerekiyor.  Daha önce IPARD kapsa-
mında kümes destekleri verildi ama 
bu kümesler kesimhane ve entegre-
lerden çok uzak yerlere yapıldığı için 
bu kümesler boş kaldı ve sonrasında 

kümes desteği verilmesinin yanlış ol-
duğu gibi bir algı oluştu.  Desteklerin 
ne zaman, nerede, ne kadar verilece-
ğinin çok iyi çalışmalar yapılarak be-
lirlenmesi gerekiyor. 

Ülkemiz artık ne yaparsak yapalım 
hammaddesinin bir kısmını dışarıdan 
temin etmek zorundadır. İyi bir üretim 
planlaması yapılması ile hangi ürünü 
almamız, üretmemiz ya da ithal etme-
miz daha uygun olur bunun analizinin 
yapılması gerekiyor.
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DR. MEHMET ALİ TANÖR  (OPTİMA YEM)PANELİST:

Babamın hayvancılıkla ilgili olması 
nedeniyle hayvancılık ve yem sektö-
rü ile iç içe büyüdüm. 1900’lü yılla-
rın ilk çeyreğinde süvari birliklerinde 
atlar, katırlar ve sınırlarda koyunlar 
bulunduğu için hayvan beslemenin 
temelleri o yıllara dayanıyordu ve bu 
hayvanların beslenmesi askerler ta-
rafından sağlanıyordu. 

Benim veterinerlik fakültesine girdi-
ğim 1974 yılında un fabrikalarının 
yanında, buralardan çıkan yan ürün-
leri kullanmak için hep yem fabrikaları 
bulunuyordu. 

Bu yan ürünler bazı hammaddeler-
le karıştırılıp çuvallanırdı, yemlerde 
küspe kullanımı bilinmiyordu. Kültür 
ırkları da olmadığı için besi ve süt 
hayvanları bu yemleri tüketiyordu. 

Türkiye’de gıda kanunundan önce 
yem kanunun çıkmış olması sektör 
olarak gurur duymamız gereken bir 
durumdur. 

1734 sayılı yem kanunu ve yönetme-

likleri Alman yem kanunundan çok 
etkilenerek hazırlanmış, aslında ba-
sit 22 maddelik bir kanundur. Bütün 
yetki ve sorumlulukları genelge ve 
yönerge ile Tarım Bakanlığına bıra-
kılmış. İlginç tarafı, tedarikçilere değil 
yem üreticilerine cezai sorumluluklar 
getiren bir kanun olmuştu. Yönetme-
likler de aslında kullanılacak tahılın 
minimum miktarı, melasın maksimum 
miktarı gibi,  özellikle büyükbaşlar için 
besleyici özellikleri olan hammadde-
lerin kullanımıyla ilgili yasaklar getiri-
yordu.  Hatta kullanılan çuvalların bile 
tekrar kaç kez kullanılabileceğini be-
lirten bir yönetmelik idi. Büyükbaşlar 
için kuzu-buzağı başlangıç, büyütme, 
besi ve süt yemi olmak üzere 4 çeşit 
yem vardı.

Özal iktidarı döneminde yurtdışın-
dan sermayenin çekilmesi için büyük 
girişimlerde bulunulmuştu. Yurtdışı 
yatırımcılar ise o yıllarda sermaye 
yerine ortak olacakları ve know-how 
getirebilecekleri bir yer arıyorlardı o 
nedenle yabancı şirketlerle çok fazla 
ortaklık geliştirilemedi. 

Çalıştığım şirkette de istihdam edilen 
ziraat mühendisleri ve veterinerler ile 
ürettiğimiz yemleri anlatmak için kah-
velere gidip eğitimler vermeye başla-
mıştık ama oralarda da bizi işportacı 
ya da siyasetçi zannediyorlardı.  Bu 
dönemde yem yönetmeliği ile ilgili de 
oldukça mücadele verdik. 

Sonrasında TÜRKİYEMBİR organize 
oldu ve bence sektöre bu anlamda 
inanılmaz katkı sağladı. Bu sayede 
FEFAC gibi organizasyonlar ile etki-
leşime girerek sektör açısında Avru-
pa’ya açıldık ve şu an tonaj birincisi 
haline geldik. Sektörde markalaşma 
sağlandı. O yıllarda premiks anla-
mında da sektörde 1 firma varken şu 
an onlarca firma oldu. Yem sanayii 
kır-öğüt-karıştır ile üretim yaparken 
ekstrüzyon gibi devrim niteliğinde 
teknolojilerle buluştu. Ama yem sana-
yiindeki en büyük gelişmeyi bilgisa-
yarların hayatımıza girmesiyle yaşa-
dık. Arkasından da gelişmiş ve hızlı 
sonuç verebilen laboratuvar cihazla-
rının kullanılması sektörü inanılmaz 

derecede geliştirdi. Bunlar sayesinde 
sektör daha iyi hizmet vermeye çalı-
şarak firmalar arasında fiyat denge-
sini de kurmaya çalıştı ve ayrıca bu 
sayede ürünlerinde sürekliliği, düzeni 
ve de kaliteyi artırarak daha ucuza 
yem üretmeyi de sağladı. 

Önümüzdeki yıllarda karbon salımı 
hat safhada, çevre kirliliği dolayısıy-
la, hayranlık duyulan Hollanda’da bile 
özellikle süt ineklerinde olmak üzere 
hayvan sayılarında büyük bir azaltma 
yoluna gidildi. Suyu çok kötü kullan-
dık ama onun ötesinde yaşam ve 
yemek alışkanlıklarımız değişti. Nü-
fus artışı çok yüksek, dünya nüfusu 
8 milyarı geçti. Türkiye’de de hızlı bir 
nüfus artış var. Bu nüfusun beslen-
mesi için hayvansal gıdalara ihtiyaç 
var ama burada da hayvansal üreti-
min devamlılığı da yem sektörünün 
çalışması ile sağlanabilecektir. 

Yakıt kaynaklarının da değiştiğini 
görüyoruz, önce kömür, sonra dizel, 
sonra elektrik… Hayvancılıkta kul-
landığımız bazı hammaddeler biyo-
etanol/biyodizel gibi alternatif yakıt 
üretiminde kullanılmaya başlandı 
ve bunun daha da fazla artabileceği 
inancındayım.

Yalnızca bir ticaret köprüsü olarak 
değil, ülkemize gelen ürünleri işleyip 
katma değerli hale getirip pazarla-
yarak Türkiye’nin bir lojistik merkezi 
olmasının avantajını daha iyi kullana-
bileceğimizi düşüyorum. 

Türkiye’deki balık üretiminin yaklaşık 
%70-75’i ihraç ediliyor. Beslenme 
alışkanlıklarının değişmesine bağlı 
olarak balık üretiminin de gelecekte 
daha hızlı artacağı ve yem sanayiinin 
de bundan kazanç sağlayacağı kana-
atindeyim.  

Ayrıca, evcil hayvan sayısı giderek 
artıyor, hayat arkadaşı olarak görülen 
bu hayvanların beslenmesiyle ilgili bir 
gelişim olacağını ve dolayısıyla yem 
sektöründe ihracatımızın da artacağı-
nı düşünüyorum.
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Yem üretim sürecinizin tamamında yemin güvenli, besleyici ve uygun maliyetli 
olmasını sağlayabilirsiniz. NIR çözümlerimizle en iyisini elde edin.
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Daha fazla bilgi için bize ulaşın:
PerkinElmer Ltd. Şti. 
Tel: +90 312 217 24 17 
Email: food.turkey@perkinelmer.com

www.perkinelmer.com/fr/category/process-optimization-in-food

DA 7250™ 
Çok yönlü, kullanımı kolay, 
çevrimiçi.
Tam tahıl ve bileşenlerde 
protein, yağ, selüloz, nem 
ve daha fazlasını ölçmek 
için NIR analiz cihazı. 10 
saniyede, numune hazırlığı 
gerektirmeden analiz.

DA 7350™ 
Yeni In-line NIR 
Gerçek zamanlı ve sürekli 
ölçüm sağlayan yeni In-line NIR 
cihazımız. Protein, yağ, nem ve 
daha fazlasının ölçümü. 
Üretiminizi optimize etmek 
için sürekli kontroller, tam 
izlenebilirlik ile
tüm üretiminizi takip edin ve 
geliştirin.

MALİYET
DENGESİ
VE KALİTE
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DR. DURALİ KOÇAK  T.C. TARIM VE ORMAN BAKANLIĞI GIDA VE KONTROL GENEL MÜDÜRÜPANELİST:

Ben doksanlı yıllarda sektöre dahil 
olduğumu belirtmek istiyorum. Bürok-
raside şube müdürlüğü en alt kade-
mede yer almasına rağmen en yetkili 
makamdır da aynı zamanda, ben de 
bu görevle sektöre giriş yapmış ol-
dum. Ben 1997’de göreve geldiğimde 
yem üretimi 5 milyon tona ulaşmıştı 
ve şubenin yükü artınca yem tescil ve 
yem kontrol olarak ikiye ayrıldı. 

Şube Müdürü iken TUYEM 4’te sek-
törle kamu adına ilk aşinalığımız baş-
ladı. O zamanlar kamuda özellikle 
analiz ve laboratuvar yönüyle eksik-
liklerimiz çoktu, sektör de bunu dile 
getiriyordu ama şu an baktığımda 
kamu ya da özel sektör tarafında bir 
eksikliğimiz, imkânsızlığımız olmadı-
ğını görmek sevindiricidir. 

Zaman zaman hep yem sektöründen 
üreticiler şikayet ederken, yem fiyat-
larındaki artışın girdilerinden kaynak-
landığını yemcinin boşuna suçlandı-
ğını her zaman dile getirmişimdir. 

Türkiye Yem Sanayicileri Birliği hak-
kındaki düşüncem amatör ruhla pro-
fesyonel yaklaşmalarıdır. Sektörü-
müz etrafında hep bilim insanları ile 
hareket etmiştir ve bilimsel görüşü 
her zaman desteklemişler, kamu ile 
ilişkilerinde de her zaman nezaketle-
rini korumuşlardır. 

Özellikle kanatlı eti ve yumurta, balık, 
yüksek verimli büyükbaş hayvanların 
beslenmesine ilişkin konularda yem 
sektörünün önemi büyüktür. Kanatlı 
sektörünün gelişiminde de yem sek-
törünün önemi büyüktür. Yetiştirici ve 
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üreticilerinin bilgilendirilmesinde de 
yem sektörünün çok önemli katkıları 
olmuştur. 

1734 sayılı kanunla ilgili olarak,  koru-
ma kontrolde çalışırken kuralları ka-
nun ile belirlendiği için yem grubu çok 
rahat çalışıyordu ama gıda için böyle 
bir durum yoktu. Gıda için herhangi 
bir kanun olmadığı için özellikle itha-
latta ve ihracatta yem kanunun pro-
sedürlerini uyguluyorlardı. Bu açıdan 
yem kanunumuz o dönemde gıda 
sektörüne de uygulamada rehberlik 
etmiştir.

Zaman içerisinde hayvan besleme 
bilimi ve dolayısıyla rasyon formü-
lasyonlarında çok değişiklikler oldu, 
bu noktada 1734 sayılı kanun bazı 
noktalarda çok bağlayıcı ve kuralcı 
olabiliyordu. Örneğin mısırda prote-
in analizi, rasyonlarda sınırlama gibi 
konularda zorlayıcı idi. Değişiklik 
yapmak istediğimizde de bir direnç 
gösteriliyordu. Ancak daha sonra, bu 
direnç gösteren kişilerin hayvan bes-
leme alanında bir eğitimlerinin bile 
olmadığını öğrenmiştik. Sonrasında 
işler düzene girdi. 

5996 sayılı yasa ile 1734 sayılı yasa 
arasındaki en temel fark; 5996 sa-
yılı yasa, yasaklı maddeleri belirte-
rek sorumluluğu doğrudan üreticiye 
vermekte ve serbest bırakmaktadır.  
Sonrasında beyan işi kaldırıldı, bu 
konuda da bir sıkıntı yaşandığını san-
mıyorum.

1984’te yeniden yapılanmada yem ile 
ilgili işlemler Koruma Kontrol bünye-
sine ve daha sonra 2011’de de Gıda 
Kontrol Genel Müdürlüğü bünyesine 
verildi, şu anda da hala aynı genel 
müdürlükte hizmetler devam etmek-
tedir. 

Sektörümüzle ilgili bilimsel yönden 
çok fazla gelişme olmuştur, dünyada-
ki gelişmeleri takip ediyor olmasından 
dolayı gurur duyuyoruz. Sektörümü-
zün geldiği aşama itibariyle, bilgi bi-
rikimi, tecrübesi, girişimci ruhu, tek-
nolojik altyapısı ve ulaştığı kapasite 
bakımından bir başarı öyküsüdür. Bu 
başarıda emeği geçen herkesi kutlu-
yoruz.

Konjonktürel olarak zaman zaman 
krizlerimiz olsa bile, bunların kalıcı 
olmadığını ve sektörümüzün önü-
nün açık olduğunu söylemek isterim. 
İnsanların beslenmesi için gıdadan 
vazgeçemeyeceği gibi, insan beslen-
mesinin temeli olan hayvansal üreti-
min sürdürülebilirliği de yem üretimi-
ne bağlıdır.  Dolayısıyla, sektörümüz 
bugün olduğu gibi gelecekte de öne-
mini korumaya devam edecektir ve 
gelecekte de bu sektöre çok ihtiyaç 
olacaktır. 

Son zamanda hayvansal üretim ve 
yem konusunda büyük gelişmeler 
var. Eskiden 25 litre süt veren hayvan 
için yüksek verimli denilirken bugün 
bu rakamlar 40 litrelere çıkmıştır. Bu 
yüksek verimli hayvanların beslene-
bilmesi için özel yemlere, özel takvi-
yelere ihtiyaç doğmaktadır. Evcil hay-
van besleyenlerin sayısının giderek 
artmasına bağlı olarak, ben de pet 
yemleri üretiminin daha fazla arta-
cağı kanaatindeyim. Son bir iki yılda 
ihracatta da gelişme olduğunu görü-
yoruz, bunun nedeni Rusya- Ukrayna 
savaşından kaynaklı yasaklamalar 
nedeniyle Rusya’nın ihtiyacını bizden 
karşılaması olabilir; umarım ihracat-
taki bu artış kalıcı olur. 

Hammaddeler açısından eksiklikleri-
miz var, bazı sinek ve böcek protein-
leriyle ilgili çalışmalar ve uygulamalar 
var.  Böcek ve sineklerin atık ve artık-
ları da kullanıyor olmaları açısından 
da teşvik edilebileceğini düşünüyo-
rum. Eğer gerçekten ucuz bir şekilde 
elde edilebilirse protein kalitesi anla-
mında da çok değerli bir hammadde 
olabileceğini söyleyebiliriz. Bu tür 
gelişmeler dünyada varken bizim de 
direnç göstermemiz bir noktada an-
lamsız kalıyor. Zaman içerisinde bu 
ürünlere de talebin artacağını düşü-
nüyorum.

Yeşil Mutabakat çerçevesinde ele alı-
nan karbon ayak izi konusunda, özel-
likle geviş getiren hayvanlar yüksek 
sera gazı emisyonuna sebep olmakla 
suçlanıyor. Bu nedenle hayvan sayı-
sının azaltılması ilk öneri olarak orta-
ya çıkıyor ancak kısa vadede bunun 
da çok uygulanabilir olmadığını düşü-
nüyorum. Bu ürünlere olan talep art-

tığı sürece üretimden de vazgeçmek 
kolay olmayacaktır, en azından bizim 
ülkemiz için şu aşamada erken oldu-
ğunu düşünüyorum. Rasyon formü-
lasyonu ve besleme yönüyle azaltma 
yoluna gidilebilirse bu çözümler daha 
fazla öne çıkacaktır. 

Hammadde açısından dışa bağımlı 
olmamız sektörümüzün zayıf noktası 
olarak değerlendirilebilir. Bu da hep 
dövizle ilgili olduğu için maliyetleri ve 
fiyat dalgalanmalarını önemli ölçüde 
etkiliyor. Özel sektörümüzün yetene-
ği sayesinde bu açığımızı çok fazla 
sorun yaratmadan makul seviyede 
bir fiyatlama ile bizlere sağladığını 
düşünüyorum.

Bugün bizim için en büyük sorun 
yaratan konu Biyogüvenlik kanunu 
nedeniyle hammaddelerde yaşanan 
sıkıntılardır. Aslında kamu tarafından 
çözülmesi gereken bir konu olarak 
karşımıza çıkıyor. Sektörümüzün ya-
sal, bilimsel, teknolojik olarak bir so-
runu yok, bu sorunu da çözdüğümüz 
zaman sektörümüzün önünün açıla-
cağına inanıyorum.  
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Türkiye’de ADM

ADM, Türkiye’de yiyecek, içecek, yem, kağıt ve ambalaj dahil olmak üzere 
birçok sektöre ve pazara hizmet vermektedir.  

ADM Turkey Tarım Ticaret A.Ş.
Küresel Ticaret & Pazarlama

Tahıl, yem maddeleri, yağlı tohumlar, bakliyat ve bunların yan ürünleri 
dahil olmak üzere tarımsal emtiaların ithalatı ve ticareti alanında faaliyet 
göstermektedir. ADM Turkey Tarım Ticaret, İstanbul’da bulunan ofisi ile 
yerel ve uluslararası tüketicilere hizmet vermektedir. 

ADM Besin ve Tarım A.Ş.

ADM Besin ve Tarım, Adana’da kurulu tesisinde doğal ve modifiye 
nişastalar, mısır şurubu, mısır özü, mısır gluteni, mısır yemi ve gluten 
yemi üretmektedir. ADM Besin ve Tarım tarafından üretilen ürünler ISCC 
Sürdürülebilirlik Sertifikasıyla onurlandırılmıştır. Sektörünün Türkiye’deki 
en önemli şirketlerinden biri olan ADM Besin ve Tarım aynı zamanda bu 
alandaki en büyük ihracatçılar arasındadır. 

© 2023 ADM
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ÖNDER MATLI (PROYEM)PANELİST:

Özellikle yem sanayiinin gelişimine 
baktığımız zaman aslında Türkiye’nin 
sosyo-ekonomik gelişimini de net ola-
rak okuyabiliyoruz. 

Biz ikinci nesil olarak, babamızdan al-
dığımız bayrağı daha yukarılara taşı-
mak için iş hayatına girdik ve bugün-
lere kadar yoğun bir şekilde çalıştık.

Eskiden Bursa-Karacabey’in soğanı 
meşhurdu. O zamanlar soğan tücca-
rı olan babam büyük bir adım atarak 
sanayiciliğe geçip çeltik fabrikası işi-
ne giriyor. 

1983 yılında Özal’ın iktidara gelme-
sinden sonra Türkiye’deki kapalı eko-
nomik modelin değişimiyle beraber 
ithalat açılınca ucuz pirinç Türkiye’ye 
girmeye başlıyor ve özellikle Ege ve 
Marmara bölgesindeki ürün deseni 
çok hızlı değişmeye başlıyor. Durum 
böyle olunca Karacabey’de yem ko-
nusunda bir boşluk olduğunu görün-
ce babam yem işine yöneliyor. 

Başlangıçta kıt kaynaklarla işe atıldı-
ğımız o günden bu güne baktığımız-
da sektörün müthiş bir gelişimi oldu-
ğunu görüyoruz. O zamanlar bilgiye 
ve insan kaynağına ulaşma nokta-
sında çok büyük eksiklikler ve zah-
metler vardı. Kurumsal bir yapı yok, 
tek adam kontrolünde hem satış hem 
üretim hem satın alma bütün sorum-
luluklar bir tek kişide toplanmaktaydı. 

Bilgiye ulaşma konusunda yem kat-
kı ve premiks firmalarının tanıtım ve 
eğitim çalışmalarının sektöre katkıları 
çok büyüktür. Bizler de onlardan bir 
şeyler öğrenmeye çalışarak kendimi-
ze bir yer edinme gayreti gösterdik.

O zamanlar yapılan yemlerin nere-
deyse hepsi aynı, farklı çuvallara 
girince adı farklı oluyordu. Biz biraz 
yenilikçilik olsun diye hayvanın ihti-
yaçlarını karşılayıp karşılamadığına 
bakılmaksızın basit kavramlar üze-
rinden (Örn; protein miktarı) mesafe 
kat etmeye çalışıyorduk. Bilgi eksik-
liği olan ortamda iyi yem yapan rakip 

firmaların kullandığı ürünlerle ilgili, 
onlara ürün getiren kamyoncularla te-
darikçilerle görüşerek bilgi sağlama-
ya çalışıyorduk. Yurt dışından birisi 
geldiğinde onu dikkatlice dinleyerek 
bir şeyler öğrenmeye çalıştığımız 
günlerden geçtik. O günlerden bu 
günlere gelindiğini görmek memnuni-
yet veriyor. 

Diğer yandan bu işin ekonomik boyu-
tunu da yönetmemiz gerekiyor. 1994, 
1998 yıllarında ne kadar bizden kay-
naklı olmasa da krizleri de yaşadık. 
Sonrasında yaşanan 2001 krizi de 
yem sektörü için önemli bir mihenk 
taşıdır. Bu krizden sonra sektörümüz 
önemli bir yara almıştır ama ondan 
sonra hızlı bir toparlanma göstermiş 
ve yoluna devam etmiştir.

İki binli yıllar ise nüfusun artışı ve 
toplum yapısının değişmesiyle bera-
ber sektörümüzün de hızlı geliştiği, 
sektördeki paydaşlarımızın yelkenle-
rini açarak ilerlediği yıllar olmuştur. 
O zamanlarda 6 milyon ton civarın-
da olan yem üretiminin bugün 27-28 
milyon tona ulaştığını konuşuyoruz. 
Yani 2000’li yıllar sektörümüzün atı-
lım yaptığı, şaha kalktığı bir zaman 
zarfı olmuştur.

Biz çocukken günde 2 öğün pilav ile 
birlikte ekmek yediğimiz günleri ha-
tırlıyorum, bugün sanıyorum ki pek 
çoğumuz eskiye kıyasla çok daha 
düşük pirinç tüketiyordur. Bu süreçte 
karbonhidrattan proteine dönüşümü 
de hep birlikte yaşadık. 

Bugün sermaye olarak baktığımız-
da sektörümüz gerçekten iyi bir yere 
gelmiş ve 20-30 sene öncesine göre 
önemli bir fark yaratmıştır. Bu serma-
ye gücünün getirdiği noktada tesis 
altyapısı olarak gelişmişlik getirmiştir. 
Bütün sektör Avrupa’dan çok daha 
yeni ve teknolojik tesislere sahiptir, 
bu anlamda gurur duyuyoruz. Bilgi ve 
insan kaynağı açısından bakıldığın-
da da sektörümüzün bugün geldiğini 
nokta, bir Türkiye vatandaşı olarak 
beni gururlandırıyor. Çünkü eskiden 

yurtdışından insan kaynağı takviye-
siyle bir şeyler öğrenmeye çalışan 
Türkiye, bugün özellikle kendi coğraf-
yasından başlamak üzere tüm dünya-
ya bilgi ve teknoloji transferi yapan bir 
ülke haline gelmiştir.  Ayrıca makine, 
yazılım vb. ürünleri üreten sektördeki 
paydaşlarımızın da bilgi olarak çok 
ilerlediklerini, artık ülkemizin sınırları 
ötesinde hizmet veren firmalar haline 
geldiklerini de görmek bizlere gurur 
vermektedir.

Ben Türkiye’nin geleceğinin çok par-
lak olduğuna inanıyorum ve buna 
inandığımız için de durmadan yatı-
rımlarımıza devam ediyoruz. Bir insa-
nın yaşam süresi belli olmadığı için, 
geleceğe her zaman umutla bakmak 
zorundayız ve umut da insanı diri 
tutar. Avrupa ile Türkiye arasındaki 
temel fark demografik yapıdır. Avru-
pa nüfusunun yaşlı olması bir atalet 
getirirken, Türkiye nüfusunun genç 
olması ise -bu kadar sıkıntılar yaşan-
masına rağmen- bir dinamizm getiri-
yor.  Bu anlamda da genç nüfusuyla 
beraber Türkiye’nin geleceğine ben 
çok umutla bakıyorum. Son birkaç yıl 
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içerisinde dünyada uzunca bir zaman 
zarfında görülmeyen çok büyük kriz-
ler yaşandı. Dünyanın bir köy haline 
geldiği bir durumda pandemi bir dep-
rem etkisi yarattı. 

Pandemi sonrasında, tek merkezden 
üretimin olduğu bir ekonomik mode-
lin artık uygulanamayacağı görülmüş 
olup, bölgesel bir üretim modelinin 
ortaya çıktığı bir ekonomik dönem 
yaşanmaktadır. Bu da pandemi za-
manında Türkiye’ye ciddi bir avan-
taj sağlamıştır.  Özellikle Avrupa’ya 
yapılan ihracatlarda,  Çin’den Türki-
ye’ye siparişlerin kayması bu durumu 
çok net şekilde göstermiştir. Bundan 
sonraki süreçte de bu durum devam 
edecektir. Dolayısıyla Türkiye’nin 
merkez ülke mottosuyla bölgesel üre-
tim sağlayan bir ülke olarak yoluna 
devam etmesi gerekir. Sektörümüz 
de bu durumdan ciddi manada etki-
lenecektir. Bunun yanı sıra Ukrayna- 
Rusya savaşı sonrasında gıda teda-
rikinin önemi ve enerji politikalarının 
çok daha öne çıktığı bir ekonomiden 
bahsediyoruz. Daha önceden çok kü-
çük rakamlar olduğu için, üretilen bir 
ton yem başına doğalgaz ve elektrik 
maliyetini sorgulamazdık ama bugün 
enerji maliyetleri o kadar önemli hale 
geldi ki dikkat eder olduk. Bu da sek-
törümüzü etkileyecek önemli konular-
dan birisi haline geldi. 

Bunun yanı sıra iklim krizi ve su krizi 
gibi kavramlar gündeme geldi. Dola-
yısıyla suya dayalı tarımsal politika-
ların da daha fazla dikkate alınacağı 
zamanlar bizleri bekliyor. 

Türkiye’nin coğrafik anlamda bir 
avantajı var. Kuzeyde ekmek se-
peti denilen tahıl ve yağlı tohumlar 
açısından önemli bir üretim merkezi 
yer alırken güneyimizde de gıda pa-
zarının en büyük olduğu bir alan yer 
alıyor. Türkiye bu iki bölge arasında 
bir köprü görevi görüyor. Bundan 
sonraki süreçte yem sektörümüz de 
kendi tedarikini karşılayan bir vizyon-
dan daha ziyade bölge için üretim ve 
tedarik sağlayan bir modele geçmek 
zorundadır. 

Kendi şirketimizde yaşadığımız de-
neyimlerden de bahsetmek isterim. 

Özellikle Avrupalı şirketler bizim şir-
ketimize ortaklık konusunda çok kez 
geldiler. Doğal olarak bu şirketlerin 
gelmekteki amacı hesaplı bir satın 
alma yaparak Türkiye pazarındaki 
gelişimi görüp potansiyeline inana-
rak, hayvansal protein tüketimi ve 
yem üretim potansiyeline inanarak 
yatırım yapmak için geldiler.  Bu an-
lamda 3-4 firma ile görüşme gerçek-
leştirdik fakat biz sadece sermayeye 
dayalı bir düşünceyle değil bölgede 
tedarikçi olma ve büyüyen bir şirket 
vizyonuyla hareket etmek istediğimiz 
için bu sürece olumlu yanıt vermedik. 

Sektörümüz 30 yıl önce bilgi, teknolo-
ji, sermaye, insan kaynağı yönünden 
eksiklikleri olan çok genç bir sektördü 
ama şu anda bunların hepsini aşarak 
olgunlaştı ve ciddi bir birikim sahibi 
haline geldi.  Dolayısıyla bundan son-
raki süreçte bizim sektörümüzle ilgili 
olarak asıl mesele olarak bölgesel ve 
küresel anlamda faaliyet yürütebile-
cek bir organizasyon olma kavramı 
çok daha fazla ortaya çıkıyor. 

Sektörümüze baktığımız zaman belki 
birinci nesil olarak iştigal eden firma 
sayısı çok az hale geldi. İkinci nesil 
hatta üçüncü nesil de işin içerisine 
girmiş durumdadır. Bugün yem sek-
törünün en büyük problemi, yöne-
tim ve organizasyon yapılanmasını 
kurgulama konusu olacaktır. İkinci 
ve üçüncü nesillere şirket yönetimi 
doğru bir şekilde aktarılamazsa işin 
teknik tarafı biraz teferruat olarak 
kalıyor.  Son yıllarda kendi şirketimiz 
bünyesine katma için bazı satın al-
malar yaptık ve bu süreçte gördük ki, 
satış yapan şirketler aile şirketlerinde 
bu bahsettiğim problemi çözemedik-
leri için iflas noktasına geldiler ya da 
şirketleri satmak zorunda kaldıkları-
nı gördük. Şirketin en büyük değeri 
o şirketin içindeki insan kaynağı ve 
“know-how”dır.  

Türkiye yem sektörünü yüksek potan-
siyeli olan, bundan sonraki süreçte 
Türkiye içinde sert rekabet yapan bir 
sektör olmaktan ziyade, şartların da 
zorlamasıyla birlikte kabuğunu kıran 
ve daha küresel ve bölgesel anlamda 
üretim yapan bir sektör olarak hayal 
ediyorum. Bu anlamda da görüyo-

ruz ki “ Merkez Türkiye” mottosu çok 
önemlidir. Türkiye bundan sonra mer-
kez ülke olarak sahip olduğu know-
how’ı dünyaya aktararak yoluna de-
vam edecektir.
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İKLİM DEĞİŞİKLİĞİNİN YEM 
SEKTÖRÜNE ETKİLERİ

PROF.DR. NAZAN KOLUMAN  (ÇUKUROVA ÜNİVERSİTESİ ZİRAAT FAKÜLTESİ)KONUŞMACI:

Bildiğiniz üzere, dünyamız güneşten 
aldığı radyasyonla ihtiyacı olan ener-
jiyi alıyor. Bunun bir kısmı bulutlar, bir 
kısmı da buzullar tarafından yansıtılı-
yor. Yansıtılmadığı zaman da dünya 
ısınmaya başlıyor. Güneşten gelen 
enerjiyi daha fazla yansıtıyorsak bu 
sefer de buzullaşma meydana geliyor 
ve bu da her 100 senede bir dünyanın 
başına gelen olaylardan bir tanesidir. 
Bu stratosfer tabakasındaki olaylar 
Gulf Stream akıntıları ile dünya iklim-
lerini yönlendiriyor. Turuncular sıcak 
akıntılar, morla ise soğuk akıntılar ol-
mak üzere dünya iklimi gördüğümüz 
bu 3 noktadan bu ısıyı bir şekilde yer 
küreye geçiriyor.

Yapılan tahminlere göre dünyamız 
son 100 yıl içerisinde 2 oC yüzey alan 
sıcaklık artışına kavuşmuş durumda-
dır. 

Atmosfer sıcaklığının yükselmesiyle 
yüzey alan sıcaklığı yükseliyor, kutup 
buzulları etkileniyor. Kullanılabilir su 
kaynakları azalıyor, su kalitesi düşü-
yor, kirlenen su kaynakları ile gıda 
üretimi riske girmeye başlıyor.
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İklimsel felaketler artık bizim de başı-
mıza gelmeye başladı. Yağışları biz 
istiyoruz ancak dolu ya da sel olarak 
değil. Normal bir yağış şeklinde buna 
ihtiyacımız var. Orman yangınları, 
seller gibi felaketler de iklim değişik-
liği ile ilişkilendirilmektedir.

40 derecede 72 saat tuttuğumuz yon-
ca bitkisinin köklerinin gövde ve yap-
raklar yerine gelişmiş olduğu görüyo-
ruz. Ortam sıcaklığı yükseldiği zaman 
ilk etkilenen fotosentezdir ve bunun 
sonucunda klorofilin daha az sentez-
lenmesinden dolayı bitki renginde ve 
yaprak kalınlığında ve miktarında, bit-
ki yüksekliğinde aksamalar meydana 
geliyor. Sıcaklık artınca daha fazla su 
aramaya başlıyor ve suyu da kökleri 
yardımıyla aradığı için kontrol örne-
ğine göre kökler daha saçaklı, lateral 
bir şekilde gelişmeye başlıyor. Bunun 
dezavantajı şu ki suyu doğru kullan-
madıysak, kireçli bir ortamdaysak bu 
kökler suya ulaşamıyor ve normal 
arazi koşullarında bitkinin sarardığını 
ve gelişmediğini görüyoruz. 

Mısır ile yapılan başka bir çalışmada, 
sıcaklık stresi ile karşılaştığı zaman 
mısırda çimlenme azalıyor, tohum 
kurumaya başlıyor ve etraftaki hay-
vanlar tarafından bunlar toplanıyor 
ve  çimlenme olamıyor. İkinci aşama 
olarak çimlenme başladıktan sonra 
sıcaklık stresi ile karşılaşıyorsa, mısı-
rın büyümesinde ve köklerin uzunlu-
ğunda lateral kısımlarda birtakım sı-
kıntılar ortaya çıkıyor. En şiddetli etki 
çiçeklenme döneminde görülüyor. Çi-

çeklerin daha sonra dane ve koçan-
lara dönüştüğü için burada sıcaklık 
stresini yönetemezsek karbondioksit 
mekanizmasında birtakım problemler 
ortaya çıkıyor ve en sonunda burada 
kardeşlenme-çiçeklenme döneminde 
ve bitkinin yapraklarıyla mısırın içeri-
sindeki püsküllerde birtakım değişik-
likler oluyor. Bu da bitkinin kendi fizik-
sel yapısını bozduğu için istediğimiz 
kalitede ürün elde edemiyoruz. Son 
aşama olarak dane olum aşamasın-
da çok sıcak koşullar olursa, suya 
bağlı olarak danelerin dökülmesi 
veya koçanın içerisinde büyümeme 
ve içindeki tohumların dolmaması du-
rumu ortaya çıkabiliyor.

Bizim en çok üzerinde durduğumuz, 
özellikle Çukurova bölgesinde başı-
mıza gelen olaylardan bir tanesi tuz-
luluk meselesidir. Eğer suyu doğru bir 

şekilde yönetemezsek ve sulama ko-
şullarını kontrol edemezsek, özellikle 
vahşi sulama durumları var ise,  fazla 
sulamaya bağlı olarak arazide kireç-
lenme ve tuzluluk oranı artıyor. Bu 
durum yükselen deniz suyu seviyesi 
ile de ilişkili bir durumdur. Taban suyu 
seviyesi eğer, deniz suyu seviyesiyle 
benzer şekilde olursa osmoz-difüz-
yon olayından dolayı taban suyunda 
da tuzluluk meydana gelebiliyor. Tuz-
luluk oranı yüksek olan ortamlarda, 
sodyum minerali köklere bağlandığı 
zaman hem bitkinin boylanması hem 
de yaprak miktarı ve genişliği değişi-
yor; kardeşlenme, başak olum devre-
sinde danelerin dolmaması ve kaybe-
dilmesi gibi birtakım sorunlara sebep 
olabiliyor. 

IPCC tarafından yayınlanan çalışma-
ya göre, önümüzdeki yüzyıl içerisin-
de hiçbir yağış problemi olmayacağı, 
yağış rejiminin dengeli olan bölgeler 
kare ile işaretlenen alanlarda göste-
riliyor. 

Biz ise özellikle sarı ve biraz daha ikli-
min Akdeniz bölgesine döneceği var-
sayılan bölgede yer aldığımız için bizi 
daha ciddi problemler bekliyor.

Biz maalesef su fakiri bir ülkeyiz de-
nildiğinde, çok tuhaf gelir, 3 tarafımız 
denizlerle çevrili, birçok akarsularımız 
var diye düşünürüz. Ama Japonlarla 
2007 yılında yaptığımız bir çalışmada 
o kadar da zengin olmadığımızı gör-
dük. Çünkü taban suyu seviyesi ciddi 
anlamda düşüyor. Şu anda su konu-
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sunda Özellikle Adana’dan başlayıp 
Konya’ya doğru giden bir çölleşme 
bandı içerisindeyiz, şu anda bulundu-
ğumuz Kıbrıs da bu konuda mustarip 
olan bölgelerden bir tanesidir.

Yağış alamama durumunda hangi 
çiftliklerin artıp hangilerinin azalacağı-
na dair yaptığımız bir anket çalışma-
sında özellikle keçi yetiştiriciliğinden 
vazgeçilmediğini ama diğer üretim 
kollarının yağış rejimi ile bağlantılı 
olarak gerilediğini görmüş olduk. 

Ovaların baz alındığı uluslararası bir 
başka çalışmada, bizim yem bitkisi 
olarak da kullandığımız bazı ürünle-
rin pozitif ya da negatif yağış değişik-
liğinde ne olacağına bakılmıştır. Arpa 
ve buğdayın arttığını ancak diğer pro-
tein içeriği yüksek olan ve bizim daha 
çok rasyonlarda kullandığımız mısır 
ve soya gibi ürünlerin üretim miktarı-
nın yağış rejimine bağlı olarak gerile-
diği bu çalışmada görülmüştür. 

Başka bir çalışmada da, dolu oldu-
ğunda, çok sıcakta, çok soğukta gibi 
farklı ortamlarda yem bitkisi olarak 
kullandığımız ürünlerin üretim mik-
tarlarındaki gerilemelere bakılmıştır. 
Özellikle çok sıcak koşullarda bütün 
ürünlerin üretim dengesinin geriledi-
ğini ve insanların ürün alamadığı için 
artık bunlardan vazgeçtiğini ortaya 
koymuştur. 

En baştan beri su yönetimi konu-
sundan bahsediyoruz. Şu an Konya 
Ovasında ve Çukurova bölgesinde 
de ciddi sıkıntılar var,  yıllardan beri 
vahşi sulama yapılıyor. Ova bölge-
sindeki bütün ürünler açısından ciddi 
anlamda bir kuraklık ile karşı karşıya-
yız. Aynı bölge içerisinde burada bir 
biosfer rezerv alanı bulunuyor. İki bin 
yıllarında ilk defa Almanlarla birlikte 
çalışmaya başladığımızda kumullar 
üzerinde bitkisel üretim yapıldığını 
gördük. Kumullar üzerinde biyosferde 
bitkisel üretim yapılması ekosisteme 
zarar vermek anlamına geliyor. 

Birim alan başına verimliliği arttırabil-
mek için bizim en önce suyu doğru 
bir şekilde planlamamız ve politikalar 
geliştirmemiz gerekiyor. Su gerçek-
ten çok kıymetlidir. 

Son dönemde bitkisel üretimde kar-
bon ayak izi ve su ayak izi konseptleri 
ortaya çıkmaya başladı. Hatta artık 
bir tişört bile alsanız bu tişört için ne 
kadar su kullanıldığı belirtiliyor.  Bu 
bilgiler dâhilinde o tişört üretilirken ne 
kadar su kullanıldığı, ne kadarının is-
raf edildiği ve geri dönüştürüldüğüne 
dair hesaplamalar yer alıyor. 

Nüfus anlamında bu hızla büyümeye 
devam edersek 2050 yılında, doğal 
kaynak kullanımı açısından bir geze-
gene daha ihtiyacımız olacağı söyle-
niyor.

Artan nüfus ve gıda ihtiyacı varken, 
suyun nasıl kullanılacağı cevaplan-
ması gereken önemli bir sorudur. 
Bir diğer sorun ise çok dikkate almı-

yoruz ama mevsimin ötelenmesidir. 
2019 yılında Kıbrıs’ta yaptığımız bir 
çalışmada son 50 senenin meteoro-
lojik verilerine bakınca, Ekim ayında 
yaptığımız ekimler için uygun yağış 
rejiminin aslında Kasım ayının orta-
sına kadar kaymış olduğunu gördük. 
Bütün ada 12 Ekim’de ekim yaparken 
biz Kasım ayının 22’sinde ektik ve 
bizim yaptığımız ekimler doğru ya-
ğışı aldığı için verim aldık. Böylece 
bu ada için neredeyse 40 günlük bir 
mevsim kayması olduğunu gördük. 
Aynı çalışmayı keçilerde uyguladık, 
sezonsal kızgınlık gösteren hayvan-
ların üreme sezonlarının son 35 sene 
içerisinde yaklaşık 32 gün kaydığını 
saptadık.
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Arazi kullanımı konusunda, mevcut 
kara parçalarının hangi amaçla kul-
lanıldığı bizim için çok önemlidir. Ne-
resi Bunun projeksiyonunu çok doğru 
bir şekilde yapmamız gerekiyor.  Çok 
yakın bir zamanda imara açılan tarım 
arazileri yüzünden bugün maalesef 
insanlarımızı, bitkisel üretimimizi ve 
hayvanlarımızı kaybediyoruz. Bunlar 
son 50 yılın getirdiği problemlerden-
dir. 

Sera gazı etkisi özellikle bitkisel üre-
tim ve yem üretimi ile ilgili en önemli 
konulardan bir tanesidir. Özellikle top-
rak yönetimi ve gübre kullanımı bizim 
için çok önemlidir. Sektörlere bakıldı-
ğında karbon ayak izi dediğimiz, bir 
birim ürün çıkarırken hangi aşamada 
ne kadar sera gazı emisyonu ortaya 
çıkıyor bunu incelememiz gerekiyor. 
Yem üretimi aslında en masum faali-
yetlerden bir tanesidir. Ama şu an et 
sığırı üretimi çok ciddi iklim değişikliği 
baskısı altındadır.

Almanlarla yaptığımız bir saha çalış-
masında Alman meslektaşlarımız çok 
şaşırdılar. Sadece Çukurova bölge-
sinde kullanılan gübrenin %25’ini kul-
landıklarını belirttiler. Oradaki üretici-
lere sorduğumuzda yaprak ve toprak 
analizi yaptırmadıklarını öğreniyoruz. 
Bu fazla kullanılan gübreler, iklim de-
ğişikliği ve sera gazı ile ilgili problem-
lerin en önemlilerinden bir tanesi olan 
smog etkiye sebep oluyor. Bulundu-
ğunuz çevrede küçük bir sera oluş-
turuyor, buradaki ağır metal ve sera 
gazları hem radyasyonu, hem nemi, 
hem sıcağı o bölgede daha fazla 
tutmanıza sebep olur. Bunun sonu-
cunda bitkilerde yanıklar görülüyor, 
bazen de nemliliğin artmasından do-
layı bitkisel üretimde özellikle mantar 
ve küf artışına sebep olabiliyor. Çiftçi, 
ilaç attığı halde bu probleme çözüm 
bulamadığını söylüyor, bu etkiyi gi-
dermeden birikintiyi dağıtmadan ma-
alesef bunu başaramıyoruz. 

Son dönemlerde bulunduğumuz coğ-
rafyada, Ukrayna-Rusya savaşı gibi 
iklim değişikliğini tetikleyen bir takım 
olaylar oldu. Özellikle bu bölgede 
savaştan dolayı yakılan araziler ve 
ürünler bizim karbon emisyonumuza 
pozitif etki yaratmış ve Karadeniz böl-

gesinde bir smog alanı oluşmuştur. 
Bizim coğrafyamızda siyasetin, pan-
deminin, sosyal olayların, vb. bizim 
bitkisel üretimimizi nasıl etkilediğine 
dair projeksiyonların yapılması zo-
runludur.

İklim değişikliğinin yem bitkisi üretimi 
üzerine etkisini şu şekilde özetleye-
biliriz.  Yem bitkilerinin de halofit de-
nilen özellikle çöllerde daha etli, kak-
tüse benzeyen, suyu içerisinde daha 
fazla tutabilen, daha köklü bitkiler 
şeklinde iklime adapte olabileceğini 
öngörüyoruz.

Yem sektörü plastiğin en çok kulla-
nıldığı alanlardan bir tanesidir. Avru-
pa’da artık plastik kullanımı yasaklan-
dı,  bu konuda bizim de bir düzenleme 
yapmamız gerekiyor.

Sığır yetiştiriciliğinde enterik ferman-
tasyon denilen olay çok önemlidir. 
Bunu azaltmak için hangi yemleri 
hangi yem katkı maddelerini kullana-
cağımızı iyi bilmemiz gerekiyor. Yem 
katkı maddeleri de artık gerçeğimiz 
haline dönüştü, maliyetleri arttırıyor 
ama çevre açısından da ciddi katkı-
ları var. Danışmanlık yaptığımız çift-
çilere bildiğimiz ürünleri öneriyoruz 
ve sonuçlarından çiftçiler de memnun 
kalıyorlar.
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2. SUNUM2. OTURUM

DÜNYA YEM HAMMADDE 
TİCARETİNDE YENİ FIRSATLAR 
VE LOJİSTİK

TURGUT YEĞENAĞA (BUNGE)KONUŞMACI:

Biz şirketler tarafında ciddi anlamda 
sürdürülebilirlikle ilgili çalışmalar ya-
pıyoruz. Çünkü sera gazı salınımına 
baktığımızda enterik fermantasyon 
dolayısıyla tarım ve ormancılık tara-
fı ve sanayi tarafı çok ciddi bir sera 
gazı salınımına sebep oluyor. Avru-
pa Yeşil Mutabakatı imzalandı, 2050 
yılında Avrupa sıfır emisyona doğru 
hareket edecek. Temiz enerji, sürdü-
rülebilir ekonomi ve bunun etrafında-
ki sanayileşme çok önem kazanacak. 
Ormansızlaştırmaya etki eden ürün 
ithalatı kesinlikle engellenecek. Sür-
dürülebilir üretim ve buna yönelik 
hammaddeleri kullanılmaya devam 
edecek. 

Biz AB üyesi değiliz ama AB üyeliğini 
kendimize hedef alıyoruz. Dolayısıyla 
bununla ilgili uyum sağlanacak bir yol 
haritası hazırlanmış fakat bunun mut-
laka yem sanayicileri ve bizim sek-

törümüzle entegre olması gerekiyor. 
2016 yılında Paris İklim Antlaşmasını 
imzaladık ve bu işten artık kaçışımız 
yok.

Yem sanayicilerinin bir çoğunun ken-
di markalarıyla ilgili çalışmaları var.  
Bunge olarak bizler sürdürülebilirlik 
konusundaki çalışmalarımızı sürdür-
mekteyiz. 
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Konsantre soya proteini, soya fasul-
yesi küspesinden elde edilen çok 
yüksek kaliteli, iyi temizlenmiş soya 
fasulyesi yağı alındıktan sonra suda 
erimeyen bazı protein ve karbonhid-
ratların çıkarılması ile elde ediliyor. 
Önümüzdeki 10 yıl içerisinde 2020-
2030 arasında dünya protein talebi-
nin yıllık bazda %5,2 oranında büyü-
mesini bekliyoruz, dolayısıyla böyle 
yüksek verimli ürünlerle doğaya veri-
len zararı ve su kullanımını azaltmayı 
planlıyoruz.  Bu ürün 60-65 protein 
içeriğine ve %95-97 civarında yüksek 
sindirilebilirliğe sahiptir. Sindirileme-
yen karbonhidratlar da içerisinden 
ekstrakte ediliyor. Bu ürün Brezilya 
ve Amerika’da bu SPC üretimi ile il-
gili son 1 yıl içerisinde 550 milyon do-
lar yatırım yaptık ve yatırıma devam 
edeceğiz.

Amerika’daki yağlı tohum arz-ta-
lebini değiştirecek gelişmeler var. 
Özellikle biyodizel üretiminde verilen 
taahhütler sonunda bugün 6,2 mil-
yon ton üretilen biodizel Amerika’da 
16 milyon tonlara yaklaşacak. Bu da 
yaklaşık 9,5 milyon ton yenilenilebilir 
biodizel dolayısıyla 3 milyon ton civa-
rı soya yağı talebi demek oluyor. Bu 
soya yağı talebi de kabaca 14 milyon 
ton yeni soya fasulyesi işlenmesi de-

mektir. Bu ürünün işlenmesiyle ilgili 
yatırımlar yapıldı, önümüzdeki 3-4 
sene içerisinde 14 milyon ton Ame-
rika’da fazla soya fasulyesi kırılacak 
ve yaklaşık 10 milyon ton küspe de 
oradan çıkmak zorundadır. Bu da 
yakın destinasyonlardaki kırım sektö-
rümüzü baskılayacak bir gelişme ola-
caktır. Dolayısıyla kırım sektörümüzü 
korumak için ithalat vergileriyle ilgili 
birtakım düzenlemeler yapmak duru-
munda kalabiliriz. 

Yeni ekonomi modelinden biraz riskler 
başlığı altında bahsetmek istiyorum. 
İhracat ile büyümeyi konuşuyorduk, 
evet ihracatımız arttı rekor seviyeye 
geldi ama ithalatımız da arttı. Kurun 
mevcut durumu artık ihracatın önünü 
kesmeye başladı. On iki milyon ton 
ihracat yapan bir piyasada ticarette 
referans kurunun olmaması mümkün 
değil, ihracattan gelen para spot kur-
dan bozduruluyor,  bize TL öderken 
aradaki komisyondan hep beraber 
etkileniyoruz. Bizim işimiz kur konu-
sundaki anlaşmazlıklarla uğraşmak-
tan ziyade üretim yapmak olmalıdır. 
Önümüzdeki dönemde sektörümü-
zün kesinlikle kur riski almaması, ala-
caksa da minimum düzeyde almasını 
öneriyorum. Sektör olarak da bu kur 
risklerini arttıran ve ticareti zorlaştıran 

koşullar içerisinde tarımsal temel gıda 
ve yem üretimi bu risklerin dışında 
tutulmalıdır. Enflasyonun azalamaya 
başlaması fiyatların düşmesi değil, 
fiyatların artış hızının düştüğü anla-
mına geliyor. Referans kurda olduğu 
gibi faizler konusunda da bir belirsiz-
lik var, şirket kredi kartı limitiniz varsa 
%11-12 ile kredi kullanabiliyorsunuz 
bir miktar ama diğer tarafta %40’lara 
varan faizler var. Bu da neye göre 
belirleniyor belli değil. Bizim sektörü-
müz vadeli çalışıyor, herkesin peşin 
para ödemesi söz konusu değil. Kre-
di büyümesi zaten son aylarda küçük 
ve orta ölçekli işletmeler için artıyor. 
Bizim gibi büyük işletmelere etkisi ol-
muyor, kamu bankaları ile iş yapabili-
yoruz. Özel bankaların faiz oranlarını 
zaten faaliyetlerimize yansıtmamız 
mümkün değil. Bu dönemde her türlü 
finansman kaynağının değerlendiril-
mesi gerekiyor. Alacak takibi ve temi-
natlandırma çok önemli hale geliyor.

Enflasyondan dolayı ciro rakamla-
rı çok büyüyor, şu anda enflasyon 
muhasebesi yapılmıyor ama bunu 
yapıyormuşçasına bilanço üzerindeki 
etkilerine bakmamız lazım.
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3. SUNUM2. OTURUM

DÜNYA HAYVANSAL PROTEİN 
AÇIĞI VE YENİ YAKLAŞIMLAR

MUHAMMED ENES MEŞE (ATASANCAK)KONUŞMACI:

Dünya’da hiç durmadan artan bir nü-
fus var, şu anda 8 milyar üzerine çı-
kan nüfusun 2050 yılında 9.5 milyar, 
2100 yılında ise 11 milyara yaklaşa-
cağı tahmin ediliyor. 

FAO verilerine göre 2050 yılına gelin-
diğinde mevcuttan  %70 daha fazla 
gıda talebi olacaktır. Alınan önlem-
lere rağmen sanayi, insan kaynaklı 
çevre kirliliği, küresel ısınma, tarım 
alanlarının ve su kaynaklarının ve-
rimsiz şekilde kullanımı yeterli gıda 
ve protein üretilmesini de zorlaştır-
maktadır. 

Orijinlerine göre dünyada günlük pro-
tein tüketimlerine bakıldığında özel-
likle Türkiye’nin Avrupa ve Dünya 
ortalamasına yakın olduğunu görü-
yoruz ama ülkemizde protein ihtiyacı 
genelde bitkisel bazlı proteinlerden 
karşılanmaktadır. 

Dünya hayvan varlığındaki değişime 
baktığımızda, 2019 yılında Çin’de ya-
şanan domuz gribinden dolayı domuz 
sayısında bir azalma olup sonra tek-
rar bir artışa geçmiştir. Bu dönemde 
oluşan açık kanatlı üretiminin artma-
sıyla telafi edilmiştir. 

Dünya et üretimindeki ana kalemlere 
baktığımızda tavuk eti üretiminde cid-
di bir artış görülürken, domuz ve sığır 
eti üretiminde bir azalma görülmekte-
dir. Dünya süt üretimine baktığımızda 
özellikle Asya bölgesinde süt üretimi-
nin arttığını, Avrupa ve Amerika’da 
bir miktar gerileme olduğunu görmek-
teyiz. Dünya yumurta üretiminde ise 
yine Asya bölgesinde ciddi bir artış 
olurken, Avrupa ve Amerika bölgesin-
de bir miktar gerileme olmuştur.

Dünyada av balıkçılığı ve kültür ba-
lıkçılığı üretimine baktığımızda özel-
likle 2020 yılına geldiğimizde kültür 
balıkçılığı üretiminin artış gösterdiğini 
görmekteyiz. 

Artan nüfus için hayvansal protein 
üretimini karşılamak için, şu anda 
yaptığımız geleneksel şekilde prote-
in üretimini arttırabilir miyiz? Bunun 
önündeki engeller nelerdir?

Su kullanımında özellikle hayvansal 
protein kaynakları için ciddi manada 
su tüketimi gerçekleştirildiğini gör-
mekteyiz. Bunun yanı sıra bitkisel 
bazlı üretilen protein kaynakları daha 
az su ve arazi kullanımı ve sera gazı 
emisyonlarına neden oluyor.

Yem dönüşüm ve protein dönüşüm 
oranlarına baktığımızda yine sığır 
eti üretilirken sığır etinin kullanmış 
olduğu yemi proteine dönüştürme 
oranının en kötü performansa sahip 
olduğunu görmekteyiz. Bunu takiben 
domuz, tavuk, yumurta ve süt sığır 
etine göre daha iyi performans sergi-
lemektedir.

Hayvansal kaynaklardan tamamen 
vazgeçip, bitkisel protein kaynakları-
nı bunun yerine koyabilir miyiz? Bu 
şu anda pek mümkün görünmüyor. 
Altmış altı kg ağırlığındaki yetişkin bir 
insanın amino asit ihtiyacı süt ve yu-
murta ile fazlasıyla karşılanabilirken, 
bitkisel bazlı proteinlerde ise  sadece 
soya fasulyesi proteininin bu amino-
asit ihtiyacını karşılayabildiği görül-
mektedir.  Yani dolayısıyla hayvansal 
proteinlerden komple vazgeçme şan-
sımız yoktur fakat bu geleneksel iklim 
kriziyle ilgili tedbirler alarak üretimleri-
mizi geliştirebiliriz. 
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Dünyada sürdürülebilir bir gıda siste-
mini oluşturmak için komple bir dev-
rim yapmaya gerek yok, bizim şu anki 
mevcut tarımsal üretim sistemimizi 
koruyarak bilime dayalı bir besleme 
modeline geçerek hayvansal protein 
üretimini arttırabiliriz. Burada özellikle 
ruminant hayvanlarda enterik metan 
gazı emisyonları ciddi anlamda kar-
şımıza çıkmaktadır. Fakat yem yöne-
timi ve besleme, genetik ve yönetim 
uygulamaları gibi 3 başlık altında top-
layabileceğimiz tedbirleri uygulaya-
rak enterik metan gazı emisyonunu 
azaltabiliriz. Süt üretimini arttırarak 
birim süt başına metan gazı üretimi-
ni azaltabiliriz. Rumen sağlığını ve 
mikro florayı koruyacak şekilde kaba 
yem/konsantre yem oranını düşüre-
rek metan gazı üretimini bir miktar 
düşürebiliriz. Yem katkı maddelerini 
ve çeşitli probiyotikleri kullanarak me-
tan gazı üretimini kontrol altına alabi-
liriz. Genetik açıdan ıslah çalışmala-
rıyla inek sağlığını geliştirerek ya da 
rumendeki mikroorganizma popülas-
yonuna yönelik genetik seleksiyon-
larla rumendeki metanojen bakterileri 
azaltmaya yönelik çalışmalar yapa-
rak metan gazı üretimini azaltabiliriz. 
Düşük verimli hayvanları sürüden 
uzaklaştırmak gibi çeşitli yöntemler 
de bu anlamda faydalı olacaktır.

Bu stratejilerin tek tek etkileri %5-19 
arasında metan gazı azalması ger-
çekleşirken, kombine şekilde uygu-
ladığımızda %30’a yakın bir azalma 
gerçekleştirmektedir. 

Amerika’nın hayvan başına süt verimi 
11 ton /yıl iken, Türkiye’de bu rakam 
3,3 ton/yıl civarında. Bu anlamda da 
daha yolumuz var gibi görünüyor, 
yani verimi arttırarak hayvansal pro-
tein açığımızı azaltabileceğimizi dü-
şünüyorum.

Et üretimine baktığımızda yine ABD 
ve Brezilya’da bu rakamlar çok yük-
sekken gelişmekte olan ve az geliş-
miş ülkelerin de verimlerinin bu yönde 
arttırılarak hayvansal protein açığının 
kapatılabileceğini düşünmekteyiz.

Hayvan beslemede özellikle yonca 
kullanımında farklı kaliteye sahip yon-
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ca otunun rasyonlara farklı miktarlar-
da katılarak bir çalışma yapılmış ve 
düşük protein yerine yüksek proteinli 
yonca kullanıldığında süt veriminin 
ciddi oranda arttığı görülmüştür. Do-
layısıyla özellikle kaba yem kalitesini 
arttırarak hem maliyetleri düşürebilir 
hem de süt verimini arttırabiliriz.

Dünyada protein açığını kapatmak 
için alternatif kaynaklar açısından 
yeni yaklaşımlar bulunuyor. Bu yak-
laşımlar, sağlıklı, sürdürülebilir ve 
esnek gıda sistemlerine yönelik dö-
nüşüm, BM Sürdürülebilir Kalkınma 
Hedefleri, Paris Anlaşması ve Avrupa 
Yeşil Anlaşması gibi kilit küresel ve 
Avrupa hedeflerine ulaşmak için kritik 
öneme sahiptir.

Alternatif protein kaynaklarını; bitkisel 
kaynaklı proteinler, alg proteinler, bö-
cek bazlı proteinler, fermente protein-
ler, in vitro (yapay et) proteinler olmak 
üzere 5 başlık altında toplayabiliriz. 
Böcek bazlı proteinler ve yapay et ko-
nusunda son zamanda ciddi manada 
yatırımlar yapılmaktadır.

Bitki bazlı proteinler ve %100 labora-
tuvar ortamında üretilen proteinlerde 
doku ve tat problemi yaşanmaktadır. 
Dolayısıyla bunların önüne geçmek 
için de fermente proteinlerle hibrit 
bir üretim gerçekleştirilmektedir. Bu 
yüzden fermente proteinler önem arz 
etmektedir. Özellikle klasik ette olma-
yan Omega 3 ve 6 yağlarının ilavesi 
gibi etin kalite değerlerinin geliştiril-
mesi konusunda fermente proteinler 
de hibrit olarak kullanılmaktadır. 

Laboratuvar üretimi etlerde özellikle 
hücre bazlı etlerin, yapay et veya et 
ikamesi değil, geleneksel hayvan-
sal üretimin dışında kök hücreden 
elde edilerek üretilen ve geliştirilen 
gerçek bir et olduğu yapılan çalış-
malarda özellikle vurgulanmaktadır.  
Burada özellikle maliyetlerin çok 
yüksek olmasından kaynaklı deza-
vantajları vardır, ilk başta büyümeye 
teşvik edecek kültür besi ortamının 
gerekliliğinden dolayı bazı dezavan-
tajları vardır. İlk olarak 2009 yılında 
Singapur’da insan tüketimi için onay-
lanmıştır. Bu yöntemlerle sığır, tavuk, 
domuz, karides gibi birçok ürün üreti-
lebilmektedir.

Geleneksel yöntemde;  et,  hayvanın 
kesilmesiyle elde edilir, kalite kontrol 
sınırlıdır, pestisitlere maruz kalma 
riski yüksektir, hayvan biyoçeşitliliğini 
korumaz, çok fazla atık üretimi ger-
çekleşir, yüksek su ve karbon ayak 
izine sahiptir, ilk yatırım maliyeti ya-
pay et yatırımlarına göre düşüktür, 
çok sayıda kaynak gerektirir, canlı 
stok mevcudiyeti ile sınırlı üretimi var-
dır, hayvan refahı konusunda ve etik 
sorunlar ile karşı karşıyadır.

Yapay ette ise, kök hücre toplamak 
için başlangıçta sadece birkaç hayva-
nın kesilmesi gerekir, sıkı et kalitesi 
ve hijyen kontrolleri altında üretim ya-
pılır, biyoçeşitlilik korunur, atık üretimi 
minimumdadır, düşük su ve karbon 
ayak izine sahiptir, ilk yatırım maliyet-
leri yüksektir.

Bitki bazlı proteinler şu anda insanla-
rın kabul edebileceği, ete en alternatif 
protein kaynaklarıdır. Bu kaynakları 
yağlı tohum, tahıl, baklagil ve yap-
rak proteinleri olmak üzere 4 başlıkta 
toplayabiliriz. Hali hazırda bezelye, 
pirinç, soya proteini gibi ürünler za-
ten insan beslenmesinde kullanıl-
maya başlanmıştır. Özellikle insan 
gıdası olarak şu anda marketlerde 
soya sütü, soya eti, soya kıyması gibi 
ürünleri görmekteyiz ve ilerleyen za-
manlarda bu ürünleri daha fazla gö-
receğiz.

Alg proteinleri araştırıldığında sade-
ce Chlorella ve Spirulina’nın büyük 
ölçekli üretim için umut verici olduğu 
belirlenmiştir. Yüzde %70’e kadar 
protein içermekte olup esansiyel ami-
noasitlerin tümünü içermektedir. Bun-
larda da güçlü keskin bir tat olması ve 
maliyet açısından dezavantajları bu-
lunmaktadır.

Böcek proteinleri ile ilgili şu anda za-
ten 2 milyara yakın insan nüfusu bö-
cek proteinlerini tüketmektedir. Bizim 
ülkemiz gibi böcek proteini tüketme-
yen ülkelerde bunu tüketmeyi kabul 
eden insan sayısı çok azdır. Fakat 
AB’de EFSA’da ve FDA’da bunların 
insan gıdası ve yem olarak kullanıl-
masına yönelik çalışmalar yapılmak-
tadır.

Almanya’da yapılan bir anket çalış-
masına baktığımızda, alternatif pro-
tein kaynağı olarak bitki proteinlerinin 
tüketiciler tarafından en çok tercih 
edilen protein çeşidi olduğu görül-
müştür. Bunun yanında böcek prote-
inleri ise en düşük kabul oranına sa-
hiptir. Hayvansal proteinleri alternatif 
protein kaynakları ile değiştirmek is-
teyen tüketicilerin oranı ise bu çalış-
mada %56 olarak görülmektedir. 

Şu anda yapay et üretim maliyetleri 
yüksek görünse de 2030 yılında bu 
maliyetlerin makul seviyelere düşe-
ceği ve insan tüketimine sunulacağı 
söylenmektedir.

Bu alternatif protein kaynakları gele-
cekte geleneksel protein kaynakla-
rının yerini almaya aday ürünlerdir. 
Alternatif proteinler yalnızca küresel 
iklim değişikliği sorunlarına çözüm 
sağlamakla kalmaz, aynı zamanda 
gıda işletmelerinin artan talebini kar-
şılamak için protein bazlı yeni ürünler 
geliştirilmesine fırsat sağlar.

Bunların kullanımıyla ilgili en büyük 
engel tüketici kabul sorunları, alerji, 
insan sağlığı, beslenme dengesi, ma-
liyet, ulaşılabilirlik ve yeni gıdalar için 
yönetmeliklerdir.
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YEM-GIDA ZİNCİRİNDE 
SALMONELLA KONTROLÜNDEKİ 
GELİŞMELER

ERDAL ELMAS (BANVİT/BRF)KONUŞMACI:

Yem hijyeni dediğimizde geniş bir 
kapsam üzerinde konuşuyoruz. 

Öncelikle yem, hayvanların yaşa-
ma ve verim ihtiyaçlarını karşılamak 
için dengeli bir şekilde hazırlanmış 
karışımlara yem diyoruz. Hayvansal 
üretim için kullandığımız yemi, insan 
gıdası ile ilişkilendirebilir miyiz?

1734 sayılı yem kanunu daha çok 
yemin içeriğine ve yem alan müşte-
riyi korumaya yönelik kuralları belirli-
yor idi. Bazı zorlayıcı faktörler vardı. 
1998 yılında ilk yem işine başladı-
ğımda yapacaklarımıza yön vermek 
için ilk yaptığım şey yem kanunu ve 
yönetmeliklerini okumaktı. Ama bir 
denetimde yem etiketimizin boyutu o 
günkü kurallara göre 15cm x 8cm ye-
rine 14,9cm x 7,8 cm çıktığı için üze-
rindeki etikete dahi bakılmadan idari 
para cezası yemiştik. Tabii 1999 yılı 
yemin insan gıdasına etkisini anla-
mak adına milat oldu. Özellikle bura-
da yaşanan dioksin krizi yem ve insan 
gıdasının ne kadar ayrılmaz bir bütün 
olduğunu bütün dünyaya göstermiş 
oldu. Uluslararası basında bunun ne 
kadar ciddi bir durum olduğunu gör-
müş oldum. Marketlerden bütün piliç 
ürünleri ve etlerin toplandığı görüntü-
ler vardı. Bu kriz 2006,2008 ve 2011 
yıllarında bu kriz tekrar yaşandı. Ana 
sorumlu yemlerde kullanılan yağlardı. 
Bu durum, yem ve gıdanın birbirinden 
ayrılamaz bir bütün olduğunu ve bir-
likte değerlendirilmek zorunda oldu-
ğunu göstermiştir. 

Yemlerde oluşabilecek bazı riskler 
doğrudan insan sağlığına da etki, 
edebilmektedir. 

Dioksin renksiz, kokusuz bir bileşik 
olup daha çok kimyasal faaliyetlerin 

yapıldığı bölgelerde gündeme gelen, 
hava su ve toprakta kirliliğe neden 
olan bir kimyasaldır. Suda çözün-
mez, yağlarda çözünür ve bu neden-
le de yemlik yağlara bulaşır. AB, bu 
yaşanan olaylardan sonra yem, bitki 
sağlığı ve veteriner hizmetlerini tek 
çatı altında toplayan bir kanun ha-
zırladı. Bizde de AB’ye adaptasyon 
sürecinde 2009 yılında 5996 sayılı 
kanunla benzer bir uygulama başla-
dı, yem ve gıda aynı çatı altında yanı 
kanunla değerlendirilmeye başlandı. 
Bu kanun devreye girdikten sonra 
buna bağlı bir sürü yönetmelikler de 
yayınlandı. Bunlardan en önemlilerin-
den bazıları da yemlerde İstenmeyen 
Maddeler Tebliği ve Yem Yönetmeli-
ği olmuştur.  Yem hijyenini artık belli 
bir yönetmelik çerçevesinde görmeye 
başladık. 

Yem yoluyla gıda güvenliğini tehdit 
eden unsurlar kimyasal bulaşıklıklar, 
mikotoksinler ve mikrobiyolojik bula-
şıklılardır. 

Kimyasal bulaşıklıklar dioksin, ağır 
metaller, herbisit ve pestisitler olarak 
karşımıza çıkmaktadır. Özellikle mi-
kotoksinlerden aflatoksin, okratoksin, 
T2 ve fumonisinin kontaminasyon 
riskinde ön plana çıktığını görüyoruz. 
Özellikle aflatoksinlerin hayvan yem-
lerine kontamine olmasıyla doğrudan 
süte geçerek insan sağlığını tehdit 
ettiği durumlar da karşımıza çıkabilir.

Mikrobiyolojik bulaşıklıklar içerisin-
de ise en önemli faktör Salmonella. 
Dünya üzerinde insan sağlığını tehdit 
eden gıda zehirlenmelerinin en ba-
şında Salmonella toksikasyonları gel-
mektedir. Salmonella’nın hayvan ve 
insan sağlığını tehdit eden 5 seroti-
pinden bahsedebiliriz. Bunlar S.ente-
ritidis, S.typhimurium, S.pullorum, S.
gallinarum ve S.infantis’tir. Özellikle 
S.enteritidis, S.typhimurium’un insan 
sağlığına etkisini takip etmek adına 
Ulusal Salmonella Kontrol Programı 
yürürlüğe girmiştir. Özellikle kanatlı 
çiftliklerindeki Salmonella kontami-
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nasyon riskini bu kapsamda takip 
etmeye başladık. Bu ulusal program 
kapsamına baktığımızda, özellikle 
yürürlüğe girdikten 6 ay sonra yem 
fabrikaları ve kesimhanelerin de bu 
kontrol kapsamına alınması söz ko-
nusuydu ancak halihazırda bu iki üre-
tim noktası bu kapsama dahil edilmiş 
değildir fakat çiftliklerde yoğun bir şe-
kilde kontrol yapılmaktadır.

Ülkemizde Salmonella kaynaklı ze-
hirlenmelerin çok doğru şekilde takip 
edildiğini gözlemlemiyoruz ama ABD 
ve AB’de Salmonella kaynaklı toksi-
kasyonlar çok yakından takip ediliyor. 

CDC raporlarında göre ABD’de Sal-
monella kaynaklı yılda 1 milyon 350 
bin enfeksiyona rastlandığı, 26 500 
hastaneye yatış vakası olduğu bun-
lardan da 420 kişinin hayatını kaybet-
tiğini görüyoruz. 

Avrupa Birliği’nde de her yıl 91 binden 
fazla Salmonella kaynaklı zehirlenme 
vakasının olduğunu EFSA yayınladı 
ve bunun da AB’ye yaklaşık maliyeti 
yılda 3 milyar Euro civarındadır.

Ana etken olarak hindi ve tavuk yu-
murtaları ve çiğ etler vurgulanmak-
tadır. Burada kontaminasyon riskini 
arttıran önemli bir kontrol noktası ola-

rak,  yem ve yemin üretildiği tesisler 
karşımıza çıkıyor.

Buradaki akış diyagramı yem fabri-
kasının hammadde girişinden mamul 
çıkışına kadar olan aşamaları içeri-
yor. Bu akış diyagramını değerlendir-
diğimizde, özellikle 5 tane noktanın, 
Salmonella kontaminasyon riskini mi-
nimize etmek amacıyla kritik kontrol 
noktası olarak kontrol edilmesi nihai 
yemi tüketen gıda amaçlı hayvanları 
koruma anlamında önemli olacaktır. 
Özellikle hammadde kabulde, karşı-
mın yapıldığı mikser, pelet presi so-
ğutucular ve yemin yüklendiği mamul 
yem yükleme noktaları önemli bulaşı 
kaynakları olarak karşımıza çıkıyor. 

Hammadde kabul noktasında eğer 
kontaminasyon riskini minimize eder-
sek, fabrikanın üretim yollarını da  
korumuş ve bulaşma riskini en aza 
indirmiş oluruz. 

Mikser ikinci nokta olarak, özellikle 
kuru ve sıvı yem katkılarının, yem 
hammaddelerinin karıştığı nokta ve 
özellikle mikserin üst kısımlarında ve 
taban kısımlarında oluşan toz ve rutu-
betten dolayı bir takım birikintiler olu-
yor ve bu noktaları Salmaonellanın 
üremesi için önemli riskli noktalardır; 
belli dönemlerde temizlenip buradaki 
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Salmonellla üreme ortamının ortadan 
kaldırılması gerekiyor. 

Özellikle pelet yem üreten fabrikalar 
için pelet presleri dekontaminasyon 
açısından önemli olmasına rağmen, 
eğer temizlik ve dezenfeksiyon nok-
tasında doğru yönetilmezse, özellikle 
pelet  kapaklarının iç tarafında oluşan 
birikintiler rutubet ve sıcaklığın da 
varlığıyla Salmonella kontaminasyo-
nu için önemli bir nokta teşkil edebilir-
ler. AB’deki kriterlere göre, pratik ola-
rak 90 oC derecede 2 dakika kalmış 
yemi dekontamine olmuş, steril yem 
olarak kabul edebiliyoruz.

Diğer önemli bir nokta ise pelet pres-
lerinde rutubet ve sıcaklıkla muamele 
ettiğimiz yemin içerisindeki rutube-
tin ve sıcaklığın uzaklaştırılması için 
kullandığımız soğutuculardır. Burada 
en önemli faktör ortamdan çekilen 
havadır. Çünkü bu havayla yemi so-
ğutuyoruz. Eğer bu havada herhangi 
bir kontaminasyon var ise tekrar yemi 
kontamine etme riskimiz var.  Özel-
likle Avrupa’da steril yem üreten bazı 
yem fabrikalarında bu mikserlerin 
bulunduğu ortamlara kıyafet değişti-
rip duş alarak girme noktasında ciddi 
biyogüvenlik önlemleri uygulanıyor. 
Mamul ürün depoları da artık işin 
bittiği, yemimizi hazır ettiğimiz ve 
hayvanlarımıza göndereceğimiz hale 
getirdiğimiz en son kritik nokta olarak 
karşımıza çıkıyor.   Burada da özellik-
le siloların içerisinde, silo tavanların-
da oluşan birikimlerin belli zamanlar-
da temizlenerek Salmonella üremesi 
için uygun ortamların ortadan kaldı-
rılması önemli önlemler arasında yer 
alıyor.

Toz yemlerde, ısıl işlemle dekontami-
nasyon yapma imkanımız olmadığı 
için kimyasal dekontaminasyon son 
derece önemli oluyor. Başta formik 
asit ve bunun tuzları olmak üzere, 
diğer organik asitler ve karışımlarla 
bunların dekontamine edilmesi final 
üründe Salmonella kontaminasyonu-
nun azaltılması anlamında son dere-
ce önemlidir. 

Bu risklerden korunmak için neler 
yapmalıyız? Bu aslında yem fab-
rikasının yapılmaya karar verildiği 

aşamadan itibaren biz tedbirlerimizi 
almak durumundayız. Final yemde 
de, hayvanların önüne gönderdiğimiz 
yemin kontamine olmadığından emin 
olmak zorundayız. Bunun için kalite 
kontrol programı son derece önem-
lidir. HACCP dediğimiz, yem fabri-
kasında az önce gösterdiğim akış 
diyagramındaki kritik kontrol noktala-
rının tespit edilip, bu noktaların belli 
program çerçevesinde kontrollerinin 
yapılması, herhangi bir risk varsa bu 
risklere karşı önleyici tedbirlerin alın-
ması önemli kriterlerden bir tanesidir. 

Özellikle hammadde tedarikçilerinin 
tesisleri ziyaret edilerek bize yansı-
yabilecek risklerin de tedarikçilerle 
konuşularak bu risklerin minimize 
edilmesi adına önlemlerin alınması 
doğru bir yöntem olacaktır.

Özellikle yem fabrikalarının en önemli 
sorunu kuşlar ve kemirgenlerdir. Bun-
larla ilgili mücadelenin de yoğun bir 
şekilde yapılıyor olması lazım, etrafa 
dökülen hammaddelerin ve yemlerin 
belli bir temizlik programı çerçeve-
sinde temizleniyor olması ve etkin bir 
pest kontrol programının uygulanma-
sı lazım. Aksi halde yaptığımız bütün 
işler, basit bir fare infestasyonu veya 
kuş kontaminasyonu ile çöpe gitmiş 
olacaktır. Özellikle farelerin barına-
cağı noktaların ot mücadelesinin yem 
fabrikalarında yoğun bir şekilde yapıl-
ması gerekiyor. 

Özellikle fabrikaların içerisin giriş çı-
kış yaparken dezenfeksiyon sistem-
lerinin etkin şekilde çalışması son 
derece önemlidir. Bununla ilgili 1734 
sayılı kanun çerçevesinde geçirdiği-
miz bir denetimle ilgili anımızı anla-
tayım. Yönetmelikte dezenfeksiyon 
havuzu olması gerektiği belirtiyordu, 
biz de de buna benzer bir dezenfek-
siyon sistemi vardı.  Denetçi, havuz 
olması gerekiyor diye dezenfeksiyon 
sistemini kabul etmedi ve yine kırmızı 
çizgi yedik.

Ziyaretçi kayıtları mutlaka tutulmalı-
dır. Salgın hastalık zamanında fab-
rika alanına girecek kişilerin sınır-
lanması ve sadece sorumlu kişilerin 
içeriye alınması önemlidir. Fabrika 
için Salmonella kontrol programı 

oluşturulmalı ve bu haftalık bazda da 
kontrol edilmelidir. 

Özet olarak, yem ve gıda birbirinden 
ayrılmaz bir bütündür. Kimyasal, mik-
robiyolojik bulaşıklıklar ve mikotok-
sinler gıda güvenliğini riske atan en 
önemli tehditlerdir. Bu tehlikelerden 
korunmak için kritik kontrol noktaları-
nı düzenli olarak takip etmemiz ve iyi 
bir kalite kontrol programı oluşturma-
mız lazım. Yem fabrikalarında HAC-
CP programı mutlaka kurulmalıdır. 
Çalışan personel riskleri konusunda 
eğitilmelidir. Fare ve kuşlarla etkin bir 
mücadele yapılmalıdır. Bu tedbirleri 
doğru şekilde uygularsak Salmonella 
kontaminasyonunu minimize etmiş 
oluruz.
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5. SUNUM3. OTURUM

YEM TEKNOLOJİSİNDEKİ 
GELİŞMELER: KARIŞTIRMA, 
PELETLEME VE BUHARLI 
ŞARTLANDIRMA

DEJAN DRAGAN MILADINOVIC
(YEM TEKNOLOJİSİ MERKEZİ-NORVEÇ YAŞAM BİLİMLERİ ÜNİVERSİTESİ)

KONUŞMACI:

Yem üretim teknolojisi, çeşitli küresel 
fırsatlar, zorluklar ve tehditler nede-
niyle sürekli değişen dünyada önem 
kazanmaktadır. Yem teknolojisi, yem 
ürünlerinin belirli kullanıcı hedeflerini 
karşılaması amacıyla yem bileşen-
lerinin işleme tabi tutulmasını gerek-
tiren yem üretimi ilkelerini kapsar. 
Yem üretimi nihayetinde çiftlik hay-
vanları için artan bir yem değeri ile ek 
faydalar sağlamaktadır.

Hayvansal gıda ürünlerine yönelik 
küresel talebin 2050 yılında %70 art-
ması beklenmektedir (Alexandratos 
and Bruinsma, 2012; Boland et al., 
2013). Bunun nedeni dünya nüfusu-
nun artması, kentleşme ve artan ge-
lirdir. Besinlerin birincil ve ikincil taşı-
ma ve işleme koşulları ile kimyasal ve 
fiziksel değişimleri, hayvanların besin 
gereksinimlerinin karşılanması için 
çok önemlidir. Bu zorluklar, hayvan 
besleme ve yem teknolojisinde ye-
nilik taleplerine yol açmaktadır. Yem 
karıştırma, buharla şartlandırma ve 
peletleme, yem üretiminde kritik sü-
reçlerdir. Bu işlemler, yemin yüksek 
kalitede, kolay sindirilebilir ve besin-
sel olarak dengeli olmasını sağlama-
ya yardımcı olur. Bu sunumda, bu 
süreçleri, bunların önemini ve inovas-
yon süreçlerinin genel yem üretimi ve 
hayvansal üretimi nasıl etkileyebile-
ceğini tartışacağız.

Yem Karıştırma
Çin’de barutun icat edilmesinin ar-
dından, barut üretiminde karıştırma 
tekniklerine ihtiyaç duyulduğunun 
bilinmesi,  toz ürünlerin karıştırılma-
sı ile ilgili bilim ve teknolojinin MÖ 
700’den kalma el yazmaları kadar 
eski olabileceğini düşündürmektedir. 
Ancak toz karıştırmanın tarihi 40.000 
yıl kadar eskidir ve eskiden ilaçların 
bu şekilde üretildiği bilinmektedir. 
Dünyadaki bilim adamları, mucitler 
ve hayvan beslenme uzmanları, ka-
rıştırma teknolojisinin hayvan bes-
lenmesini iyileştirdiği, üretim mali-
yetlerini düşürdüğü ve katı, yarı katı 
veya sıvı formdaki yem bileşenlerinin 
karıştırma verimliliğini geliştirdiği ko-
nusunda hem fikirdir. Yem karıştırma, 
besleme açısından dengeli bir hay-
van yemi oluşturmak için farklı türde 
yem bileşenlerinin harmanlanması 
işlemidir. Rasyonlar tahılları, protein 
kaynaklarını, mineralleri ve vitamin-
leri içerebilir. Uygun karıştırma, her 
hayvanın, hayvan gelişimi ve genel 
hayvan sağlığı için gerekli olan doğru 
besin dengesine sahip yemi alması-
nı sağlar. Hayvanların sağlıkları ve 
verimlilikleri için gerekli olan doğru 
dengeli besinleri almalarını sağlamak 
için yemin karıştırılması önem arz et-
mektedir. Ayrıca, hayvanların tüketi-
mi, yemin nakliyesi ve depolanması 
açısından önemli bir konu olan yemin 
kalitesi, dokusu ve kompozisyonunun 
korunmasını sağlar. Son olarak, yem 



83

karıştırma, besinsel ve fiziksel yem 
kaliteleri arasında bir denge oluştur-
mak amacıyla daha düşük maliyetli 
bileşenlerin kullanımını mümkün kıl-
dığı için uygun maliyetle yem üretil-
mesini sağlamaktadır. Yem endüstri-
sinde yatay ve dikey olmak üzere iki 
tip yem mikseri kullanılmaktadır. Ya-
tay karıştırıcılar tipik olarak daha bü-
yük miktarda yem üretim operasyon-
ları için kullanılırken, dikey mikserler 
daha küçük miktardaki yem üretim 
operasyonları için kullanılır. Kullanı-
lan karıştırıcı tipi, yem üretim operas-
yonunun özel gereksinimlerine bağlı 
olacaktır. Yemler çoğunlukla yatay 
şeritli doldur-boşalt tipi karıştırıcılar 
ve padıllı-şaftlı karıştırıcılarla üretilir.

Karıştırma işlemi ve kolay akışkanlaş-
tırma, millere yerleştirilmiş hareketli 
elemanlarla çalkalanan parçacıkların 
konvektif dinamiği ile sağlanır. Şe-
ritler ve padıllar, yem partiküllerinin 
aktif olarak yer değiştirmesini sağlar. 
Karıştırıcıdaki hareketli elemanlar, 
akışkanlaşmalarını  sağlayacak ka-
dar partikülleri karıştırabilmelidir. Ka-
rıştırıcıda, haznedeki akışkanlaştırma 
bölgesi, partiküllerin rastgele hareketi 
ile sağlanır. Hammaddelerin karıştı-
rılması akışkanlaştırma bölgesinde 
gerçekleşmektedir. Bazı karıştırıcılar-
da, karıştırma işlemi oldukça etkindir 
ve hızlı bir şekilde homojen karışım 
üretimi sağlanabilmektedir. Bunun iyi 
bir örneği, çift şaftlı paletli karıştırıcı-
lardır. Bununla birlikte, doldur boşalt 
tipi şerit karıştırıcılar gibi diğer karış-
tırma cihazlarında operatör, belirli bir 
süre içinde optimum karıştırmanın 
elde edilmesini sağlamalıdır. Bu, ek-
sik veya fazla karıştırmanın önlenme-
sini sağlamak içindir (Şekil 1).

Şekil 1 – Doldur boşalt tipi şerit karıştırıcı için en uygun karıştırma süresinin bulunması, 
daha yüksek yem kalitesi için çok önemlidir

Şekil 2 - %35 do-
luluk seviyesinde 
kohezif olmayan 
ve kohezif parti-
küllerin homojenli-
ği ve hızı Halidan 
et al.

Farklı çark hızlarına sahip doldur-bo-
şalt tipi şerit karıştırıcıdaki kohezif 
olmayan ve kohezif partiküllerin ho-
mojenliği ve akış hızı  Şekil 2’de gö-
rülmektedir. Haidan ve ark. (2018), 
partiküllerin farklı doğasından ötürü 
farklı hızlarda karıştırıldığında farklı 
davrandığını açıklamaktadır. Hem 
kohezif olmayan hem de kohezif 
partiküller için ortak bir hız yoktur. 
Üretici, partiküllerin doğasını dikkate 
almalıdır.
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Çift şaftlı padıllı karıştırma teknolojisi, 
yem karıştırma için en son teknoloji-
dir. Homojen karışımlar çok hızlı elde 
edilir ancak yem karıştırma konusun-
da yenilik alanı kaçınılmazdır. Çift 
şaftlı padıllı karıştırıcıların hayati sı-
nırlaması, daha da hızlı homojen ka-
rıştırma elde edilmesi ve ayrıca balık 
silajı, mikroalg ve maya gibi yaş yem 
maddelerinin %25’’ten fazla oranda 
eklenebilmesidir. Bununla birlikte, 
Norveç Yaşam Bilimleri Üniversite-
si’ne (NMBU) ait yeni patentli IsDe-
Ca® karıştırma teknolojisi, daha kısa 
sürede düşük bir varyasyon katsayı-
sına (%) ulaşmak için tasarlanmıştır. 
IsDeCa® karıştırma teknolojisinin 
ana avantajı, yaş yem maddelerinin 
toplam yem ağırlığının %65’ine ka-
dar eklenebileceği şekilde kuru ve 
yaş yem maddelerinin homojen bir 
karışımının üretilebilmesidir. Tablo 
1, IsDeCa® karıştırma teknolojisinin, 
çift şaftlı padıllı karıştırıcıya benzer 
homojenliği elde etmek için yakla-
şık %25 daha az zaman kullandığı-
nı göstermektedir. Ayrıca, IsDeCa® 
karıştırma teknolojisi, yaklaşık %50 
ekstra yem malzemesi olduğunda da, 
çift şaftlı padıllı bir karıştırıcının nor-
mal hacminde sağlanan homojenliğe 
ulaşmaktadır (Tablo 2).

Tablo 1. IsDeCa® karıştırıcı ve çift 
şaftlı karıştırıcıda 90 ve 120 saniye 
karıştırma sonrasında varyasyon kat-
sayısı (%)

Tablo 2. 60 litre öngörülen etkin karış-
tırma hacmi bazında, %100 ve %150 
dolum seviyesinde IsDeCa® karıştı-
rıcıda farklı karıştırma sürelerinden 

sonra varyasyon katsayısı (%).
Çift şaftlı karıştırma teknolojisine kar-
şı IsDeCa® karıştırma setinin temel 
özellikleri ve avantajları şunlardır: 
1. Kısa sürede yüksek homojenlik; 
2. Karıştırma süresi çift şaftlı padıllı 
karıştırıcılardan daha hızlıdır; 3. Ni-
hai parti yemi  %1’den %75’e kadar 
olacak şekilde çeşitli yem maddeleri-
ni topak oluşturmadan karıştırabilme 
(su süspansiyonlarına bağlı olarak); 
4. Yapısal olarak çift şaftlı karıştırıcı-
lardan daha az karmaşık, yapımı ve 
dolayısıyla bakımı %30 daha ucuz; 
ve 5. Temizlemesi daha kolay.

Buharla Şartlandırma
Buharla şartlandırma, peletleme işle-
mi sırasında yeme buhar eklenmesi 
işlemidir. Bu işlem, yeme nemlilik 
kazandırmak için pelet presine buhar 
enjekte eden bir buharlı şartlandırı-
cının kullanımını gerektirir. Buharla 
şartlandırmanın iyileştirilmiş pelet ka-
litesi, arttırılmış pelet dayanıklılığı ve 
iyileştirilmiş yem hijyeni dahil olmak 
üzere çeşitli faydaları bulunmaktadır. 
Buharla şartlandırma, yem bileşen-
lerinin bağlayıcı özelliklerini artırarak 
pelet kalitesini iyileştirmeye yardımcı 
olur. Buhar, yemi yumuşatarak pe-
let haline getirmeyi kolaylaştırır. Bu, 
hayvan tüketimi için önemli olan daha 
homojen pelet boyutu ve şeklini etki-
ler. Buharla şartlandırma ayrıca yem 
bileşenlerinin bağlayıcı özelliklerini 
iyileştirerek pelet dayanıklılığını artır-
maya yardımcı olur. Buhar, yemi yu-
muşatarak dayanıklı bir pelet haline 
getirilmesini kolaylaştırır. Bu, nakliye 
ve depolama sırasında kırılma olasılı-
ğı daha düşük olan daha dayanıklı bir 
pelet elde edilmesini sağlar. Son ola-
rak, buharla şartlandırma, yem üre-
tim sürecinde kontaminasyon riskini 
azaltarak yem hijyeninin iyileştirilme-
sine yardımcı olur. Buhar, yemde bu-
lunabilecek tüm bakterileri öldürerek 
hastalık riskini azaltır ve hayvanların 
genel sağlığını geliştirir. Değişen bu-
harla şartlandırma sıcaklığı ve buhar 
basıncı, amino asit sindirilebilirliğini 
veya azota göre düzeltilmiş gerçek 
metabolize edilebilir enerjiyi etkile-
mez (Cutlip ve diğerleri, 2008). Sonuç 
olarak, optimum buharla şartlandırma 
sıcaklığı ve kalitesi, yem üretimi sıra-
sında enerji maliyetlerinden tasarruf 
etmek için iyi bir araç olarak tanım-
lanabilir. Buharın termal enerjisi, ör-
neğin pelet presi, ekspander veya 
ekstrüder gibi daha ileri alt akış işlem-
lerindeki mekanik enerji girdilerinden 
önemli ölçüde daha ucuzdur. Termal 
enerjinin kuru doymuş buhar şeklin-
de kullanılmasıyla, mekanik enerjiye 
aktarılan elektrik enerjisi girdisinin 
bir kısmı ikame edilebilir, böylece 
üretim maliyetlerinden önemli ölçüde 
tasarruf sağlanabilir. Yem üretimi sı-
rasında ön şartlandırma işlemlerinde 
tercihen yüksek buhar ilavesi hedef-
lenmelidir. Buharla şartlandırma sü-
recini sıcaklık ve şartlandırma süresi 
ile takip etmek ve optimize etmek çok 
önemlidir. Bunun nedeni, şartlandır-
ma sıcaklığının ve şartlandırma süre-
sinin esansiyel amino asitler üzerin-
deki önemli etkileşimidir (Boltz ve ark. 
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2020) (Şekil 3).

Şekil 3 - Sindirilebilir lizin, metiyonin 
ve treonin düzeyinin etkileşimi

Ek olarak, yem peletlerinin fiziksel ka-
litesi, dayanıklılığı ve sertliği, peletle-
me öncesinde buharlı şartlandırıcıda 
tutulmanın artmasıyla beraber artar 
(Soltani ve ark. 2020).

Buharlı şartlandırma ekipmanı üreti-
cileri bu alanda sürekli olarak yenilik 
yapmaktadır. Şartlandırıcının iste-
nilen şartlandırma sıcaklığına ulaş-
tığında otomatik olarak eğimli hale 
getirildiği yeni buharlı şartlandırma 
yaklaşımı, şartlandırıcıda kalma sü-
resinin uzatılmasına yardımcı olur. 
Bu şekilde, hammaddelerin doğası, 
karıştırma bıçaklarının veya padılla-
rın konfigürasyonunu değiştirmeye 
gerek kalmadan şartlandırma süre-
cini yönlendirecektir. Bu tür süreç 
iyileştirmeleri dışında, daha iyi buhar 
işlemi için umut vadeden yeni tekno-
lojiler mevcuttur. Buna iyi bir örnek, 
buhar patlatma teknolojisidir (Jacquet 
ve ark. 2015).

Peletleme
Yem peletleme, öğütülmüş yem ka-
rışımını,  yem peleti olarak bilinen 
kompozit bir makro partikül haline ge-
tirmek için kullanılan en yaygın işle-
me yöntemlerinden biridir. Peletleme, 
yem maddelerinin küçük, homojen 
peletler halinde sıkıştırılması işlemi-
dir. Bu işlem, yem içeriğini bir kalıp 
aracılığıyla sıkıştıran bir pelet presi-
nin kullanımını gerektirir. Peletleme-
nin, yemden yararlanımı geliştirmesi, 
yem dönüşüm oranlarını iyileştirme-
si ve atıkların azaltılması gibi çeşitli 
faydaları vardır. Yem peletleme ve 
peletleme öncesindeki bağlantılı tek-

nolojiler, yem verimliliğini artırmaya 
yardımcı olur. Peletleme işlemi, yem 
bileşenlerini parçalayarak hayvanın 
sindirim sistemi tarafından daha ko-
lay emilmesini sağlar. Bu işlem geliş-
miş yem dönüşüm oranlarını sağlar, 
bu da hayvanın yemi daha fazlasını 
kullanılabilir enerjiye dönüştürebilme-
si anlamına gelir. Peletleme ayrıca 
yem üretim süreci sırasında üretilen 
toz ve ince tanelerin miktarını azal-
tarak israfın azaltılmasına yardımcı 
olur. Bu, yem hijyenini iyileştirir, so-
lunum yolu enfeksiyonu riskini azaltır 
ve hayvanların genel sağlığını geliş-
tirir. Yem fabrikasında enerji tüketi-
mi önemli bir maliyettir. Peletlenmiş 
yemlerin tüm üretim süreci için nor-
malde 70 ila 120 kWh/ton kullanılır. 
Elektrik enerjisi tüketiminin yaklaşık 
%40’ı sadece peletleme sırasında 
harcanmaktadır, bu hesaplamaya 
buhar şartlandırma ve buhar üretimi 
dahil değildir. Bununla birlikte, sağ-
ladığı daha iyi işleme özellikleri ve 
besin değerindeki potansiyel gelişim, 
peletleme işleminin bu önemli mali-
yetine karşı değerlendirilmelidir. Yem 
fabrikasındaki enerji tasarrufu, sade-
ce pelet çapı ve öğütme işlemi gibi 
faktörler üzerine çalışılarak  %5’ten 
%25’e düşürülebilir. Ayrıca, öğütme 
ne kadar ince olursa parçacık boyu-
tunu küçültmek için gereken elektrik 
enerjisi de o kadar büyük olur. Daha 
büyük pelet boyutu, daha iri partikül 
boyutu ve optimize edilmiş buhar-
la şartlandırma, yem fabrikasındaki 
elektrik tüketimini azaltmanın üç basit 
yoludur.

Sonuç
Yem karıştırma, buharla şartlandır-
ma ve peletleme, yem üretiminde 
kritik işlemlerdir. Bu işlemler, yemin 
yüksek kalitede, kolay sindirilebilir 
ve besinsel açıdan dengeli olmasını 
sağlar. Hayvan sağlığı ve verimlili-
ği için uygun yem üretim teknikleri 
kullanılması elzemdir. Bu tekniklerin 
kullanılması, yemden yararlanımın 
arttırılmasını, yem dönüşüm oranla-
rının iyileşmesini, israfın azaltılma-
sını, pelet kalitesinin iyileştirilmesini, 
pelet dayanıklılığının yükseltilmesini 
ve yem hijyeninin iyileştirilmesini sağ-
layabilir. Hayvansal üretim yapanlar, 
uygun yem üretim tekniklerine yatırım 
yaparak hayvanlarının sağlığını ve 
üretkenliğini artırabilir.
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6. SUNUM3. OTURUM

YEM FABRİKASI YÖNETİMİ
ÖZGÜR BÜLBÜL (ŞENPİLİÇ)KONUŞMACI:

Yem üretiminde asıl 
amacımız belirlen-
miş hedefler doğrul-
tusunda hayvanların 
besinsel ihtiyaçlarını 
minimum maliyeti sağ-
layacak şekilde yemi 
üretmektir. Temel gir-
di malzemeleri, ham-
maddeler depolanır, 
bunların depo ve stok 
yönetimi mutlak suret-
te düzenli ve dengeli 
yapılmalıdır. Bir kalite 
kontrol sistemi oluştu-
rulmalıdır. 

Mekanik ekipman-
lar ve otomasyonlar 
sayesinde istenilen 
kriterlere uygun yem 
üretilir.   Doğru yem 
üretimi için etkin ve 
sağlıklı bir organizas-
yon yapısı oluşturul-
ması gerekir. Hiyerarşi 
net olmalı ve birimler 
hangi hususlar üzerin-

de çalışacaksa herhangi bir kargaşa 
oluşmaması adına, hiyerarşi net bir 
şekilde belirlenmelidir.

Organizasyon yapısı ile birlikte te-
sisler içerisinde bir yönetim sistemi 
oluşturulması gerekir. Bu kalite yö-
netim sistemi, çevre, İSG yönetim 
sistemleri olabilir. Bunların üçünü en-
tegre edip kullanması tesis için daha 
avantajlı olabilir. Bu yönetim sistemi 
içerisinde kullanılacak dokümanların 
tamamı bir veri tabanı üzerinde tutul-
malı, tutulan verilerin içerisinde tüm 
birimlerin rahatlıkla ulaşabilir olması 
sağlanmalıdır. Prosedürlerin ve ta-
limatların yönetim sistemi içerisinde 
tanımlanmış olması gerekir. 

Bu talimatların, prosedürlerin tama-
mına birimler hakim olmalı ve isteni-
len kriterleri yakalayabilmesi için bun-
ların takibi ve kontrolü yapılmalıdır. 
Plan ve hedefler oluşturmalı ve buna 
uygun dokümantasyon yapılıp siste-
me kaydedilmelidir. 

Görev tanımları oluşturulmalı ve per-
sonellere tebliğ edilmelidir. Teknik 
şartnameler, kritik hususlardandır. 
Satın alma ve diğer birimlerin bu tek-
nik şartnamelere uygun bir şekilde 
çalışması sağlanmalıdır. Formlar ve 
listeler oluşturulup sisteme kaydedil-
meli ve gerektiğinde takibi yapılabil-
melidir. Ürün spesifikasyonları belir-
lenmeli ve sisteme adapte edilmelidir.

Yem fabrikaları içerisinde satın alma 
en kritik ve stratejik birimlerden birisi-
dir. Satın alma öncesinde bir ihtiyaç 
planı yapılmalı ve buna istinaden 
piyasa araştırmaları, stok yönetimi 
ve kalite standartlarına uygun ürün 
araştırması arz ve talep dengesi göz 
önünde bulundurularak satın alma 
stratejileri geliştirilmelidir. Teknik 
şartnameler ve sözleşme şartları da 
satın alma için kritik hususlardan bir 
tanesidir ve uygulamada kesinlikle 
zorunlu hale getirilmelidir.
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Girdi kontrolü, teknik şartname ve ka-
lite standartları oluşturularak besinsel 
içerikler ve fiziksel kontroller ve satın 
alınan ürünlerin şartnameye uygunlu-
ğu mutlaka kontrol edilmelidir.

Hayvan performansını etkileyecek 
üreaz, peroksit, toksin, KOH gibi kri-
terler mutlak suretle takip ve kontrol 
edilmelidir. Tağşiş ve diğer hususlar-
la ilgili gerekli önlemler alınmalıdır. 
Satın alınan ürünlerin sözleşmeye 
uygun olup olmadığı takip ve kont-
rol edilmelidir. Tedarik edilen ürün 
ve hizmetlerin yasal mevzuat ve yö-
netmeliklere uygun olup olmadığı 
mutlaka takip ve kontrol edilmelidir. 
Sözleşme kriterleri detaylı bir şekil-
de oluşturulmalı, fiziksel, besinsel ve 
mikrobiyolojik kontroller yapılarak ka-
lite kriterlerine uygun girdi kontrolleri 
mutlaka yapılmalıdır.

Proseste öncelikle kritik kontrol nok-
taları hammadde alımı, öğütme, ka-
rıştırma, peletleme, soğutma ve si-
lolara gönderilen mamulün son ürün 
kontrolünün mutlaka periyodik rutin 
olarak yapılması gerekir.  Üretimdeki 
kontrollere bakacak olursak, dozajla-
ma esnasında doğru hammaddenin 
kullanılıp kullanılmadığı her üretim 
safhasında mutlaka kontrol edilmeli-
dir. Tartım noktalarında herhangi bir 
hata olup olmadığı alınan raporlar 
doğrultusunda kontrol edilmelidir. 
Değirmende öğütülen ürünlerin parti-
kül boyutunun istenen hedefler doğ-
rultusunda olup olmadığı kontrol ve 
takip edilmelidir. Mikserde rutin ola-
rak homojenite testlerinin yapılması 
gerekmektedir.  Kondisyonerde yem 
içerisindeki mikrobiyal yükü minimi-

ze etmek için uygulanan sıcaklığının 
takip ve kontrol edilip sisteme kayde-
dilmesi ve sonrasında raporlanması 
sağlanmalıdır.  

Tabi ki pelet presinde üretilen yemin 
istenen hedefler doğrultusunda olup 
olmadığı, fiziksel kaliteyi sağlayıp 
sağlamadığı takip ve kontrol edilme-
lidir. Soğutucuda verilen fire takibi ve 
kontrolü mutlaka yapılmalıdır. 

Depo ve stok yönetimine bakacak 
olursak, tesise alınan hammaddelerin 
kontrolleri yapılmış şekilde alındıktan 
sonra, depoda herhangi bir kızışma 
yanma bozulma olmaması, bu tip hu-
susların yaşanmaması için depolarda 
sıcaklık takibinin yapılması gerekir. 
Depoda bulunan ürünlerin stok takibi 
ve sayımlarının rutin aralıklarla mut-
laka takibi ve kontrolü yapılmalıdır. 
Uzun süreli yapılan depolamalarda 
fire takibi mutlak suretle yapılmalıdır. 
Bu yapılacak havalandırma işlemleri 
takip edilerek kayıt altına alınmalıdır.

Depolama öncesi depoların şartları-
nın uygunluğu, temizliği gerekiyorsa 
temizlik sonrası ilaçlamaları mutlaka 
yapılıp, depo içerisindeki ekipmanla-
rın da rutin kontrolleri ve sisteme kay-
dı yapılmalıdır. 

Proseste doğrulama işlemlerini, üre-
timde yapılan doğrulamalar ve kalite 
–ölçüm doğrulamaları olarak 2 ana 
başlık altında ele alabiliriz. Üretimde 
birçok noktada tartım işlemi yapılır 
ve bu tartım noktalarının doğruluğu 
mümkünse her hafta, mümkün değil-
se 2 haftada bir mutlaka kontrol edil-
meli ve kalibrasyonları yapılmalıdır.

Giriş ve çıkış kantarları iyi izlenmeli 
herhangi bir sapma olması durumun-
da hızlı aksiyon alınmalıdır. Reçete-
lerin otomasyona veya üretimi yapan 
kişiye verildikten sonra doğru kullanı-
lıp kullanılmadığı takip edilmeli ve ge-
rekli kritik noktalarda ekstra kontroller 
yapılabilir. Başka birinin kullanmadan 
önce kontrolü gibi ilave bir kontrol ya-
pılabilir. 

Rasyonu hazırlayan kişinin hammad-
de özelliklerinin rasyona doğru girilip 
girilmediği, reçetenin doğru olup ol-
madığının kontrolü yapılmalıdır. Ör-
neğin mısır proteininin 7 yerine 7,2 
girilmesi gibi durumlar olabilir. Bunlar, 
reçetede doğru uygulanmış mı kont-
rol ve takibi mutlaka yapılmalıdır. 

Kalitede ölçüm ve doğruluk yine 
önemli noktalardan birisidir. Sonuçta 
hammaddeyi kontrol edip, besin içe-
riklerini belirleyip içeri almamız nede-
niyle besinsel analizler yapılırken kul-
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lanılan cihazların kalibrasyonlarından 
ve doğruluğundan emin olunması ge-
rekir. Gerekli olursa dış laboratuvar-
lardan destek alınarak kontroller ya-
pılıp yapılan analizler eşleştirilebilir. 
Nem doğrulamaları yapılabilir. Girişte 
alınan ürünlerin fiyatı ne değeri üze-
rinden belirlendiği için burada ciddi 
bir doğrulama ve kalibrasyon işlemi 
yapılması ve takibi oldukça önemlidir.

Proses içerisinde bilindiği üzere sis-
temler kurulur, otomasyonlar üzerin-
den yem imalatı yapılır. 
Bazen farklı durumlarla karşılaşıla-
biliyor. Otomasyon kullanmış olduğu 

ürünü raporlarda göstermeyebiliyor 
ve dolayısıyla biz ürünü doğru tarttı-
ğını düşünüyoruz fakat bir miktar hata 
yapıyor. Rapora baktığımızda her-
hangi bir hata görünmeyebilir ancak 
biz bu dozajlamanın gerçekte doğru 
yapılıp yapılmadığını küçük sapmalar 
olması sebebiyle analizlerde de ya-
kalayamayabiliyoruz. Bunu test edip 
kontrol edebilmemiz için dozaj dene-
meleri organize etmek gerekir. Bunu 
da tesislerde şu şekilde yapabiliyo-
ruz: Ağırlığı belli olan bir ürün dozaj 
silosuna alınıp otomasyona bunu kul-
lanma ve tüketme emri verilir, sonra 
otomasyondan alınan raporlarla tüke-
timi yapılan ürün, girişte ağırlığı belli 
ürünle kıyaslanarak gerçekten doğru 
kullanılıp kullanılmadığı doğrulanabi-
lir. Farklar varsa bunlar otomasyon 
üzerinde oluşan ve aradaki helezon 
ve kapaklardan kaynaklı hatalar ola-
biliyor, bunlar üzerinde düzenleme ve 
çalışmalar yapılabilir. 

Yine otomasyonda 20-30 tonluk üre-
tilmiş bir yem düşündüğümüzde, bu 
ürünün gerçekten o ağırlıkta olup 
olmadığı mutlaka kontrol edilmelidir. 
Düzgün kalibrasyonlar yapılmadıysa 
ürettiğiniz yemi 30 ton olarak düşüne-
bilirsiniz, raporlarda da o şekilde gö-
rünür ama belki 28.500 ya da 30.300 
kg gibi değerler olabilir. Bunu kontrol 
etmek için otomasyona bir üretim or-
ganize edilir ve sonrasında proseste 
yem üretilirken, proses içerisinden 
numuneler alınır aradaki fire vs takibi 
yapılır. Mamul siloya gönderilen ve 
üretilen yem kamyona yüklenir, reel-
de 30 ton mudur değil midir, ne kadar 

fire verildiği takip edilebilir. 

Yem fabrikalarında planlı ve plansız 
bakım faaliyetleri uygulanmalı ve bir 
plana dahil edilmelidir. Koruyucu ba-
kımlar kestirimci bakımlar ciddi önem 
teşkil eden hususlardır, bunların za-
manında yapılması hataları minimize 
edecektir. 

Tesislerin girişine dezenfeksiyon sis-
temleri kurularak girişte tüm araçla-
rın dezenfeksiyona maruz kalmaları 
sağlanabilir. Tesis içerisinde bulunan 
ekipmanlar rutin aralıklara temizlik 
ve dezenfeksiyona tabi tutulmalıdır. 
Yem araçları için bir temizlik, ilaçlama 
kontrol programı mutlaka oluşturul-
malıdır. Tesis içerisinde ve dışarısına 
pest kontrol yapısı oluşturulup, akti-
vasyon takibi mutlaka yapılmalıdır. 
Depolar kullanılmadan önce temizlik 
ve gerekiyorsa dezenfeksiyona tabi 
tutulmalıdır. Tesisler içerisinde bu-
lunan kritik kontrol noktalarına rutin 
aralıklarla swap numuneler alınarak 
mikrobiyolojik kontroller mutlaka ya-
pılmalıdır.

Yem tesislerinde akıllı cihazlar artık 
daha fazla kullanılmaya başlanıldı. 
Girişteki hammaddeden çıkıştaki 
yeme kadar proses içerisinde bulu-
nan cihazlar, birçok veriyi sisteme 
aktarıp kayıt altına alabilmektedir. Bu 
kayıt altına alınan veriler de otomatik 
raporlamalar sayesinde gerekli kişile-
re raporlanabilir ve bu şekilde kurum-
sal bir hafıza oluşturulabilir.
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7. SUNUM3. OTURUM

YEM SANAYİİNDE LİSANSLI 
DEPOCULUK VE ELÜS

BAHAR EMRE (T.C. TİCARET BAKANLIĞI)KONUŞMACI:

Lisanslı depoculuk, uzun süreli de-
polanabilen, standardize edilebilen, 
ürünlerin sınıf ve kalitelerinin belir-
lendiği, ürünlerin modern altyapıya 
sahip depolarda depolandığı, ürün 
ticaretinin elektronik ürün senetleri 
vasıtasıyla Türkiye Ürün İhtisas Bor-
sası’nda yapıldığı bir sistemdir.

Temel 5300 sayılı Tarım Ürünleri Li-
sanslı Depoculuk Kanunumuz 2005 
yılında kabul edilen fiili olarak da ilk 
lisanslı deponun 2011 yılında kurul-
masıyla devreye aldığımız Kanunu-
muzdur. Bu kanuna dayalı olarak biz 
4 adet yönetmelik çıkardık. Bunlar; 
alanın genel düzenlemesini sağlayan 
Tarım Ürünleri Lisanslı Depoculuk 
Yönetmeliği, laboratuvarlara ilişkin 
düzenlemelerin yer aldığı yetkili sı-
nıflandırıcılara ilişkin yönetmeliğimiz, 
sistemin güvence mekanizmasını dü-
zenleyen Lisanslı Depoculuk Tazmin 
Fonu Yönetmeliği, ticareti düzenle-
yen Elektronik Ürün Senedi Yönet-
meliği”dir. 

Yine lisanslı depoculuk sistemine 
ilişkin tebliğlerimiz var. Bu tebliğler 
lisanslı depolarımıza konulan ürünle-
rin hangi depolama koşullarında de-
polanacağı, depolama süresi vb. hu-
susların genel çerçevesinin çizildiği 
tebliğlerdir. Hububat, pamuk, zeytin, 
zeytinyağı,  kuru kayısı, Antep fıstığı, 
kuru üzüm ve süt ürünleri alanında 
tebliğlerimiz bulunuyor. Yine borsacı-
lıkla ilişkili olarak, borsadaki aracıların 
düzenlenmesine ilişkin bir tebliğimiz 
var. Borsanın ana kuruluş faaliyetinin 
düzenlendiği bir yönetmeliğimiz var 
ve Alivre ve Vadeli Alım-Satım yönet-
meliğimiz bulunuyor. Genel düzenle-
me sahamız bu şekildedir.

Sistemimizde lisanslı depo işletme-
lerimizin içerisinde bulunan yetkili sı-
nıflandırıcı laboratuvarlarımız var. Şu 
an Türkiye’de bakanlığımızca lisans-
landırdığımız 28 adet yetkili sınıflan-
dırıcı laboratuvarımız, 42 ilde 241 
ayrı lokasyonda faaliyet göstermek-
tedir. Yetkili sınıflandırıcı laboratu-
varlarımızı denetleyen üst denetleyici 
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kuruluşlarımız var. Bunları referans 
yetkili sınıflandırıcılar olarak adlandı-
rıyoruz. TMO, hububat, baklagiller ve 
yağlı tohumlar alanında, Ticaret Ba-
kanlığı İzmir Laboratuvar Müdürlüğü-
müz Zeytinyağı alanında, Zeytincilik 
Araştırma İstasyonu Müdürlüğü zey-
tin alanında, TSE kuru kayısı, Antep 
fıstığı, kuru üzüm ve fındık alanında 
üst referans yetkili sınıflandırıcı ku-
rum olarak sistemde yer almaktadır. 
Sistemin en önemli aktörlerinden biri 
olan, lisanslı depoculuk tazmin fo-
numuz ise mudi zararlarının tazmin 
fonksiyonu rolünü üstlenen ve lisanslı 
depolarımızın %15 teminat yatırdı-
ğı bir özel hukuk tüzel kişiliğidir. Bu 
tazmin fonunun en önemli özelliği sis-
temdeki mudilerin ürünlerinin %100 
garantisini sağlıyor oluşudur. 

Borsadaki takas işlemleri, seans so-
nunda elektronik ürün senediyle kar-
şılığındaki paranın transferiyle ilgili 
olan kuruluşumuz Takas Bank var. 
Merkezi kayıt kuruluşu, biz bakan-
lığımızca elektronik kayıt kuruluşu 
olarak lisanslandırdık elektronik ürün 
senetlerinin kayden izlenmesi, ihraç 
ve ithal işlemleri rolünü üstleniyor ve 
sistemin en önemli ayağı 2019 yılın-
da devreye aldığımız, Türkiye’de çok 
parçalı olan borsacılık sistemini tek 
bir merkezden elektronik ortamda 
yürüttüğümüz, Türkiye Ürün İhtisas 
borsamız bulunuyor. Bu da elektro-
nik ürün senetlerinin hızlı bir şekilde 
alınıp satılmasında bizlere kolaylık 
sağlıyor. 

Hububat, baklagil ve yağlı tohumlar, 
zeytin, Antep fıstığı, fındık, kuru ka-
yısı, pamuk ürünlerinde lisanslı depo 
işletmemiz var ve aktif yatırımımız 
mevcuttur. Süt ürünleri, kuru üzüm ve 
zeytinyağında ise henüz lisanslı de-
poculuk yatırımına dönüşmüş durum-
da değil ama önümüzdeki 1-2 yıl içe-
risinde de kuru üzüm ve süt ürünleri 
alanında da lisanslı depoculuğu aktif 
olarak hayata geçirmeyi planlıyoruz.

Ürün sahibi ürününü lisanslı depoya 
getirir, ürünümüz yetkili sınıflandırı-
cı laboratuvarımızda analiz edildik-
ten sonra lisanslı depo işletmesinin 
depolarına alınabilecek kriterde ise 
elektronik ürün senedi ihraç edilir ve 

ürün girişi yapılır. Eskiden ürün çıkış-
larında analiz almıyorduk ama şimdi 
ürün sahibi almak istediğinde çıkış-
larda da analiz yapılarak elektronik 
ürün senedi iptalimiz oluyor.

ELÜS, tarım ürünleri ticaretinde alı-
cı ve satıcıyı elektronik anlamda bir  
araya getirdiğimiz bir platformdur. Bu-
gün 170 lisanlı depo şirketimiz, 241 
ayrı tesiste, 9 milyon ton kapasiteyle 
faaliyet göstermektedir. İster gerçek, 
ister tüzel kişiler üzerinden bakanlı-
ğımıza başvurarak lisanslı depo işlet-
mesi kuruluş izni alıyorlar. Akabinde 
2 yıl içerisinde yatırımlarını tamamlı-
yorlar. Bu iki yıl süre bitmeden önce 
yine Bakanlığımıza başvurarak, yatı-
rımlarını bizim belirlediğimiz kriterlere 
göre yaptıktan sonra biz bu depoları 
yerinde denetliyoruz, referans yetkili 
kuruluşumuz bu depoların içerisinde 
bulunan yetkili sınıflandırıcı laboratu-
varları yine yerinde denetliyor ve aka-
binde lisanslandırmayı yapıp lisanslı 
depo yatırımını hayata geçiriyoruz. 
Biraz önce ürünlerden bahsettim. 
Bizden izin almış ama henüz faaliye-
te geçmemiş 164 şirketimiz var. Bun-
lar eğer faaliyete geçerse 19 milyona 
yakın bir depolama kapasitesi olacak. 
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Yıllar itibariyle hem sayı hem tonaj 
olarak lisanslı depo işletimlerimizin 
gelişimini görüyoruz. 2011 yılında ilk 
lisanslı depo işletmesi Polatlı’da dev-
reye alındıktan sonra esas yükselişi, 
2014 yılında Tarım ve Orman Ba-
kanlığımızın kira destekleri üzerine 
lisanslı depo işletmesi yatırımlarında 
oldukça ciddi bir artış sağladık. Bu 
da aslında sistemin gelişiminde çok 
büyük bir ivme kazandırdı. Bugün 
pek çok proje anlatılabilir ama bu mo-
dern ve sağlıklı koşullarda depolama, 
ürünlerin analizlerinin yapıldığı ve 
ürün sahibinin ürününü karşılığında 
sorun yaşasa bile endişe etmeyece-
ği, çıktısı ve sonucu olan bir sistem-
dir. Herhangi bir sorun yaşandığında 
Ticaret Bakanlığımız olarak bizlerin 
çeşitli fonksiyonlar üstlenerek dene-
timler yaptığı, fonun yine garantisin-
de olan bir alandır. Tonaj olarak da yıl 
itibariyle artışları görüyoruz.

Türkiye’de toplam 42 il ve 123 ilçede 
faaliyetimiz bulunuyor. 

Özetleyecek olursak bugün yine sağ-
lıklı ve sigortalı depo imkanı, stok 
kontrolünün devlet tarafından taki-
binin yapılabilmesi, özellikle sektör 
açısından arz ve talep istikrarı, kayıt 
dışılığın azaltılması, kolayca ticaretin 
yapılması sistemin avantajlarından-
dır. Hasat sonrası yüksek kazanç da 
aslında ürün sahiplerine sağlanan 
avantajlardandır.

2014 yılından 2021 yılının sonuna 
kadar kira destekleri lisanslı depo iş-
letmelerimize doğrudan ödenmekte 
idi. Bu destekler 2021 yılından sonra 
üretici ve üretici örgütlerine doğrudan 
ödeniyor. Akabinde nakliye ve analiz 
ücreti desteklerimiz de bulunuyor. Bu-
gün üreticiler, üretici birlikleri, Tarım 
Kredi Kooperatifleri Kanununa göre 
kurulmuş olan tarım kredi koopera-
tifleri ve birlikleri, yine kooperatifler 
kanununa göre kurulmuş olan üretici 
kooperatifleri, tarım satış kooperatif-
leri de bugün kira, nakliye ve analiz 
ücreti desteğinden faydalanıyor. 

Sistemde üreticiler ve tarımsal amaç-
lı üretim kooperatiflerine sağlanan 
önemli bir destek bulunmakta; 7,5 
milyon üst limitli, elektronik ürün se-
nedinin %75’ine kadar sıfır faizli ve 
dokuz ay vadeli elektronik ürün se-
nedi kredisi, yine yatırım sahipleri için 
Ziraat Bankası’nın %50 faiz indirimli 
75 milyon üst limitli yatırım kredileri 
mevcuttur.
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Lisanslı depo yatırımları “Öncelikli 
Yatırım Konuları” arasına dâhil edi-
lerek 1 inci, 2 nci, 3 üncü ve 4 üncü 
bölgelerde yapılan lisanslı depo yatı-
rımlarının 5 inci bölge desteklerinden 
yararlanabilmesi sağlanmıştır.

Elektronik ürün senetlerinin el değiş-
tirmesinden doğan kazançlar gelir ve 
kurumlar vergisi ile zirai stopajdan 
muaf tutulmuştur.  Bugün aslında li-
sanslı depoculuk sitemindeki alım-sa-
tımların, ürün sahiplerinin, tacir veya 
sanayicilerin sistemde rolünün büyük 
olmasının temelinde, elektronik ürün 
senetlerinin el değiştirmesinden do-
ğan kazançların gelir kurumlar vergisi 
ve zirai stopajdan muaf tutulması ya-
tıyor. Ayrıca ürünlerin lisanslı depola-
ra ilk tesliminde ve borsadaki alım sa-
tımında katma değer vergisi istisnası 
getirilmiştir. 
 
Beş yıl önce sayısı 39 olan lisanslı 
depo işletmelerimizin sayısı bugün 
oldukça yükseldi ve bu alanda pek 
çok ihtiyaç hasıl oldu. Biz her gün 
bu yeni ihtiyaçları nasıl alana dizayn 
edeceğimize nasıl, mevzuat ve uy-
gulama geliştirmeleri yapacağımıza 
yönelik çalışmalar yapıyoruz.

Teverruk piyasasına ilişkin düzen-
lemeler yaptık. Türkiye Ürün İhtisas 
Borsamızla beraber faaliyete almayı 
planlıyoruz. Böylelikle de ELÜS iş-
lem hacimlerinin arttırılması amaç-
lanıyor. Yine geçen yıl lisanslı depo 
işletmelerinin ücret tarifeleri belirli bir 
orana bağlanmadığı için hem yetkili 
sınıflandırıcılarımızın hem de lisanslı 
depo işletmelerimizin ücret tarifelerini 
belli bir artış oranına bağladık. Yine 
fire tarifesi yürürlükte değildi. Lisanslı 
depo işletmelerimiz bu fireden ötürü 
çok ciddi sıkıntı çekiyorlardı, fire tari-
fesine yönelik bir uygulamayı yürürlü-
ğe koyduk. Teminatların kolaylaştırıl-
masına yönelik bir düzenleme yaptık.

Çıkışta analiz zorunluluğu hususun-
dan sizlere bahsetmek istiyorum. Hu-
bubat, baklagil ve yağlı tohum ürün-
lerinde çıkışta analiz zorunluluğunu 
getirdik. Normalde bu mevcut değildi. 
Sistemde eskiden sizi ürün sahibi 
olarak bir lisanslı depodan ürünü-
nüzü almak için bir yetkili ve nakliye 

aracınızı gönderdiğinizde, ürününüzü 
alıp gittikten sonra herhangi bir şekil-
de ürünü iade etme ihtimaliniz yoktu 
ve özellikle de itiraz etmediyseniz, 
haklarınızı kullanmanız bu anlamda 
kısıtlıydı. Bizim için burada önemli 
olan hususlardan bir tanesi şuydu: 
Biz, bir kere itiraz etmeden depo-
dan malını alan giden ama mal ile 
ilgili sorun yaşayan mudiinin yaşadığı 
sorunun net tespitine yönelik olarak 
çıkışta analiz zorunluluğunu getirdik. 
İtiraz müessesesi mevzuatta çok net 
şekilde düzenlenmiş. Yani siz lisanslı 
depoya gidip ürününüzü aldınız, ürün 
yüklendi, çıkışta analizi de kabul eder 
ve eğer itiraz etmezseniz bizler sizin 
herhangi bir maddi zararınız olduğun-
da Bakanlık olarak müdahale edemi-
yoruz. Bizler şunu tavsiye ediyoruz, 
tereddüt ettiğiniz her durumda çıkışta 
hemen analiz ve itiraz prosedürünü 
işletin ve bizler de en hızlı şekilde 
sizin çıkışta analiz şahit numunenizi 
Ankara’daki Toprak Mahsulleri Ofi-
simizde analiz ettirelim. Sonucunda 
eğer sizin bir hak kaybınız var ise 
ister bunu ürünle ister maddi miktar 
olarak telafi edin. 

Şu hususta da sıkıntı vardı: Siz ürün 
sahibi olarak çıkışta analize itiraz 
ediyorsunuz, ürünü lisanslı deponun 
sınırları dışına çıkaramıyordunuz. Biz 
şimdi burada seçimlik hak tanıdık, si-
zin o ürünle ilgili tereddüttünüz var ise 
lisanslı depo sınırları içerisinde tutup 
ürünün aynen değişimini talep edebi-
lirsiniz, isterseniz ürünü alıp giderse-
niz de aradaki farkı lisanslı depo işlet-
mesi size ödemek zorundadır.

Bu açıdan çıkışta analizin öneminin 
farkındayız. Çünkü bazen şu olaylar-
la karşılaşıyoruz: Lisanslı depo işlet-
mesi ürünü teslim etmiş oluyor ancak 
çıkışta analiz için itiraz da edilmemiş 
oluyor. Maddi olarak bir şey yapıla-
masa bile o lisanslı depo işletmesinin 
gerçekten ürünün depolama koşulla-
rında saklanıp saklanmadığını kontrol 
edilmesi için lisanslı depo işletmesine 
yönelik gerekli denetimleri yapıyoruz. 

Özellikle yeni gelişmeler ve teknolo-
jiler bizim gelişmemize, nasıl daha 
iyi depolama koşulları sağlayabile-
ceğimize dair cevapları bulmamız 

için önemlidir.  Böylelikle de hızlı bir 
şekilde mevzuatın ve düzenleyici 
normların değiştirilebilmesi, özellikle 
piyasa açısından da çok büyük katkı 
sağlayacaktır. Sizler yönlendirmeleri-
nizle idareleri bu mevzuatların değiş-
tirilmesinde aktif rol oynayabilirsiniz. 

Lisanslı depoculuk sistemi, yem 
sektörünün miktar ve kalite olarak 
talep ettiği hammaddelere kolaylıkla 
ulaşabilmesini sağlamıştır. Ticare-
tin elektronik ürün senetleri vasıta-
sıyla elektronik ortamda yapılması, 
bu ticareti hızlandırmakta ve sizler 
açısından kolaylaştırmaktadır. Siz-
ler lisanslı depo işletmelerimizi bu 
anlamda kullanarak depo inşa etme 
maliyetinden kurtulmakta, ürünlerinizi 
kolay ve güvenilir bir şekilde depola-
yabilmektesiniz. 

Bu yıl özellikle 10 milyon ton üzerine 
kapasitemizi çıkarmak, ürün çeşitli-
liğimizi kuru üzüm, süt ürünleri gibi 
ürünlerle arttırmak ve daha etkin bir 
tarım ürünleri piyasası oluşturmak is-
tiyoruz. 

Sizler lisanslı depo işletmelerimizle 
ilgili herhangi bir sıkıntı yaşadığınız-
da aktif olarak bize ulaşırsanız, soru-
nunuzun çözülmesi adına da sizlere 
kolaylık sağlamaya çalışacağız. Çün-
kü sizlerin bu bilgi ve yardıma o anda 
ulaşması çok önemli. Çoğu zaman 
mevzuattaki haklarını bilmemekten 
ötürü ürünlerini alıp giden ürün sahip-
leri maddi olarak kayba uğrayabiliyor. 
Bu anlamda biz de sizlere yardım et-
mekten memnuniyet duyacağız.



SmartMoisture
Patentli nem yönetim teknolojisi
SmartMoisture propiyonik asit esterleri, tamponlu 
organik asitler ve surfaktanların karışımından 
oluşmaktadır.

Ana Faydaları

• Yemlerdeki su aktivitesini düşürerek 
mikrobiyal üremeye karşı koruma 
sağlar.

• Yemlerde istikrarlı bir nem seviyesi 
elde edilmesini sağlar.

• Daha iyi nişasta jelatinizasyonu ile 
pelet kalitesini arttırır.

• Fireyi önler ve enerji tasarrufu sağlar.

Daha fazla bilgi için: www.yemvit.cominfo@yemvit.com.tr(+90) 232 877 25-26-27
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2023 MAYIS AYI SONU İTİBARİYLE

MADDE İSMİ
İTHALAT İHRACAT

MİKTAR (Kg) DEĞER ($) MİKTAR (Kg) DEĞER ($)
A - HAMMADDELER

BİTKİSEL ENERJİ KAYNAKLARI
Çavdar 0 0 642 255

Arpa 499.470.627 142.642.111 0 0

Yulaf 0 0 2.781 1.661

Mısır (Diğerleri) 302.758.446 85.705.055 0 0

Darı 31.445 13.681 933 282

Kuş Yemi 481.049 119.683 108 55

TOPLAM 802.741.567 228.480.530 4.464 2.253
HAYVANSAL PROTEİN KAYNAKLARI

Balık Unu 15.951.951 26.901.994 127.483 287.093

Karides unu 483.580 539.826 0 0

Tavuk Unu 6.856.672 6.206.343 448.279 321.083

TOPLAM 23.292.203 33.648.163 575.762 608.176
YAĞLI TOHUMLAR

Soya Fasulyesi 346.318.372 202.225.446 25.017 15.268

Keten Tohumu 6.405.870 2.544.269 21.912 22.109

Rep ve Kolza 10.731.305 5.329.056 0 0

Rep ve Kolza (Diğer) 66.000 42.900 60000 48528

Kenevir - Kendir 77.360 138.398 0 0

Diğer Tohumlar 34.750 120.661 54.836 211.342

TOPLAM 363.633.657 210.400.730 161.765 297.247
KÜSPELER

Soya Fasulyesi Küspesi 51.723.299 29.798.176 7.390.436 4.690.433

Ayçiçeği Toh. Küspesi 105.483.576 35.010.244 8.450.940 3.125.884

Rep/Kolza Tohumu Küspesi 23.136.280 7.828.189 0 0

Palm Küspesi 2.479.880 391.047 0 0

Diğ.bitkisel yağ.san.artıkları 7.895.168 822.304 12.243 4.297

TOPLAM 190.718.203 73.849.960 15.853.619 7.820.614
KEPEKLER

Kepek (Mısır) 0 0 110 184

Kavuz ve diğer kalıntılar (Mısır) 0 0 1.037.260 89.632

Kepek (Pirinç) 4.533.970 1.233.923 0 0

Kavuz ve diğer kalıntılar (Pirinç) 4.358.700 1.190.189 27.500 17.900

Buğday Kepeği (Nişasta <%28) 154.670.028 37.721.085 0 0

Kavuz ve diğer kalıntılar (Nişasta) 4.947.379 907.147 0 0

Kepek (Buğday) 5.207.141 1.288.167 0 0

Kavuz ve diğer kalıntılar (Buğday) 1.052.100 121.051 751.000 256.551

Kepek (Hububat) diğer 0 0 0 0

Kepek (Baklagiller) 263.360 59.783 0 0

Kavuz ve diğer kalıntılar (Baklagiller) 216.502 204.463 234.019 59.609

TOPLAM 175.249.180 42.725.808 2.049.889 423.876

YEM SANAYİİNE İLİŞKİN İTHALAT / 
İHRACAT RAKAMLARI
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MADDE İSMİ
İTHALAT İHRACAT

MİKTAR (Kg) DEĞER ($) MİKTAR (Kg) DEĞER ($)
MISIR TÜREVLERİ

Mısır Grizi 3.789.820 1.141.639 0 0
Mısır nişastası imalat artıkları; diğer 71.688 72.964 0 0

TOPLAM 3.861.508 1.214.603 0 0
YAĞLAR

Diğer Balık Yağları ve Fraksiyonları 9.092.521 20.755.954 1.054.984 6.394.827
Kümes Hayvanlarının Yağları (diğer 
kümes hayvanlarının katı yağları 15.03 
ve 02.09 pozisyonundakiler hariç)

189.000 168.622 0 0

Diğer bitkisel yağlar (ambalajlı=<1 kg) 0 0 437 8.530
Teknik ve sınai amaçlı olmayan diğ. 
yağlar; serbest yağ asitleri>=% 50 (am-
balajlı>1 kg)

537.338 982.992 24.498 66.055

Diğer sıvı yağ karışım ve müstahzarları 1.187.669 2.573.255 5.308.467 9.079.361
Hayv. ve bitkisel yağ ve fraksiyon. 
(15.16 poz.hariç) kayn, oksitlenmiş 474.694 897.548 23.696 53.708

Diğ.bitkisel yağlar (Teknik, Sınai 
amaçlı) 498 7.327 40 555

Palm Yağı 32.700 197.489 32.890 57.303
TOPLAM 11.514.420 25.583.187 6.445.012 15.660.339

DİĞER YEM HAMMADDELERİ
Bakla, at baklası 259.761 134.413 24.932 39.230
Buğday Gluteni 1.945.693 4.027.370 18.348 52.816
Soya Fasulyesinin Kaba Unu 0 0 93 1.178
Vicia sativa l. Tür Fiğ Tohumu 0 0 642.500 473.573
Diğer Tür Fiğ Tohumu 0 0 68.000 35.881
Keçiboynuzu (diğer hallerde) 0 0 10.038 14.310
Yonca unu ve peletleri 0 0 0 0
Diğ.Hayv.Yemleri 0 0 11 5
Diğer Melaslar 42.643.621 7.016.290 126.885 30.110
Pancar Posası (şeker pancarının etli 
kısımları) 2.822.710 606.883 0 0

Şeker kamışı bağası ve şeker sanayinin 
diğer artıkları 12.000 8.780 0 0

Biracılık ve İçki san.posa ve artıkları 145.960.829 52.718.955 1.222.088 549257
TOPLAM 193.644.614 64.512.691 2.112.895 1.196.360

B - HAZIR YEMLER
KEDİ - KÖPEK MAMASI

Kedi - Köpek Maması 7.909.891 21.569.660 6.941.601 10.224.077
TOPLAM 7.909.891 21.569.660 6.941.601 10.224.077

BUZAĞI MAMASI
Buzağı Maması 3.931.550 8.048.163 36.245 102.910
Buzağı Maması 968.364 2.533.150 270 4.900

TOPLAM 4.899.914 10.581.313 36.515 107.810
KARMA YEMLER

Kuş ve Kemirgen (Karma Yemi) 609.137 1.251.336 28.314.400 13.185.892
Hayvan gıdası; nişasta oranı >%30, 
%10 =< süt oranı =<% 50 23.875 52.969 0 0

Diğer Balık Yemleri 6 59 3.628.155 6.732.437
Karma Yemler (At Yemi) 6.208.583 7.145.897 2.493.400 4.342.123
Karma Yemler (At Yemi) 31.021 60.609 0 0
Karma Yemler (At Yemi) 487.793 1.813.083 7.380.181 2.898.757
Karma Yemler (At Yemi) 284 5.336 0 0

TOPLAM 7.360.699 10.329.289 41.816.136 27.159.209

GENEL TOPLAM
GENEL TOPLAM 1.784.825.856 722.895.934 75.997.658 63.499.961



At ANDRITZ, our aim is to give 
every animal feed miller the 
optimal combination of feed 
quality, safety, and capacity 
utilization. Whether you’re looking 
to achieve a unique nutrient blend, 
lower operating costs, or achieve 

complete feed traceability, we 
have your needs covered from  
raw material intake to bulk loading 
of finished feed. Whatever your 
ambitions, our market-leading 
solutions and aftermarket services 
can help you get there. 

So put our process knowledge to 
work, and let’s talk productivity. 
Find out how our worldclass 
solutions can feed the future of 
your business at andritz.com/ft.

ANDRITZ FEED & BIOFUEL A/S ⁄ andritz-fb@andritz.com
www.andritz.com/feed-and-biofuel-en

FEED & BIOFUEL

ADVANCED FEED
PRODUCTION 
TECHNOLOGY



AKILLI
OTOMASYON
SİSTEMLERİ
İLE ÜRETİMİNİZİ
KONTROL EDİN
CONTROL YOUR
PRODUCTION WITH
INTELLIGENT 
AUTOMATION SYSTEMS

www.meko.com.tr 
info@meko.com.tr

Merkez Ofis Ankara
Çetin Emeç Bulvarı Lizbon Cad.
No: 36/B 06460 Öveçler 
Çankaya/Ankara - Türkiye

t. +90 312 472 92 52
f. +90 312 472 92 57

Ankara Atölye
1213. Sokak No: 7/A 06374
Ostim - Yenimahalle
Ankara - Türkiye

t. +90 312 386 33 38
f. +90 312 386 33 39

İstanbul Ofis
Ataköy 7-8-9-10 Kısım Mahallesi,
Çoban Çeşme E5 Yan Yol Caddesi, 
Ataköy Towers A Blok No: 20 Kat 6 
Bakırköy 34156 İstanbul Türkiye

t. +90 212 706 14 38
t. +90 533 737 19 36
f. +90 850 724 00 35

Yem Fabrikası Otomasyonu
Feed Mill Automation

Balık Yemleme Otomasyonu
Fish Feeding Automation  

Endüstriyel Otomasyon Sistemleri
Industrial Automation Systems

Çelik Silo Otomasyonu
Steel Silo Automation

Un Fabrikası Otomasyonu
Flour Silo Automation



Detayli bilgi icin
www.bruker.com/optics • www.tango-nir.com • www.takimya.com

Innovation with Integrity

FT-NIR SPEKTROSKOPI

DAHA FAZLA 
BEKLEMEYE SON.

FT-NIR Spektroskopi ile aninda sonuclar

Daha hizli, daha pratik ve daha guvenli – TANGO ile NIR analizleriniz hiz kazaniyor. TANGO yem 
analizleri icin kullanicilarin FT-NIR spektrometresinden bekledigi herseye sahip: saglamlik, yuksek 
dogruluk ve kolay kullanim. 
Kullanimi kolay yazilimi ve dokunmatik ekrani ile yem hammaddeleri ve karma yem analizleri 
herkes tarafindan yapilabilir. 

TANGO. ANALYSIS TO GO.


